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PROTOKÓŁ NR XIX/2020 
 

z XIX sesji RADY MIASTA GDAŃSKA, 
która odbyła się w dniu 30 stycznia 2020 roku 

w sali obrad Nowego Ratusza w Gdańsku 
przy ul. Wały Jagiellońskie 1 

 

 
Początek obrad godz. 900 

W sesji na 33 radnych udział wzięło 33 radnych. 
 
 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
 
 

PUNKT 1 
 

SPRAWY REGULAMINOWE 
 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta 
Gdańska 
Otworzyła obrady XIX sesji Rady Miasta Gdańska. Powitała radnych, 
prezydent i jej zastępców, biorących udział w sesji.   
 
Wpłynął wniosek Prezydenta Miasta Gdańska o zdjęcie z porządku obrad 
sesji projektu uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Stare Przedmieście rejon Targu 
Maślanego i ulicy Lastadia w mieście Gdańsku (druk 502); pkt 4 ppkt 9; 

Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do 
porządku obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji w sprawie 
zmiany sposobu naliczania opłat za wywóz odpadów (druk 515); pkt 4, 
ppkt 48;   NALEŻY ZWOŁAĆ KONWENT  

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 
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Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do 
porządku obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi 
dotyczącej działania Przewodniczącego Rady Miasta Gdańska oraz 
radnych jednostki pomocniczej Miasta Gdańska  (druk 516); pkt 4, ppkt 
49;   NALEŻY ZWOŁAĆ KONWENT       

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do 
porządku obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na 
Dyrektor Zespołu Szkół Architektury Krajobrazu i Handlowo-Usługowych 
w Gdańsku (druk 517); pkt 4, ppkt 50;  NALEŻY ZWOŁAĆ KONWENT            

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 
Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do 
porządku obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na 
Prezydenta Miasta Gdańska  (druk 518 ); pkt 4, ppkt 51;  NALEŻY 
ZWOŁAĆ KONWENT           

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 
Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do 
porządku obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na 
działanie Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni (druk 519); pkt 4, ppkt 52;  
NALEŻY ZWOŁAĆ KONWENT                                                                

 
Wpłynęła autopoprawka: 

- (druk 471), pkt 4, ppkt 22 
 

 

Zmiany w porządku obrad – dotyczą przeniesienia druków o 
numerach 471, 472, 469 i 510 na prawie koniec porządku obrad.  
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Przewodnicząca przeprowadziła głosowania wniosków o włączenie: 
 

(druk nr 515) – wynik głosowania o włączenie do porządku sesji: 

 

za                                      - 30  
przeciw                             -  0 
wstrzymało się                 -  1 
 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Będzie w pkt 4, ppkt 48. 
 

(druk nr 516) – wynik głosowania o włączenie do porządku sesji: 

 

za                                      -  31  
przeciw                             -   0 
wstrzymało się                 -   0 
 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Będzie w pkt 4, ppkt 49. 
 

(druk nr 517) – wynik głosowania o włączenie do porządku sesji: 

 

za                                        -  32  
przeciw                               -   0 
wstrzymało się                   -   0 
 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Będzie w pkt 4, ppkt 50. 
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(druk nr 518) – wynik głosowania o włączenie do porządku sesji: 

 

za                                      -  33  
przeciw                             -   0  
wstrzymało się                 -   0 
 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Będzie w pkt 4, ppkt 51. 
 
(druk nr 519) – wynik głosowania o włączenie do porządku sesji: 

 

za                                      -  33  
przeciw                             -   0 
wstrzymało się                 -   0 
 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Będzie w pkt 4, ppkt 52. 
 

 
Wnioski o zmianę porządku obrad:  
 
(druk nr 471 wraz z Autopoprawką) – w tej chwili jest w pkt 4, ppkt 22     
i przeniesienie go do pkt 4, ppkt 47a - wynik głosowania o przeniesienie:   

 
za                                      -  28  
przeciw                             -   0 
wstrzymało się                 -   5 
 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przeniosła 

 

Będzie w pkt 4, ppkt 47a. 
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(druk nr 472) – w tej chwili jest w pkt 4, ppkt 23 i przeniesienie go do   
pkt 4, ppkt 47b - wynik głosowania o przeniesienie:   

 
za                                      -  29  
przeciw                             -   0 
wstrzymało się                 -   4 
 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przeniosła 

 

Będzie w pkt 4, ppkt 47b. 
 

(druk nr 469) – w tej chwili jest w pkt 4, ppkt 4 i przeniesienie go do      
pkt 4, ppkt 47c - wynik głosowania o przeniesienie:   

 
za                                      -  28  
przeciw                             -   1 
wstrzymało się                 -   4 
 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przeniosła 

 

Będzie w pkt 4, ppkt 47c. 
 

(druk nr 510) – w tej chwili jest w pkt 4, ppkt 5 i przeniesienie go do      
pkt 4, ppkt 47d - wynik głosowania o przeniesienie:   

 
za                                      -  26  
przeciw                             -   2 
wstrzymało się                 -   5 
 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przeniosła 

 

Będzie w pkt 4, ppkt 47d. 
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Porządek obrad: 
 
1. Sprawy regulaminowe 

 otwarcie sesji. 
 

Wpłynął wniosek Prezydenta Miasta Gdańska o zdjęcie z porządku obrad sesji 
projektu uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego  Stare Przedmieście rejon Targu Maślanego i ulicy Lastadia w mieście 
Gdańsku (druk 502); pkt 4 ppkt 9; 

 

Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do porządku 
obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji w sprawie zmiany sposobu 
naliczania opłat za wywóz odpadów (druk 515); pkt 4, ppkt 48;   NALEŻY ZWOŁAĆ 
KONWENT  

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Radny Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do porządku 
obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi dotyczącej działania 
Przewodniczącego Rady Miasta Gdańska oraz radnych jednostki pomocniczej Miasta 
Gdańska  (druk 516); pkt 4, ppkt 49;   NALEŻY ZWOŁAĆ KONWENT                                                               

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Radny Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do porządku 
obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektor Zespołu Szkół 
Architektury Krajobrazu i Handlowo-Usługowych w Gdańsku (druk 517);                        
pkt 4, ppkt 50;  NALEŻY ZWOŁAĆ KONWENT                                                                

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Radny Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do porządku 
obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na Prezydenta Miasta Gdańska 
(druk 518 ); pkt 4, ppkt 51;  NALEŻY ZWOŁAĆ KONWENT                                                               

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Radny Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji 
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Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do porządku 
obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Gdańskiego 
Zarządu Dróg i Zieleni (druk 519); pkt 4, ppkt 52;  NALEŻY ZWOŁAĆ KONWENT                                                              

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Radny Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

Wpłynęły autopoprawki: 

- (druk 471), pkt 4, ppkt 22 

 

Wpłynęły wnioski o zmiany w porządku obrad polegające na przeniesieniu: 

(druk nr 471 wraz z Autopoprawką) – w tej chwili jest w pkt 4, ppkt 22 i przeniesienie 
go do pkt 4, ppkt 47a   
 
(druk nr 472) – w tej chwili jest w pkt 4, ppkt 23 i przeniesienie go do pkt 4, ppkt 47b 
 
(druk nr 469) – w tej chwili jest w pkt 4, ppkt 4 i przeniesienie go do pkt 4, ppkt 47c   
 
(druk nr 510) – w tej chwili jest w pkt 4, ppkt 5 i przeniesienie go do pkt 4, ppkt 47d  

 
2. Komunikaty: 

- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska, 

- Komisje Rady Miasta Gdańska, 

- Prezydent Miasta Gdańska 

 

3. Oświadczenia Klubów Radnych. 

 

4. Uchwały: 

1) w sprawie odwołania Skarbnika Miasta Gdańska (druk 512); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pani Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska 

      

Opina Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna 
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2) w sprawie powołania Skarbnika Miasta Gdańska (druk 513); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pani Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska 

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

3) zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzania 
konsultacji społecznych budżetu obywatelskiego z mieszkańcami miasta Gdańska 
(druk 509);       

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pani Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska 

Pani Sylwia Betlej – p.o. Kierownika Referatu ds. Partycypacji Społecznej    

i Rad Dzielnic Biura Prezydenta 

                                                                                                               

Opinie Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna 

                             Komisja Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 

                             Komisja Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 

4) zmieniająca Uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia Nagrody 
Teatralnej Miasta Gdańska (druk 469); przeniesione do ppkt 47c 

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pani Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska 

Pani Barbara Frydrych  – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Kultury i Promocji – pozytywna 

 

5) w sprawie przyjęcia na terenie Miasta Gdańska Gdańskiego Programu Edukacji 
Kulturowej (druk 510); przeniesione do ppkt 47d 
                 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
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Pani Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska 

Pani Barbara Frydrych  – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 

 

Opinie Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Kultury i Promocji – pozytywna 

Komisja Edukacji – pozytywna 

                    

6) w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
Jasień rejon ulicy płk. Pałubickiego w mieście Gdańsku (druk 470); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pani Edyta Damszel - Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 

7) w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
Brzeźno rejon alei Macieja Płażyńskiego i ulicy Jana Kochanowskiego w mieście 
Gdańsku (druk 500); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pani Edyta Damszel-Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Miasta Gdańska 

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 

8) w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
Aniołki rejon ul. Traugutta i Smoluchowskiego II w mieście Gdańsku (druk 501); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pani Edyta Damszel-Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Miasta Gdańska 
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Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 

9) w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego                
Stare Przedmieście rejon Targu Maślanego i ulicy Lastadia w mieście Gdańsku                    
(druk 502); ZDJĘTY Z PORZĄDKU OBRAD 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pani Edyta Damszel-Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

 

10) w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Ujeścisko – zajezdnia autobusowa                         
i tramwajowa w rejonie ulicy Warszawskiej w mieście Gdańsku (druk 473); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pani Edyta Damszel - Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

 

Opina Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 

11) w sprawie uzgodnienia projektu uchwały Sejmiku Województwa Pomorskiego                     
w sprawie Otomińskiego Obszaru Chronionego Krajobrazu (druk 511); 

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Borawski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pani Edyta Damszel-Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Miasta Gdańska 

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 

12) w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy użytkowania nieruchomości (druk 514); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Alan Aleksandrowicz – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydziału Skarbu 
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Opinie Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna 

                             Komisja Kultury i Promocji – pozytywna 

 

13) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Arena Gdańsk spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku 
(druk 503); 

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Alan Aleksandrowicz – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
 

Opinie Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna  

                             Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna 

                            

14) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Gdańskie Towarzystwo Budownictwa Społecznego spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku (druk 504); 
                     

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
 

Opinie Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna  

                             Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

15) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Towarzystwo Budownictwa Społecznego "Motława" spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku (druk 505); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pani Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
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Opinie Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna  

                             Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

16) w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości gruntowej (druk 507);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Łukasz Kłos – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

 
Opina Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna  

 

17) zmieniająca uchwałę w sprawie przepisów porządkowych związanych                  
z przewozem osób i bagażu ręcznego pojazdami gminnego transportu zbiorowego 
na terenie obsługiwanym przez komunikację miejską organizowaną przez Miasto 
Gdańsk (druk 506); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Borawski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Sebastian Zomkowski  – Dyrektor Zarządu Transportu Miejskiego w Gdańsku  

 
Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna  

                          

18) zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia zasad taryfowych, cen za przejazdy 
środkami gminnego transportu zbiorowego oraz wysokości opłat dodatkowych                    
i opłat manipulacyjnych (druk 508); 

  
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Borawski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Sebastian Zomkowski  – Dyrektor Zarządu Transportu Miejskiego w Gdańsku  

 

Opinie Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna  

                             Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna 
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19) w sprawie uchwalenia miejskiego programu promocji zatrudnienia                    
oraz aktywizacji lokalnego rynku pracy na lata 2020-2021 (druk 468); 
    

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Borawski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Roland Budnik  – Dyrektor Gdańskiego Urzędu Pracy 

 

Opinie Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna  

                             Komisja Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 

 

20) w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w schronisku 
dla osób bezdomnych oraz w schronisku dla osób bezdomnych z usługami 
opiekuńczymi (druk 499);    
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pani Małgorzata Niemkiewicz – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Rodzinie  

(obecna będzie Pani Agnieszka Chomiuk – Zastępca Dyrektora Miejskiego 
Ośrodka Pomocy Rodzinie) 

 
Opinie Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 

                             Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

21) w sprawie przyjęcia do realizacji rocznego planu potrzeb w zakresie 
wykonywania prac społecznie użytecznych na 2020 rok w mieście Gdańsku      
(druk 497); 

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger  – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
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22) w sprawie ustalenia na rok szkolny 2020/2021 planu sieci publicznych szkół 
podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska oraz określenia 
granic obwodów publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę 
Miasta Gdańska oraz inne organy (druk 471+ autopoprawka); przeniesione do 
ppkt 47a 
    

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji –  pozytywna 

 

23) w sprawie ustalenia na rok szkolny 2020/2021 planu sieci publicznych 
przedszkoli i oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych prowadzonych 
przez Gminę Miasta Gdańska (druk 472); przeniesione do ppkt 47b  
           

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

24) zmieniająca uchwałę w sprawie dostosowania sieci szkół podstawowych                          
i gimnazjów do nowego ustroju szkolnego (druk 486);                  
                    

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger   – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opina Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

25) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1233/17 z dnia                         
26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej 
sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 11 im. Na Bursztynowym Szlaku w Gdańsku                    
w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 11 im. Na Bursztynowym Szlaku w Gdańsku 
(druk 474);    
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Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

26) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1234/17 z dnia                                         
26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej 
sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 12 w Gdańsku w ośmioletnią Szkołę 
Podstawową nr 12 w Gdańsku (druk 475); 
                   

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

27) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1245/17 z dnia                                    
26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej 
sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 40 im. kpt. Leonida Teligi w Gdańsku                      
w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 40 im. kpt. Leonida Teligi w Gdańsku                   
(druk 476); 
               

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

28) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1252/17 z dnia                       
26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej 
sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 50 im. Emilii Plater w Gdańsku w ośmioletnią 
Szkołę Podstawową nr 50 im. Emilii Plater w Gdańsku (druk 477); 

 



16 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

29) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1267/17 z dnia                                
26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej 
sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 83 w Gdańsku w ośmioletnią                             
Szkołę Podstawową nr 83 w Gdańsku (druk 478); 
             

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

30) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1269/17 z dnia                          
26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej 
sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 86 im. prof. Jerzego Sampa w Gdańsku  
w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 86 im. prof. Jerzego Sampa w Gdańsku                   
(druk 498); 
                   

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

31) w sprawie zmiany Uchwały Nr XLIV/1288/17 Rady Miasta Gdańska z dnia                          
26 października 2017 r. w sprawie stwierdzenia przekształcenia Zespołu 
Kształcenia Podstawowego i Gimnazjalnego nr 2 w Gdańsku, w skład którego 
wchodzi jedynie Szkoła Podstawowa nr 85 im. Zrzeszenia Kaszubsko-
Pomorskiego i Gimnazjum nr 48 im. Lecha Bądkowskiego w ośmioletnią Szkołę 
Podstawową nr 85 im. Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego w Gdańsku             
(druk 489); 
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Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

32) zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia Szkoły Podstawowej nr 6                     
w Gdańsku (druk 494); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

33) w sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Specjalnej Przysposabiającej do 
Pracy nr 2 im. św. Matki Teresy z Kalkuty w Gdańsku, ul. Wita Stwosza 23 poprzez 
zmianę jej siedziby (druk 481); 

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

34) w sprawie zamiaru przekształcenia Branżowej Szkoły Specjalnej I Stopnia        
nr 20 im. św. Matki Teresy z Kalkuty w Gdańsku, ul. Wita Stwosza 23 poprzez 
zmianę jej siedziby (druk 482); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
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Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

35) w sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Podstawowej dla Dorosłych                
w Gdańsku poprzez zmianę adresu siedziby z ul. Kołobrzeskiej 75 w Gdańsku      
na al. gen. Józefa Hallera 16/18 w Gdańsku (druk 483); 
  

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

36) w sprawie zamiaru przekształcenia Bursy Gdańskiej imienia Ireny Sendlerowej 
poprzez zmianę adresu siedziby z ul. Podwale Staromiejskie 51/52 w Gdańsku    
na ul. Piramowicza 1/2 w Gdańsku (druk 484); 
         

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

37) w sprawie zamiaru likwidacji XI Liceum Ogólnokształcącego - Szkoły 
Mistrzostwa Sportowego wchodzącego w skład Zespołu Szkół Mistrzostwa 
Sportowego w Gdańsku (druk 490);     

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 
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38)  w sprawie zamiaru likwidacji Szkoły Podstawowej Mistrzostwa Sportowego     
nr 93 wchodzącej w skład Zespołu Szkół Mistrzostwa Sportowego w Gdańsku                             
(druk 491);      
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

39) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno – Przedszkolnego (druk 479); 
   

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 
Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

40) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno – Przedszkolnego (druk 480); 
           

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

41) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno – Przedszkolnego (druk 485); 
             

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 
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42) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno–Przedszkolnego (druk 488); 
   

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

43) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego (druk 496); 
       

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – opinia pozytywna 

 

44) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Gdańsku                          
przy ul. Startowej 9 (druk 493); 
     

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji –odstąpiła od opiniowania 

 

45) w sprawie utworzenia publicznego Przedszkola przy ul. Startowej 9 w Gdańsku 
(druk 492);     
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 
Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – odstąpiła od opiniowania 
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46) w sprawie utworzenia publicznego Przedszkola przy ul. Aleksandra Dulina`a                        
8 w Gdańsku (druk 495);   
                                                                                           

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – opinia pozytywna 

 

47) w sprawie powołania publicznego Przedszkola przy ul. Dragana 22 w Gdańsku 
(druk 487);    
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – opinia pozytywna 

 

47a) w sprawie ustalenia na rok szkolny 2020/2021 planu sieci publicznych szkół 
podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska oraz określenia granic 
obwodów publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta 
Gdańska oraz inne organy (druk 471+ autopoprawka); 

    

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji –  pozytywna 

 

47b) w sprawie ustalenia na rok szkolny 2020/2021 planu sieci publicznych 
przedszkoli i oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych prowadzonych 
przez Gminę Miasta Gdańska (druk 472); 

           
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pan Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
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Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji – pozytywna 

 

47c) zmieniająca Uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia Nagrody 
Teatralnej Miasta Gdańska (druk 469);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pani Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska 

Pani Barbara Frydrych  – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 

 

Opinia Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Kultury i Promocji – pozytywna 

 

47d) w sprawie przyjęcia na terenie Miasta Gdańska Gdańskiego Programu Edukacji 
Kulturowej (druk 510); 

                 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Pani Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska 

Pani Barbara Frydrych  – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 

 

Opinie Komisji: 

Komisja wiodąca: Komisja Kultury i Promocji – pozytywna 

                             Komisja Edukacji – pozytywna 

 

48)  w sprawie w sprawie rozpatrzenia petycji w sprawie zmiany sposobu naliczania 
opłat za wywóz odpadów (druk 515); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Radny Andrzej Skiba – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

49) w sprawie w sprawie rozpatrzenia skargi dotyczącej działania 
Przewodniczącego Rady Miasta Gdańska oraz radnych jednostki pomocniczej 
Miasta Gdańska                 (druk 516); 

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Radny Andrzej Skiba – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 
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50) w sprawie w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektor Zespołu Szkół 
Architektury Krajobrazu i Handlowo-Usługowych w Gdańsku (druk 517); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Radny Andrzej Skiba – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

51) w sprawie w sprawie rozpatrzenia skargi na Prezydenta Miasta Gdańska 
 (druk 518); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Radny Andrzej Skiba – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

52) w sprawie w sprawie w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Gdańskiego 
Zarządu Dróg i Zieleni (druk 519); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Radny Andrzej Skiba – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

5. Wnioski, oświadczenia osobiste.  

6. Zakończenie obrad. 

 

PUNKT  2 

KOMUNIKATY 

Komunikaty Komisji – brak zgłoszeń. 
 

Komunikaty Prezydent Miasta Gdańska 
 
Pani ALEKSANDRA DULKIEWICZ - Prezydent Miasta Gdańska  
Powitała wszystkich, a następnie przeszła do przedstawiania raportu dotyczącego 
bieżącej sytuacji w oświacie.  

Prezentacja stanowi załącznik nr 2 do protokołu 
 

Powiedziała: dane kadrowe mamy według stanu na dzień 7 stycznia, z ogólnej liczby 
wakatów: wakatów pedagogicznych mamy 138 i tutaj nowy rok nam sprzyja, bo się 
zmniejszyły wakaty pedagogiczne o 31 w porównaniu z grudniem 2019 r. Wakaty          
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w administracji i obsłudze 37. Wzrasta konsekwentnie, co miesiąc wzrasta liczba 
emerytowanych nauczycieli powracających do pracy w szkole. Obecnie jest to już     
295 osób i w porównaniu z grudniem 2019 r. to jest wzrost o 49 osób. Bez pełnych 
kwalifikacji zatrudniono 139 osób i 175 nauczycieli przebywa na urlopach                        
dla poratowania zdrowia.  

W dzisiejszym porządku obrad znajdą państwo radni, a państwo radni z Komisji 
Edukacji już zajmowali się tymi uchwałami, od 1 września planujemy także zmiany       
w sieci placówek oświatowych w Gdańsku. Te zmiany szczegółowo pewnie były już 
omawiane na Komisji, więc tylko przedstawię liczby, które od 1 września, jeśli Wysoka 
Rada oczywiście te uchwały dzisiaj przegłosuje i wejdą one w życie. Od 1 września 
tego roku 2020 będziemy mieli jeśli chodzi o placówki samorządowe, publiczne,           
62 przedszkola, 76 szkół podstawowych, 21 liceów ogólnokształcących, 13 techników, 
12 szkół branżowych I stopnia, dwie szkoły przysposabiające do pracy i 4 szkoły 
policealne. Ważna chyba też informacja dla bardzo dynamicznie rozwijającego się 
Gdańska Południe, południowych dzielnic Gdańska, 2 nowe przedszkola, Przedszkole 
Nr 6 przy ul. Dulina i Przedszkole Nr 3 przy ul. Dragana.  

Bardzo dziękuję za uwagę. Mam dla państwa też drugi komunikat. Dzisiaj nie dziwcie 
się państwo, wybaczcie, że wcześniej opuści obrady sesji gdańskiej Rady Miasta 
Prezydent Alan Aleksandrowicz. Udaje się do Paryża na posiedzenie Komitetu 
UNESCO. Jutro zostanie złożony wniosek o wpisanie obszaru Stoczni Gdańskiej        
na listę zabytków UNSECO. Tym razem wnioskodawcą jest Rząd Rzeczpospolitej 
Polskiej, ale myślę, że warto przypomnieć jakie działania miasto dla tak ważnego 
obszaru jakim jest obszar dawnej Stoczni Gdańskiej wykonało i zadać parę pytań        
co dalej. Już w roku 1997, wtedy jeszcze jako Przewodniczący Rady Miasta inicjował 
wpisanie całego zespołu Starego i Głównego Miasta także z częściami Stoczni 
Gdańskiej wokół rocznicy tysiąclecia naszego miasta Paweł Adamowicz. Kolejny 
wniosek przygotowany przez Miasto Gdańsk w latach 2005 i 2006 właśnie dotyczył 
terenów postoczniowych łącznie z wpisaniem takich zabytków jak budynek danej 
Dyrekcji Stoczni Gdańskiej czy Sala BHP. Oba te wnioski przepadły w trakcie procedur 
w tej międzynarodowej organizacji jaką jest organizacja UNESCO. Jeśli chodzi               
o UNESCO to także staraniem przede wszystkim wtedy Ministra Ś.P. Ministra 
Arkadiusza Rybickiego, ale i współtwórcy wraz z Maciejem Grzywaczewskim tablic       
z postulatami, które przypominam, dzisiaj znajdują się w Europejskim Centrum 
Solidarności, właśnie tablice z postulatami sierpniowymi, postulatami strajkujących    
są na liście zabytków Pamięć Świata. To jest taka lista zabytków właśnie UNESCO. 
Jutro wraz z panią Minister Magdaleną Gawin, ale i szefem Narodowego Instytutu 
Dziedzictwa, instytucji, która odpowiada dzisiaj za przygotowanie wniosków, wpisanie 
terenów postoczniowych na listę UNESCO właśnie pan Prezydent Alan 
Aleksandrowicz złoży ten wniosek. Myślę, że to co jest szalenie ważne to to,                   
że wreszcie doszło do dialogu, bo wtedy, kiedy ten proces został zainicjowany to 
odbywał się zupełnie bez dialogu z właścicielami terenów. Przypomnę,                              
że właścicielami terenów są inwestorzy prywatni, ale też bez dialogu z miastem. Tutaj 
ten dialog się odbywał. My jako miasto zaangażowaliśmy się także w przygotowanie 
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tego wniosku i bardzo naciskaliśmy na to, żeby inwestorzy także byli w ten dialog 
włączeni, ponieważ dla mnie, ale myślę, że też dla wielu z państwa, bo tak jak często 
na temat terenów postoczniowych rozmawiamy, marzeniem jest to, żeby to była 
tętniąca życiem dzielnica, ale oczywiście uwzględniająca dziedzictwo historyczne      
nie tylko to tak szalenie ważne poprzemysłowe dziedzictwo, ale także to szalenie 
ważne dziedzictwo ideowe, które myślę, że jest jednym z fundamentów tożsamości 
naszego miasta. Mam tu na myśli oczywiście Solidarność. Dość przypomnieć,              
że będąca dzisiaj własnością Komisji Krajowej NSZZ Solidarność Sala BHP, także 
przy współudziale środków finansowych nas wszystkich podatników zarówno środków 
z budżetu Ministra Kultury, ale i budżetu miasta Gdańska została wyremontowana. 
Dzisiaj staramy się o to, żeby właśnie Drogę do Wolności, czyli drogę rozpoczynającą 
się historyczną Bramą Nr 2 między Europejskim Centrum Solidarności, a Salą BHP 
także przygotować. Rozmawiamy na ten temat z jednym z właścicieli terenów 
postoczniowych, żeby właśnie w ramach tzw. umów szesnastkowych, czyli 
dotyczących właśnie ulepszenia rozwiązań drogowych w związku z powstającymi 
inwestycjami ta droga mogła powstać i w godny sposób upamiętniać to ważne miejsce. 
To co bardzo chcę podkreślić zawsze będziemy stali po stronie rozwoju tych terenów 
mając w pamięci ich historyczne dziedzictwo i dzisiaj dla miasta Gdańska, dla mnie, 
wierzę też, że dla wielu z państwa, kluczowy jest rzeczywiście rozsądny kompromis 
polegający na zachowaniu dziedzictwa i rozwoju tego miasta. Bardzo dziękuję.     

 

Więcej komunikatów nie było.          

PUNKT  3 

OŚWIADCZENIA KLUBÓW RADNYCH 

Radny CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR przewodniczący klubu 
Koalicji Obywatelskiej 
Szanowna pani Przewodnicząca, szanowna pani Prezydent, szanowna pani 
Sekretarz, szanowna pani Skarbnik i szanowni panowie wiceprezydenci, Wysoka 
Rado, drogie mieszkanki i drodzy mieszkańcy, na dzisiejszej sesji Rady Miasta 
Gdańska będziemy głosować nad uchwałą dotyczącą Budżetu Obywatelskiego.         
Dla nas, jako radnych Koalicji Obywatelskiej szczególne ważne są inwestycje                 
w dzielnicach, inwestycje najbliżej mieszkańców. Budżet Obywatelski to jedno                 
z najważniejszych źródeł takich inwestycji obok budżetów Rad Dzielnic, przypomnijmy 
budżetów Rad Dzielnic trzykrotnie zwiększonych w poprzedniej kadencji z inicjatywy 
ówczesnych radnych Platformy Obywatelskiej. Budżet Obywatelski stał się formą 
zaangażowania społecznego, a przede wszystkim formułą wzięcia odpowiedzialności 
za swoje najbliższe otoczenie przez mieszkańców Gdańska. Jak bowiem lepiej 
rozwijać otwarte społeczeństwo obywatelskie niż poprzez zaangażowanie w lokalne 
sprawy? Jako radni Koalicji Obywatelskiej analizujemy każdą edycję Budżetu 
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Obywatelskiego. Zgłaszane projekty zarówno te oddane do głosowania jak i te, które 
z różnych przyczyn nie mogły zostać poddane pod głosowanie. Analizujemy wyniki, 
udział mieszkańców zarówno w całym mieście jak i w poszczególnych dzielnicach. 
Budżet Obywatelski w klasycznej formie to jednak nie wszystko. W tym roku wspólnie 
z panią Prezydent oraz panem Prezydentem Piotrem Borawskim chcemy wprowadzić 
kolejne ulepszenie, czyli Zielony Budżet Obywatelski. Mieszkańcy Gdańska obok puli 
na ogólnomiejskie i dzielnicowe projekty w Budżecie Obywatelskim otrzymają               
do dyspozycji pulę na zielone, ekologiczne propozycje. Zielone projekty będzie można 
zgłaszać w 5 obszarach: nasadzenia, przestrzenie rekreacyjne, renowacje, ogrody 
deszczowe i parki kieszonkowe. Wszystko po to, by Gdańsk, miasto wolności                    
i solidarności było także miastem świeżego powietrza, miastem pełnym zieleni,               
a w końcu miastem możliwe jak najbardziej wolnym od globalnych problemów 
związanych z ocieplającym się klimatem. Szczególny trud w przygotowanie tego 
projekt uchwały dotyczącej Budżetu Obywatelskiego, w tym Zielonego Budżetu 
Obywatelskiego włożył wiceprezydent Piotr Borawski zastępca pani Prezydent            
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu. Panie Prezydencie dziękujemy.  
Nie możemy przejść obojętnie wokół zagrożeń związanych z klimatem, ale też             
nie możemy przejść obojętnie wokół innego zagadnienia, które dotyka również 
mieszkańców Gdańska. Nasza ojczyzna stała się laboratorium dla grupy 
rozgorączkowanych, patrząc po owocach ich pracy, dyletantów prawa. Eksperymenty 
przez nich przeprowadzane są forsowane bez właściwej podbudowy merytorycznej       
i etycznej, często z pogwałceniem i instrumentalnym wykorzystaniem pisanej                  
w pośpiechu litery prawa. Mówią oni, że mają na celu jakoby lepszą Polskę, lepszą 
Polskę jutra. Twierdzą oni, że drogą do tego ma być tak zwana reforma sądownictwa. 
Polska jutra, którą forsują może być jednak lepsza tylko dla członków i przyjaciół Prawa 
i Sprawiedliwości. Tak zwana reforma w gruncie rzeczy okazuje się dewastacją 
sądownictwa i próbą upolitycznienia sądów, a w konsekwencji dewastacją ustroju 
Rzeczpospolitej Polskiej wyrażonego w Konstytucji, Konstytucji, która obowiązuje         
z woli narodu wyrażonej w referendum. Zgodnie z wolą narodu władza sądownicza 
należy do sądów, a nie do polityków, o ironio, Prawa i Sprawiedliwości, czy podległych 
im urzędników. Sądy i Trybunały są władzą odrębną i niezależną od innych władz. 
Sądy i Trybunały wydają wyroki w imieniu Rzeczpospolitej Polskiej. Wymiar 
sprawiedliwości w Rzeczpospolitej Polskiej sprawują Sąd Najwyższy, sądy 
powszechne, sądy administracyjne oraz sądy wojskowe. Tak stanowi Konstytucja.      
W to miejsce rządzący dziś w Polsce próbują forsować takie ustawy i taką ich 
wykładnię, którym następstwem jest zaburzenie tego trójpodziału władzy i ingerencja 
w niezależność sądów i niezawisłość sędziów. My, radni Miasta Gdańska, miasta 
wolności i solidarności nie będziemy udawać, że odpowiedzialność za próby 
upartyjnienia i uzależnienia sądownictwa od polityków ponoszą tylko mniej lub bardziej 
eksponowani posłowie partii Prawo i Sprawiedliwość. Ta odpowiedzialność polityczna 
spoczywa na każdym członku Prawa i Sprawiedliwości i na każdym radnym PiS, który 
nie ma odwagi przeciwstawić się złu, które jest wyrządzane Rzeczpospolitej Polskiej. 
Ta odpowiedzialność polega na tym, że zamiast odważnie stawać po stronie prawdy 
milczycie, albo cynicznie się uśmiechacie. Panie i panowie radni po drugiej stronie sali, 
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zostaliście wybrani przez mieszkańców i możecie być radnymi niezależnymi.               
Nie musicie firmować swoimi twarzami organizacji, która próbuje wejść z butami 
politycznych namiestników do Sądów i Trybunałów. Warto być przyzwoitym. Z dumą 
obserwowałem marsz tysiąc tóg, w którym wzięli udział m. in. odważni sędziowie.          
Z dumą obserwuję przeciwstawianie się forsowanej przez sejmową większość 
dewastacji sądownictwa przez samorządy prawnicze. Szczególnie bliskie jest               
mi jednoznaczne i kategoryczne stanowisko Krajowej Izby Radców Prawnych 
sprzeciwiające się złu forsowanemu przez rządzących. Jako klub radnych Koalicji 
Obywatelskiej w Radzie Miasta Gdańska wyrażamy kategoryczny sprzeciw wobec 
politycznej ingerencji przez partię Prawo i Sprawiedliwość w niezależną władzę 
sądowniczą. Dlatego też na wyraz naszego sprzeciwu opuścimy salę obrad na czas 
oświadczenia klubu PiS. Dziękuję.     
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo panie przewodniczący. Oświadczenie klubowe klubu radnych Prawa 
i Sprawiedliwości przewodniczący Kazimierz Koralewski.              
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI przewodniczący klubu                 
Prawa i Sprawiedliwości 
Pani Przewodnicząca, pani Prezydent, Wysoka Rado, chciałoby się powiedzieć 
Wysoki Bundestagu Niemieckiej Republiki Federalnej oto tutaj z tej mównicy padła 
krytyka waszego systemu sądowniczego, jaki on jest upolityczniony, kto wybiera 
sędziów, itd. Cóż, zdarza się, że po prostu na sesji Rady Miasta Gdańska, na sesji 
samorządu zdarzają się takie akcje polityczne. Z tym trzeba jakoś żyć. Myślę,                
że przesłanką do takiej akcji jest próba przykrycia podwyżki cen biletów, złego 
gospodarowania miastem, a może pani Prezydent nie ma czasu na zajmowanie          
się miastem tylko zajmuje się tutaj pisze wolnesady# na widowni, więc być może       
tym sadownictwem. Sądy, tak? Widziałem sady. Więc pani się sądami zajmuje, 
natomiast pani Prezydent mieszkańcy wybierali, żeby pani się zajmowała sprawami 
miasta Gdańska. Zastanawiam się, czy bezpłatne bilety dla młodzieży w Gdańsku były 
takim aktem darowizny z budżetu miasta Gdańska tylko dlatego przez chwilę, żeby    
za chwilę podnieść bilety i powiedzieć, a teraz państwo, drodzy mieszkańcy trzeba      
te bezpłatne bilety sfinansować, dlatego podwyższamy taryfę komunikacyjną, a więc 
te pieniądze muszą z powrotem wpłynąć do budżetu. Być może jest to kwestia, o której 
pani Prezydent nie chce mówić, dlatego mówi o sądach.  
Druga kwestia, która przy tej okazji wpłynęła do Rady Miasta Gdańska to jest kwestia 
dalej nie rozwiązanego regulaminu przewożenia rowerów w autobusach. Sami tego 
doświadczaliśmy, doświadczają tego nasze dzieci, kiedy dochodzi do poważnego 
dyskomfortu dla pasażerów, kiedy następują przepychanki jeśli chodzi o pasażerów, 
rowery, wózki inwalidzkie, czy wózki z dziećmi w autobusach, ktoś musi wysiąść, ktoś 
musi zrobić miejsce, ktoś czuje się poszkodowany, a w tym wszystkim biorą udział 
kierowcy, którzy powinni mieć komfort psychiczny, ponieważ oni odpowiadają               
za bezpieczeństwo pasażerów, a tymczasem muszą się w różnego rodzaju scysjach 
użerać. A więc wymaga to ekstra odporności psychicznej i po takiej scysji muszą nadal 
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prowadzić pojazd bezpiecznie. A więc te kwestie należy pani Prezydent rozwiązać, 
one nadal są nierozwiązane. Pamiętamy również o tym, że w Strategii Miasta Gdańska 
bardzo ogólnie zapisano, że to się mieszkańcom na pewno podobało, że miasto chce 
edukować mieszkańców co do kultury, co do innych kwestii i ten zapis w Strategii 
miasta Gdańska jest bardzo ogólny, że miasto będzie edukować w kształtowaniu 
postaw młodych Gdańszczan. Dziś już wiemy, że ma to służyć przebudowanie 
postawy w ogóle powiedzmy społeczeństwa gdańskiego i docelowo służy 
wprowadzeniu tzw. edukatorów do przedszkoli, do szkół, bądź też w przestrzeń 
miasta, bo rozumiem, że ta edukacja ma być od zera do setki, a więc seniorów też      
to pewnie czeka. Powstaje oczywiście pytanie kto będzie edukował, bo dzisiaj w takiej 
powszechnej edukacji każdy nauczyciel ma pewien cenzus zawodowy. Wiemy z kim 
mamy do czynienia. Natomiast kiedy spotykamy się z kimś, kto mówi jestem 
edukatorem to trudno powiedzieć jakie ma do tego kwalifikacje, jaka to jest rola i kto 
mu dał ten cenzus. Więc być może stąd taka akcja, która ma za zadanie nagłośnić 
pewien pogląd polityczny, bo niewątpliwie my jako samorządowcy również często 
jesteśmy politykami i być może ten światopogląd, idee, czy w ogóle można powiedzieć 
wartości mogą się różnić, natomiast my tu w Radzie Miasta Gdańska zostaliśmy 
wybrani po to, żeby reprezentować interesy mieszkańców, ich ekonomię, troskę o ich 
potrzeby na co dzień i powinniśmy myśleć o przyszłości, ja widzę, że ten program 
edukacji kulturalnej w najbliższej dziesięciolatce będzie pretekstem, żeby w budżecie 
wydawać pieniądze na tzw. miękkie projekty służące przepoczwarzaniu naszej kultury, 
którą wynieśliśmy z domu, natomiast będzie brakowało pewnie środków na to, żeby 
załatać dziury w drogach np. Ale pomimo tej goryczy, która być może przebijała z mojej 
wypowiedzi i ze zdziwienia krytyki takiego niemieckiego systemu sądownictwa, które 
próbuje się implantować również w Polsce jednak jest dzisiaj taka okoliczność, która 
troszeczkę nastraja nostalgicznie. Dowiedzieliśmy się, że z funkcji Skarbnika 
postanowiła zrezygnować pani Skarbnik Teresa Blacharska, wieloletni pracownik 
naszej administracji miejskiej, która swoją rzetelnością udowodniła, że potrafi księgi 
prowadzić wzorowo. Mogliśmy być dumni w Polsce, że w mieście Gdańsku finanse   
są kontrolowane w sposób wzorowy co było również doceniane przez kredytodawców, 
a wiec myślę, że należy się za to wielkie, wielkie brawo dla pani Skarbnik i stąd pewnie 
ta nostalgia, że będziemy musieli się z nią pożegnać. Pozostajemy w nadziei,                
że w Gdańsku pod egidą nowego skarbnika nie będzie gorzej. Dziękuję bardzo.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Wystąpienie klubowe klubu Wszystko dla Gdańska pani 
przewodnicząca Beata Dunajewska.               
 

Radna BEATA DUNAJEWSKA przewodnicząca klubu Wszystko dla 
Gdańska 
Dziękuję bardzo. Drogi Kazimierzu jestem zszokowana znajomością, twoją 
znajomością prawa niemieckiego. Mówiąc szczerze ja się skupiam na prawie polskim, 
bo żyjemy w Polsce i jesteśmy Polakami i tutaj z mojego przemówienia klubowego 
tylko to będzie wynikać. Jednym z miejsc, które, jednym z ostatnich miejsc, które 
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odwiedził Paweł Adamowicz przed śmiercią było przedproże sądu. Jak wiemy              
był wielokrotnie człowiekiem, który demonstrował i przemawiał w obronie sądów.        
Po roku jest tylko gorzej i obawiam się, że dopóki będzie rządziło Prawo                                
i Sprawiedliwość lepiej nie będzie. Szanowni państwo dzisiaj bronimy wolnych sądów. 
To jest taki gest radnych Koalicji Obywatelskiej i radnych Wszystko dla Gdańska 
wobec tych wszystkich, którzy dzisiaj są dotknięci deformą sądownictwa. Mam            
też nadzieję, że za jakiś czas nie będziemy musieli bronić samorządów przed 
zakusami totalitarnych rządów Prawa i Sprawiedliwości. Tyle ogólności. Ja bardzo 
chciałabym, żebyśmy patrzyli na ręce Prawu i Sprawiedliwości, ale nie tylko posłom,  
z których tak jak państwo pamiętacie dwóch naszych radnych Prawa i Sprawiedliwości 
poszło do Sejmu. Myślę, że gdzieś w podtekście w kampanii wyborczej obiecywali,    
że będą bronić demokracji, że będą bronić praw gdańszczan i gdańszczanek                 
do wolności. Mam nadzieję, że na końcu tej kadencji przekonamy się i podsumujemy 
ich działania. Jak na razie tej obrony nie widać. Nie widać też działań pozytywnych   
dla Gdańska i to jest smutne. To co mówi i to co robi radny Kanthak jest hańbą dla nas 
wszystkich gdańszczan. Jest mi przykro, że miałam okazję zasiadać z kimś takim          
w tej samej sali Rady Miasta. Mówiąc o nostalgii, o której mówił pan przewodniczący 
Koralewski, nostalgią mnie napawa to, że jesteśmy świeżo po wyborach rok i, że mamy 
nadzieję, że zawsze będziemy demokratycznie wybieranymi radnymi. Nostalgią 
obejmuję wszystkie te działania, które odbywały się do tej pory. Nostalgią obejmuję   
to, jak my postrzegamy  naszą rzeczywistość i jak inaczej postrzegają tą rzeczywistość 
radni, posłowie i członkowie Prawa i Sprawiedliwości. Jestem zdruzgotana tym,            
że Polska podzielona jest na pół, że żyjemy w dwóch alternatywnych 
rzeczywistościach i to się niestety odbija nie tylko w ogólnopolskiej polityce, ale też    
na tej sali. Panie przewodniczący jeżeli jest tak źle to dlaczego jest tak dobrze? 
Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo pani przewodnicząca. Przechodzimy do pkt 4.   
   

PUNKT  4 

UCHWAŁY 
 

1) w sprawie odwołania Skarbnika Miasta Gdańska (druk 512); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Opinia komisji wiodącej Komisji Strategii i Budżetu – pozytywna. Bardzo proszę panią 
Prezydent o zreferowanie.  
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Pani ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Pani przewodnicząca, Wysoka Rado, złożyłam projekt uchwały do Wysokiej Rady         
o odwołanie Skarbnika Miasta Gdańska pani Teresy Blacharskiej. Dziękuję za słowa 
jedyne, za które biłam brawo dzisiaj panu przewodniczącemu Kazimierzowi 
Koralewskiemu, ale myślę, że wielu z nas na tej sali zasiadających ma swoje 
wspomnienia związane z panią Skarbnik Teresą Blacharską. Powiedziałam o tym         
w grudniu podczas spotkania świątecznego obywatelskiego, Teresa Blacharska 
przepracowała w Urzędzie Miejskim w Gdańsku 52 lata. To była jej pierwsza praca        
i wychodzi na to, że ostatnia w związku ze złożonym wnioskiem o przejście                     
na emeryturę. Z tego ostatnie 10 lat jako Skarbnik Miasta Gdańska. Proszę Wysoką 
Radę o przyjęcie tej uchwały, ale także proszę, żebyśmy zapamiętali panią Skarbnik 
jako osobę życzliwą, uśmiechniętą, nie widzącą różnic między nami, ale także 
profesjonalistka w każdym calu, zawsze jeszcze kiedy byłam pracownikiem Urzędu 
miejskiego, później radną podziwiałam panią Skarbnik wtedy jeszcze dyrektor 
Wydziału Finansowego za to, że mieści w głowie te wszystkie tabelki i cyfry i właściwe 
bezbłędnie potrafi odpowiedzieć na pytania rzucane przez radnych różne                        
na Komisjach i czasami bardzo szczegółowe.  
Droga Tereso bardzo, bardzo Tobie w imieniu swoim własnym, gdańszczanek                  
i gdańszczan, radnych, samorządowców, ale na pożegnania jeszcze pewnie przyjdzie 
czas, ale w tym miejscu po prostu bardzo dziękuję. Proszę Wysoką Radę o przyjęcie 
tej uchwały.     
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Głos w dyskusji pan radny Krystian Kłos.  
 

Radny KRYSTIAN KŁOS – Przewodniczący Komisji Strategii                    
i Budżetu 
Pani Prezydent, pani Przewodnicząca, szanowni radni, ja też chciałem serdecznie 
podziękować jako przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu cyklicznie 
współpracowaliśmy z panią Skarbnik i była to osoba, która z głowy wyciągała wszystkie 
informacje, która liczby, cyfry, wskaźniki miała w małym palcu i która zawsze była 
merytorycznie przygotowana do posiedzeń Komisji, kiedy omawialiśmy druki,                  
a szczególnie, kiedy omawialiśmy plan budżetu na ten 2020 rok. Żałuję jednej rzeczy, 
że tylko miałem rok możliwości współpracowania z panią Skarbnik. Rozumiem,            
że przychodzi ten czas, kiedy pani Skarbnik chce odpocząć i przeczytałem, że wybiera 
się na wymarzony urlop do Gruzji. Miałem możliwość być w Gruzji w ubiegłym roku       
i naprawdę cieszę się, że wybiera pani Skarbnik właśnie ten kierunek, bo to jest 
naprawdę piękny kraj i mam nadzieję, że przeżycia związane z tą wyprawą będą takie, 
które zostaną z panią na bardzo, bardzo długo. Jeszcze raz dziękuję. Mam nadzieję, 
że pani następczyni równie dobrze będzie sprawowała swoją funkcję i to jest                   
ta uchwała, ta opinią, którą na Komisji musieliśmy przegłosować, kiedy byliśmy           
za, ale naprawdę się nie cieszyliśmy. Dziękuję bardzo.  
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Głos w dyskusji pani przewodnicząca Dunajewska.  
 

Radna BEATA DUNAJEWSKA - przewodnicząca klubu WdG 
Szanowna Tereso, ja w imieniu całego klubu chciałabym bardzo ci podziękować. Byłaś 
dla nas ekonomicznych matołków, bo zawsze jak przychodzimy do Rady Miasta            
to jesteśmy takimi właśnie matołkami. Byłaś naprawdę wyrozumiała, uczynna, byłaś 
dla nas jak matka, także podczas tych 9 lat, kiedy mam okazję zasiadać w tej Radzie 
wielokrotnie docierały takie sygnały, że chcesz już iść na emeryturę. Wtedy powiem 
szczerze udało się przekonać, żebyś jednak z nami została i to było dobre nie tylko   
dla miasta, nie tylko dla Prezydenta, nie tylko dla pani Prezydent, ale też dla nas,         
bo świetnie się czujemy w twoim towarzystwie i bezpiecznie. Dziękujemy ci bardzo    
za wszystko.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan przewodniczący Cezary Śpiewak-Dowbór.    
 

Radny CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - przewodniczący klubu KO 
Szanowna pani Skarbnik bardzo dziękuję. Smucę się tylko, że mieliśmy okazję            
tak krótko współpracować z racji dopiero mojej pierwszej kadencji w Radzie Miasta 
Gdańska, natomiast przyłączam się do słów moich poprzedników, w szczególności     
do moich przedmówców, szczególnie do słów przewodniczącego Komisji Strategii          
i Budżetu. Myślę, że trudno będzie panią Skarbik zastąpić z taką wiedzą, z takim 
doświadczeniem, ale mam nadzieję, że jeszcze gdzieś czasami będzie pani Skarbnik 
nam służyła radą jeśli byśmy mieli jakiekolwiek trudności w odnalezieniu się w tej nowej 
sytuacji. Bardzo dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan przewodniczący Kazimierz Koralewski.  
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI - przewodniczący klubu PiS 
Szanowana pani Skarbnik, pani Tereso, w imieniu klubu czuję się zobowiązany,        
żeby podziękować za pani postawę, bo z szacunkiem należy stwierdzić, że była pani 
lojalnym pracownikiem swojego pracodawcy, swoich pracodawców. To dało                 
się zauważyć, a jednocześnie była pani rzetelna w udzielaniu informacji takich, jakie 
potrzebowaliśmy, niezwłocznie, zawsze była pani gotowa do odpowiedzi nawet wtedy, 
kiedy być może pani nie pasowało, w związku z tym myślę, że taką postawę należy 
specjalnie docenić i wyróżnić. Takich wszystkich pracowników jak pani chcielibyśmy 
mieć wszystkich w Urzędzie Miejskim. Myślę, że to jest ta ostatnia chwila, kiedy można 
to powiedzieć, bardzo dziękujemy za tą współpracę.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Katarzyna Czerniewska.  
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Radna KATARZYNA CZERNIEWSKA 
Ja w sposób szczególny chciałam pani podziękować właśnie za tą cechę wspomnianą 
przez panią Prezydent, a mianowicie za niewidzenie między nami różnic,                         
za niewidzenie różnic klubowych, za niewidzenie w poziomie wiedzy ekonomicznej, 
absolutnie podziwiam w pani tą cechę, zawsze z cierpliwością, życzliwością tłumaczyła 
pani od początku jeśli była taka potrzeba właśnie nie widząc tych różnic. Myślę, że jest 
to cecha bardzo pożądana i bardzo bym życzyła nam wszystkim, żeby w pracy 
merytorycznej również tutaj w Radzie nie widzieć tych różnic. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. To był ostatni głos w dyskusji.      
 
Przewodnicząca poddała podjęcie uchwały pod głosowanie.  

 
za - 20 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 12 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XIX/457/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie odwołania Skarbnika Miasta Gdańska  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Poproszę panią Teresę Blacharską o zabranie głosu.  
 

Pani TERESA BLACHARSKA – odwołana Skarbnik Miasta Gdańska 
Szanowni państwo, pani przewodnicząca, bardzo serdecznie dziękuję za zrozumienie, 
głosowanie. Szanowni państwo, mam poczucie spełnienia zawodowego. Swoją pracę 
dzielę na dwa okresy, okres przed zmianami ustrojowymi i okres ostatnich 30 lat.      
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Ten okres 30 lat upłynął w takim tempie, że dopiero teraz zdałam sobie sprawę                
z upływu czasu, ponieważ człowiek pracuje intensywnie nie myśli o tym, że ten rok 
ucieka i jest kolejny. Zresztą państwo sami o tym wiecie doskonale z życia. Początek 
funkcjonowania samorządu to dla każdego, kto pracował w tym czasie w urzędzie      
był wielkim wyzwaniem. Była to wielka reorganizacja urzędu, wszystkich jednostek 
organizacyjnych, komunalizacja mienia, przejmowanie zadań do realizacji ze szczebla 
centralnego na szczebel samorządowy, czyli decentralizacja zadań. Również wielkim 
wyzwaniem dla mnie był fakt scalenia wszystkich służb księgowych z różnych 
wydziałów urzędu. Wówczas w co drugim wydziale była księgowość. To nam                
się po prostu udało i została stworzona w Wydziale Finansowym wspólna księgowość. 
Oczywiście w tamtym okresie były te same problemy. Ciągle brak środków. 
Niedofinansowanie zadań. Ja tylko przypomnę, że w roku 1990 jak przeglądałam 
swoje materiały to byłam zaskoczona, że dochody wynosiły 67 mln zł, a wydatki           
65 mln zł, ale ten pierwszy budżet proszę państwa zakończył się nadwyżką budżetową. 
A teraz mamy budżet dochody 3,8 mld zł i mamy wydatki 4,3 mld zł. To jest skala 
porównawcza jaka nastąpiła ewaluacja przez okres 30 lat, chociażby biorąc                 
pod uwagę finanse, ale to też było związane z przejmowaniem różnego rodzaju zadań, 
czyli zwiększenie zakresu działania samorządu. Czyli przekazywania zadań,               
aby mieszkańcy tego miasta byli bliżej po prostu władzy, która jest przez nich 
wybierana. Praca dla miasta to wielka satysfakcja. 11 lat temu w styczniu konkretnie 
jest to 11 lat tak się złożyło, pan Prezydent przedstawił mnie Radzie do powołania       
na stanowisko Skarbnika. Miałam to szczęście, że w tym czasie odbyły się znaczące 
wydarzenia dla miasta. Wyzwaniem było Euro 2012. Ogromne proszę państwa 
inwestycje i oczywiście zdobywanie finansowania na realizację tych inwestycji. 
Jesteśmy wszyscy dumni z rozwoju naszego miasta, ale przede wszystkim proszę 
państwa to ludzie, z którymi miałam przyjemność pracować pod kierownictwem pana 
Prezydenta Adamowicza, a ostatni rok pod kierownictwem pani Prezydent Aleksandry 
Dulkiewicz. Panu Prezydentowi z całego serca dziękuję. Myślę, że mnie słyszy. Pani 
Prezydent bardzo serdecznie dziękuję, bo był to trudny rok dla nasz wszystkich. 
Wiemy, związany z tragedią, ze śmiercią pana Prezydenta, ale też był to rok trudny     
z uwagi na problemy związane ze spięciem tego budżetu. Wszyscy pamiętamy sesję 
z grudnia ubiegłego roku, ale nam się to po prostu udało. Chciałabym z tego miejsca 
podziękować Andrzejowi Bojanowskiemu, z którym zrealizowałam wiele projektów, 
bardzo ważnych. Wiesiowi Bielawskiemu, Maciejowi Lisickiemu, z którymi miałam 
przyjemność pracować i dziękuję bardzo Danusi Janczarek, mojej koleżance, dziękuję 
trzem Piotrom i Alanowi. Wszystkim państwu dziękuję, ale przede wszystkim chciałam 
podziękować moim pracownikom, służbom finansowym, pani Emilii Kosińskiej bardzo 
serdecznie dziękuję. Bardzo mnie wspierała w sprawach związanych z księgowością, 
z rachunkowością, z centralizacją VAT-u. Tak naprawdę to ona scentralizowała VAT 
ze wszystkich jednostek organizacyjnych. Dziękuję dyrektorom i kierownikom dwóch 
wydziałów, ale przede wszystkim pracownikom. Proszę państwo to są naprawdę 
merytoryczni, oddani pracownicy. Wszystkim im z całego serca dziękuję. Dziękuję 
państwu.   
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Proszę o zabranie jeszcze głosu panią Emilię Kosińską. 
 

Pani EMILIA KOSIŃSKA – zastępca Skarbnika Miasta Gdańska  
Szanowni państwo, chciałam jeszcze dwa słowa powiedzieć w imieniu swoim i całego 
naszego zespołu dwóch wydziałów, Wydziału Budżetu Miasta i Wydziału 
Finansowego. Serdeczne podziękowania za współpracę z panią Skarbnik. W moim 
przypadku jest to ponad 20 lat, bo zaczynałam w Miejskim Ośrodku Pomocy 
Społecznej i zatrudniona byłam właśnie z chwilą reformy samorządowej, więc                 
te wszystkie dobre rady i te nowe problemy i nowe rozwiązania w związku z nowymi 
zadaniami wówczas pani dyrektor Wydziału Finansowego pani Teresa Blacharska 
nam bardzo pomagała. Ale chciałam szczególnie podziękować za współpracę 
ostatnich dwóch lat. Była to bardzo ścisła współpraca. Praktycznie każdego dnia 
spotykałyśmy się i powiem szczerze, że ja w życiu jeszcze nie spotkałam równie 
wyjątkowej osoby tak oddanej, tak zaangażowanej i tak merytorycznej i była to dla nas 
naprawdę ogromna motywacja do pracy, do chociaż w jakimś stopniu dorównania pani 
Skarbnik. Za to serdecznie dziękuję. Chciałam powiedzieć, że pani Skarbnik jest 
wyjątkową osobą pod każdym względem, nie tylko zawodowym, ale i osobistym, 
prywatnym. Jest wymagająca, ale również wyrozumiała i otwarta na ludzi i tym bardziej 
na problemy społeczne. Chciałabym życzyć na tym nowym etapie dużo radości, dużo 
takiego luzu, który nie był możliwy w czasie pełnienia obowiązków. Chciałabym 
obiecać, że razem z nowo powołaną zaraz panią Skarbnik i z całym zespołem,              
że tą poprzeczkę, którą pani nam postawiła i ten wysoki poziom merytoryczny,              
że będziemy chciały ją dochować i żeby osiągać również tak znakomite wyróżnienia    
i nagrody, żeby Miasto Gdańsk dalej było bezpieczne pod względem finansów 
publicznych i, żeby było tak dobrze doceniane przez innych. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękujemy bardzo. Przechodzimy do kolejnego druku.  
 
 

2) w sprawie powołania Skarbnika Miasta Gdańska (druk 513); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna. Bardzo proszę panią Prezydent                 
o zreferowanie.  
 

Pani ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, nie może być tak, że miasto żyje bez Skarbnika 
Miasta Gdańska, stąd też konsekwencją poprzedniej uchwały jest uchwała nowa, mój 
wniosek o powołanie nowego Skarbnika. To dosyć ciekawa w ogóle konstrukcja 
ustrojowa, bo właściwie to jest jedyna osoba w strukturze miasta powoływana               
na wniosek Prezydenta przez Radę Miasta. Reszta zastępcy, pani Sekretarz, wszyscy 



35 
 

są powoływani jednoosobowo przez Prezydenta Miasta, ale z tej współpracy                 
się cieszę, bo myślę, że to ciekawa konstrukcja właśnie ustrojowa. Szanowni państwo 
bardzo proszę Wysoką Radę o powołanie na Skarbnika kobietę, myślę, że dobrze 
znaną Wysokiej Radzie, panią dyrektor Izabelę Kuś obecnie będącą zastępcą 
dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych w Urzędzie Miejskim w Gdańsku.         
Dla Izy to ważny rok, bo wkracza także w okrągłą datę swoich urodzin. Iza pochodzi   
z Pomorza, z ziemi pomorskiej. Urodziła się w Grudziądzu i tam też skończyła szkoły. 
Natomiast miasto Gdańsk wybrała na swoje studia i już od tych studiów z nami została. 
Pracę w Urzędzie Miejskim rozpoczęła w 1998 roku, czyli już 22 lata pracuje jako 
urzędnik w Gdańsku. Od samego początku związana była właśnie z przygotowaniem 
projektów inwestycyjnych, ale pod kątem finansowym. Wcześniejsze doświadczenia 
zawodowe 4 lata pracy w bankowości myślę, że też dały takie ciekawe spojrzenie, 
które właśnie w samorządzie też jest bardzo potrzebne. Od 15 lat zajmuje w Urzędzie 
Miejskim w Gdańsku stanowiska kierownicze. Zarządza w związku z tym zespołami 
ludzkimi. Współpracuje także nie tylko przy wielu inwestycjach, ale także przy 
finansowaniu różnych naszych projektów. Także aktywnie przy naszym partnerstwie 
publiczno-prywatnym, które jest dzisiaj na etapie rozliczania czyli Forum Gdańsk 
chociażby, ale także przy budowie Zakładu Termicznego Przetwarzania Odpadów, 
ważne inwestycje. Także angażuje się w życie społeczne, bo dla dyrektor Kuś, dla Izy 
Kuś ekonomia, miasto to nie tylko sama praca. Jest społecznie w Radzie Pomorskiego 
Instytutu Naukowego im. Brunona Synaka, takiego ciała przy Uniwersytecie 
Gdańskim, które zajmuje się także w sposób z jednej strony naukowy, ale także 
naukowym opisywaniem naszej rzeczywistości, ale także próbą badania tego,              
co ludzie myślą o zmianach w Gdańsku właśnie także pod kątem projektów 
inwestycyjnych. Jest także audytorem wewnętrznym, audytorem wewnętrznym 
Systemu Zarządzania Jakością w Urzędzie Miejskim w Gdańsku i bardzo dobrze 
tańczy. To mogę wam powiedzieć. Z czystym sumieniem rekomenduję Wysokiej 
Radzie i proszę o akceptację panią Izabelę Kuś na stanowisko Skarbnika Miasta 
Gdańska. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuje bardzo pani Prezydent. Głos w dyskusji przewodniczący Komisji Strategii         
i Budżetu Krystian Kłos.   
 

Radny KRYSTIAN KŁOS – Przewodniczący KSiB 
Pani Przewodnicząca, pani Prezydent, następuje zmiana, o tym już wiemy w związku 
z podjętą uchwałą parę minut temu, ale pani Izabeli na pewno nikomu z radnych 
przedstawiać nie trzeba. Również mamy przyjemność i zaszczyt z panią Izabelą 
współpracować na posiedzeniach Komisji Strategii i Budżetu, ale myślę, że innych 
komisji też, bo przecież finanse dotyczą każdego aspektu życia naszego miasta               
i wiemy, że pani Izabela ma twardy charakter. Wiemy, że pani Izabela jest 
merytoryczna i wiemy, że pani Izabela będzie z nami współpracować przez najbliższe 
lata, bo wierzę, że ta uchwała za chwilę zostanie przegłosowana. Ja ze swojej strony 
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jako Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu pewnie z panią Izabelą będę spotykał 
się z radnych najczęściej i cieszę się na tą współpracę, cieszę się na te wyzwania, 
które będą przed nami. Mam nadzieję, że to będą dobre lata dla samorządu i uda się 
nam powstrzymać te niebezpieczne zmiany, które idą, ale na pewno też będzie dużo 
wyzwań, przed którymi my będziemy stawiać i wierzę, że z taką panią Skarbnik damy 
radę. Dziękuję bardzo i mam nadzieję na owocną współpracę.    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuje bardzo, pan przewodniczący Kazimierz Koralewski.   
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI - przewodniczący klubu PiS 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, pani Prezydent oczywiście to pani prerogatywa 
zgłosić kandydaturę na Skarbnika Miasta Gdańska, pełne prawo. Z panią Izabelą Kuś 
współpracowaliśmy już poprzednio w Wydziale Programów Rozwojowych                           
i ta współpraca wyglądała bardzo profesjonalnie. Wobec tego, że wszyscy urzędnicy 
są realizatorami pani polityki, my jako klub rozumiemy, że to jest pani 
odpowiedzialność kogo pani powołuje na konkretne stanowisko i będziemy                    
się oczywiście przyglądać jak pani Izabela będzie tą funkcję realizować. Nie jest łatwo 
po tak wybitnym Skarbniku jaki był poprzednio w mieście Gdańsku, ale wyzwania 
czynią człowieka, więc jestem przekonany na dzisiaj, że pani Izabela Kuś tym 
wyzwaniom sprosta, więc stąd myślę, że warto zauważyć, że w przeszłości dobrze 
nam się współpracowało i liczymy na też dobrą, rzetelną współpracę z nową pani 
Skarbnik, którą mam nadzieję za chwilę Rada Miasta przyjmie. Dziękuję.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuje bardzo, pani przewodnicząca Beata Dunajewska.    
 

Radna BEATA DUNAJEWSKA - przewodnicząca klubu WdG 
Dziękuję bardzo. Kazimierzu, twoje słowa zabrzmiały tak trochę jak groźba, więc mam 
nadzieję, przytrzymajcie tam panią przyszłą Skarbnik, żeby nam nie uciekła. Gratuluję 
pani Prezydent. Nie ukrywam, że nas zaskoczyła tą nominacją, ale zaskoczyła nas 
bardzo pozytywnie. Pani dyrektor, pani Izabelo gratuluję i życzę powodzenia. 
Będziemy panią wspierać i mam nadzieję, że w związku z tym, że pani Skarbnik była 
taką wybitną osobowością nie przeraża się pani tym i stworzy pani wokół siebie aurę 
inną, ale równie radosną, sympatyczną, i że będzie pani ze względu na wiek to nie 
będzie pani naszą matką, ale siostrą w postępowaniu. Będziemy ciągle się do pani 
zgłaszać, pytać. Tacy jesteśmy. Życzę powodzenia i cierpliwości wobec radnych. 
Dziękuję. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuje bardzo. Nie ma więcej głosów w dyskusji.      
 
Przewodnicząca poddała podjęcie uchwały pod głosowanie.  
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za - 21 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 11 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XIX/458/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie powołania Skarbnika Miasta Gdańska 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Bardzo serdecznie gratuluję nowej pani Skarbnik. Poproszę o zabranie głosu byłą 
panią Skarbnik panią Teresą Blacharską.  
 

Pani TERESA BLACHARSKA – odwołana Skarbnik Miasta Gdańska 
Iza bardzo ci serdecznie gratuluję, ze jesteś Skarbnikiem Miasta. Proszę państwa 
finanse są obecnie bardzo stabilne i jestem przekonana, że pani Iza Kuś absolutnie 
poprowadzi finanse w tym samym kierunku, który obecnie jest, czyli utrzymanie 
stabilności i jestem też przekonana, że obie panie utrzymają standard wysoki finansów 
miasta i ich praca przyczyni się do realizacji wielu inwestycji, wielu projektów                    
w mieście. Dziękuję bardzo. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pani Skarbnik Izabela Kuś.  
 

Pani IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  
Wysoka Rado, bardzo dziękuję za przyjęcie mojej kandydatury. Głosy wstrzymujące 
się przyjmuję jako kredyt zaufania. Dziękuję bardzo. Chciałabym skorzystać z okazji      
i skierować wyrazy wdzięczności przede wszystkim do pani Prezydent. Dziękuję          
za zaufanie, za wiarę w moje siły i możliwości, za nowe wyzwania i za przestrzeń         
do samorealizacji. Mam poczucie wrzucenia na głęboką wodę. Wierzę jednak,              
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że potrafię się utrzymać na powierzchni. Myślę, że jestem nawet w stanie wypłynąć. 
Jestem przekonana, że w zasięgu ręki mam zestaw kół ratunkowych w osobach kadry 
zarządzającej oraz współpracowników i pracowników miasta. Liczę również                   
na przynajmniej jeden telefon do przyjaciela. Od 22 lat moje obowiązki krążą wokół 
finansów miasta. Gdy samorządowcy w całej Polsce uczyli się i tworzyli zasady 
wieloletniego planowania finansowego, inwestycyjnego były to lata 2002-2003               
ja miałam szansę aktywnie uczestniczyć w tej rewolucji w samorządzie i w gdańskim 
urzędzie. Miałam tutaj dobrych nauczycieli, przewodników. Moje pierwsze szefowe 
pani Leokadia Białkowska i Lucyna Pilczewska. Kolejnych szefów Marcina Szpaka, 
Andrzeja Bojanowskiego, Krzysztofa Rudzińskiego, ludzi, którzy łamali schematy, 
mobilizowali, inspirowali nie pozwalając na stagnację i przeistoczenie się                           
w stereotypowego urzędnika. Do tego grona zaliczam również moją poprzedniczkę 
Teresę Blacharską. Wielokrotnie dane mi było uczestniczyć osobiście                                 
w wypracowywaniu limitów na inwestycje aby być partnerem do takich negocjacji             
i rozmowy trzeba być rzetelnie przygotowanym, a jak państwu się wszyscy domyślają 
poprzeczka wisiała bardzo wysoko. Przez 20 lat moim najwyższym przełożonym        
był Prezydent Paweł Adamowicz. Lider, mentor, który wspierał i nie przeszkadzał nam 
w pracy. I w tym gronie nie może nam zabraknąć Marcina Dawidowskiego dyrektora, 
którego przez ponad 10 lat byłą zastępczynią, i z którym stanowiliśmy tandem.            
Dla niego mam jedno określenie. Po prostu przyjaciel. W tych kilku zdaniach 
zamknęłam to co mnie ukształtowało i dało fundamenty do dalszej pracy. Przede mną 
nowy rozdział. Siły dodaje mi wsparcie mojej rodziny. Budujące są wszystkie słowa 
jakie dotychczas do mnie dotarły, szczególnie w ostatnim tygodniu, entuzjastyczne 
reakcje i deklaracje wsparcia. Za nie wszystkie jeszcze raz dziękuję, a z tych ostatnich 
obiecuję, że będę chętnie korzystała. Jeszcze raz wszystkim państwu dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Jeszcze raz serdecznie gratulujemy. Bardzo proszę jeszcze pan dyrektor Dawidowski.  
 

Pan MARCIN DAWIDOWSKI – Dyrektor Wydziału Programów 
Rozwojowych       
Szanowni państwo. Ja chciałem państwa dodatkowo uspokoić. Może najpierw 
chciałem podziękować pani Prezydent, że ze względu na moje zdrowie psychiczne 
wiedziałem trochę wcześniej. To było bardzo ważne. Natomiast chciałem państwa 
uspokoić dodatkowo. Z Izą pracuję 20 lat. Jak wspomniała ostatnie 10 w bardzo 
szczególnym związku dyrektorskim, papierowa rocznica za nami. Natomiast jestem 
pewien, że to jest właściwa osoba na właściwym miejscu i będziemy mogli za wiele, 
wiele lat robiąc jakiekolwiek podsumowania powiedzieć, że to fantastyczny ruch pani 
Prezydent. Natomiast z drugiej strony to ja mam dylemat, bo przyjaciółce swojej dałem 
słowo, że mój dział inwestycji będzie przynosił jak najmniej problemów, więc proszę 
trzymać kciuki również za mnie. Jeszcze raz powodzenia i wielkie podziękowania dla 
pani Teresy Blacharskiej i życzenia sukcesów dla pani Izy Kuś. Dziękuję.  
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad.  
 

3) zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zasad i trybu 
przeprowadzania konsultacji społecznych budżetu obywatelskiego z 
mieszkańcami miasta Gdańska (druk 509);   

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja wiodąca Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna, pozytywna opinia 
Komisji Samorządu i Ładu Publicznego oraz Komisji Zrównoważonego Rozwoju. 
Referuje pani Prezydent Aleksandra Dulkiewicz. 
 

Pani ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, referuję ze wsparciem pani kierownik Sylwii 
Betlej. Powiem tylko na wstępie bardzo ogólnie. Po pierwsze dotrzymujemy słowa,     
bo Budżet Obywatelski jest takim narzędziem wciągania obywatelek i obywateli 
uczenia świadomości i współodpowiedzialności za nasze miasto, za najbliższy 
kawałek otoczenia, który jest ważnym narzędziem. Nie jest narzędziem łatwym,           
bo wymaga współpracy i też aktywności obywatelskiej, ale ja bardzo, bardzo                    
w to narzędzie wierzę nawet wtedy, kiedy frekwencja wyborcza czy frekwencja               
w konsultacjach społecznych, bo w takim trybie odbywa się głosowanie nad Budżetem 
Obywatelskim czy nawet wtedy, kiedy zdarzają się potknięcia, bo sami państwo              
o tym wiedzą, że potknięcia się u nas zdarzyły raz z powodu systemu informatycznego, 
ale to narzędzie będziemy realizować nadal nie tylko dlatego, że zostały                          
już wprowadzone do ustawy. Ale Budżet Obywatelski także co roku się zmienia. 
Zmieniają się zasady Budżetu Obywatelskiego. Zawsze ten proces odbywa się także 
po konsultacji i z ludźmi, którzy wnioski do Budżetu składają, ale także ze wszystkimi 
mieszkańcami na podstawie ankiet, rozmów, spotkań, dyskusji, konsultacji po to, żeby 
wypracować najlepsze możliwe rozwiązania. W 2018 roku zapowiadaliśmy także          
w kampanii wyborczej, że chcemy, żeby część Budżetu Obywatelskiego była 
zaznaczona, oznakowana jako właśnie tzw. Zielony Budżet Obywatelski i dzisiejsze 
zmiany w uchwale właśnie dotyczącej zasad konsultacji społecznych nad Budżetem 
Obywatelskim są efektem tej pracy, pracy zespołu z jednej strony pod przywództwem 
pana Prezydenta Piotra Borawskiego, a z drugiej strony moich najbliższych 
współpracowników z Biura Prezydenta właśnie pani kierownik Sylwii Betlej, którą 
poproszę o zreferowanie. Powiem tylko jedno zdanie. To nie koniec zmian w Budżecie 
Obywatelskim. Bardzo często spotykamy się z głosami mówiącymi o tym, jak wymyślić 
to, żeby projekty te zwłaszcza inwestycyjne były utrzymywane w dobrym stanie. Dzisiaj 
to jest też nasze duże wyzwanie. Będziemy pracowali nad takimi rozwiązaniami, żeby 
właśnie także w ramach Budżetu Obywatelskiego środki na to znaleźć, ale życie 
przynosi ciągłe zmiany, więc na pewno te zmiany będą także w kolejnych latach. 
Niezmiennie zachęcam do aktywności. Niezmiennie zachęcam do tego, żeby pisać 
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wnioski, składać wnioski do Budżetu Obywatelskiego. Cieszę się bardzo, że także 
coraz więcej wniosków dotyczy działań tzw. miękkich, edukacyjnych. Dzisiaj jakoś nie 
mogę panie przewodniczący nie patrzeć jak rozmawiamy o edukacji, bo ja się bardzo 
cieszę, że uczymy się przez całe życie. Wiele wniosków dotyczy zajęć 
aktywizacyjnych, sportowych, ale także zajęć pokazujących dziedzictwo naszego 
miasta, konkretnych dzielnic, bo są często właśnie różne spacery historyczne i o takie 
wnioski też bardzo, bardzo mieszkanki i mieszkańców Gdańska proszę. Oddaję głos 
pani kierownik w Biurze Prezydenta zajmującej się właśnie od zawsze prawie 
Budżetem Obywatelskim, konsultacjami społecznymi i partycypacją, Sylwia Betlej 
bardzo proszę.            

     

Pani SYLWIA BETLEJ – Kierownik Referatu ds. Partycypacji 
Społecznej i Rad Dzielnic w Biurze Prezydenta  
Przedstawiła projekt wraz z załączonym uzasadnieniem.  

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Głos w dyskusji pan radny Przemysław Majewski.  

 
Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, nie sądziłem, że od tego zacznę omawianie tego 
punktu, ale muszę się chociaż w kilku zdaniach odnieść do tego co padło kilka 
wypowiedzi wcześniej, mianowicie pani radna Dunajewska, jeśli mówi pani z trybuny, 
że jest pani przykro, że siedziała pani w jednej sali z osobą, która jest teraz posłem    
to naprawdę mnie i myślę nie tylko mnie robi się przykro, kiedy słyszę takie słowa, 
ponieważ my jaki radni, radni Gdańska szczególnie powinniśmy się zastanawiać nad 
tym czym jest waga słowa, czym jest hejt, czym jest odpowiedzialność za słowa,          
bo nie tak dawno temu, miesiąc temu łamaliśmy się opłatkiem, życzyliśmy sobie 
wszystkiego dobrego. Myślę, że kiedy ja jeszcze nie byłem radnym było podobnie. 
Natomiast takie słowa myślę, że nie licują z powagą tego miejsca. Natomiast jeśli 
chodzi o zmiany w tej uchwale, szanowni państwo, myślę, że jest to jednak pewna 
proteza. Nie jest to prawdziwym tego słowa znaczeniu zielony budżet, bo mamy           
do czynienia z wydzieleniem po prostu pewnych środków na pewne zadania związane 
z ekologią, z retencją, z nasadzeniami drzew i tutaj mam taki pewien dylemat,                
bo z jednej strony proponujecie państwo oczywiście bardzo słuszne rozwiązania, tylko, 
że moim zdaniem powinno się na nie przeznaczyć odpowiednie środki, bo kiedy widzę 
co się dzieje z wycinką drzew na Ujeścisku przy ul. Wielkopolskiej, kiedy widzę plany 
zabudowy w Brzeźnie, kiedy widzę, na co zwracają mieszkańcy, wycinkę drzew             
w Jaśkowym lesie, wycinkę kilka miesięcy temu drzew przy ul. Opackiej i tam mógłbym 
wymieniać i wymieniać, jeszcze wycinkę drzew planowaną w związku z budową 
parkingu kubaturowego przy Podwalu Staromiejskim to mam taki pewien dysonans,    
z jednej strony państwo dajecie, chociaż raczej wydzielacie po prostu środki, które      
do tej pory były po prostu w gestii mieszkańców, a z drugiej strony nie macie                  
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nic przeciwko wobec wycinki drzew tak jak było to na przykładzie Ujeściska                       
w ul. Wielkopolskiej, kiedy oczywiście Urząd Marszałkowski wydawał decyzję, ale ZDiZ 
jak się okazało nie miało tutaj żadnego sprzeciwu. Myślę, że powinniśmy przeznaczać 
środki na działalność proekologiczną na zielony Gdańsk, który kilka miesięcy temu był 
tutaj proponowany i wtedy szanowni państwo próbowaliście stworzyć jakąś taką 
dziwną efemerydę z tego projektu uchwały, który był proponowany przez byłego 
przewodniczącego klubu Prawa i Sprawiedliwości, bo wtedy zarzucaliście rządowi 
polskiemu to, że dopuszcza się wycinki drzew, a tymczasem jak wskazałem chwilę 
wcześniej w Gdańsku za przyzwoleniem władz miasta dzieje się to samo. Szanowni 
państwo myślę, że jeśli chodzi o Budżet Obywatelski to to co przede wszystkim 
powinniśmy w tym momencie zrobić to zwiększenie środków w tym na działalność 
właśnie służącą ochronie przyrody, drzew, poprawie retencji. Druga rzecz poprawa 
zaufania, bo mieszkańcy doskonale pamiętają jakie były problemy w związku                    
z głosowaniem nad projektami, nieszczelnością systemu oraz tego, że pewne środki 
nie były przeznaczane na to, na co oni oczekiwali i dopiero wtedy ten projekt powinien 
być poddany pod głosowanie. Ja prawdopodobnie tak jak i państwo otrzymałem maila 
z pismem ze Stowarzyszenia Forum Rad Dzielnic gdzie też wskazuje się, że pomysł 
zielonego budżetu obywatelskiego jest słuszny, ale on musi być czymś dodatkowym, 
czymś na co zostaną przeznaczone dodatkowe środki, a nie taką protezą, którą daje 
się mieszkańcom do tego, aby odczepili się. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo, pan Prezydent Piotr Borawski.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Dziękuję. Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, panie radny, w związku z tym,              
że przenosi pan tą debatę na poziom polityki to postaram się panu ja odpowiedzieć. 
Zastanawia mnie to, że nie słyszałem pana głosu w tego typu pełnych trwogi, 
zaangażowania, obawy o zieleń w Gdańsku w momencie, kiedy państwo uchwalali, 
pana rząd, pana partia Prawo i Sprawiedliwość, kiedy państwo uchwalali lex Szyszko 
i kiedy pod nóż, pod piły trafiły dziesiątki tysięcy drzew w Gdańsku, w ciągu miesiąca, 
w ciągu półtorej miesiąca i to była właśnie prawdziwa tragedia jeżeli chodzi                        
o niekontrolowaną wycinkę. Natomiast jeżeli chodzi o zarzuty, które pan tutaj podnosi 
to chciałem panu i państwu zwrócić uwagę, że urzędnicy w Gdańsku działają zgodnie 
i w granicach prawa. Na tym właśnie polega prawo administracyjne, że urzędnik          
nie działa uznaniowo, tylko działa w granicach prawa, które tworzone jest przez 
parlament, przez sejm i senat Rzeczpospolitej Polskiej i jeżeli zostają składane wnioski 
dotyczące wycinki to gwarantuję panu, bo mam odprawę z Wydziałem Środowiska,     
z urzędnikami Wydziału Środowiska każdego tygodnia, że urzędnicy doszukują          
się wszelkich możliwych sytuacji, aby tego typu historie zablokować. Natomiast              
w momencie, kiedy wniosek jest zasadny, wniosek jest zgodny z prawem 
administracyjnym to po prostu poza granicami prawa administracyjnego działać          
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nie mogą. Co do pana zarzutu dotyczącego wydzielenia środków, zwiększenia 
środków to po pierwsze to rząd Prawa i Sprawiedliwości wskazał to, że kwota Budżetu 
Obywatelskiego powinna wynosić pół procenta wydatków budżetowych. To jest           
po pierwsze. My cały czas w Gdańsku jesteśmy ponad tą kwotę, ale wraz z rosnącym 
budżetem miasta pochodzącym z podatków ciężko pracujących gdańszczanek                
i gdańszczan ta kwota Budżetu Obywatelskiego będzie wzrastać. Powiem pani radny 
panu więcej. W momencie, kiedy zaczynaliśmy wiosną ubiegłego roku prace nad 
właśnie tego typu rozwiązaniem, bo my bardzo rzetelnie i bardzo mocno 
przeanalizowaliśmy i inne tego typu propozycje, pilotaże, jak to wyglądało w różnych 
miastach, chociaż one są dużo mniej zaangażowane i dużo mniej zaawansowane niż 
to się będzie działo dzisiaj w Gdańsku. To rzeczywiście myśleliśmy o tym, żeby 
dodatkową pulę wydzielić. Natomiast problem polega na tym, że państwo w lipcu 
przyjęli prawo, na podstawie którego ponad 100 mln zł w wydatkach bieżących miastu 
Gdańsk zostało zabrane i niestety problem polega na tym, że budżet nie jest z gumy   
i nie można przedstawiać propozycji budżetowej jak to się państwu tylko wydaje,           
to znaczy dbając tylko i wyłącznie o stronę wydatkową jak to w każdym tego typu 
punkcie na sesjach Rady Miasta mówi się. Wy nigdy nie zajmujecie się stroną 
dochodową. Zawsze się zajmujecie tylko i wyłącznie stroną wydatkową.                           
To rzeczywiście wydzieliliśmy ten Budżet Obywatelski. Tak jak powiedziane zostało 
jest to tylko i wyłącznie pilotaż. Chcemy zaproponować mieszkańcom. Zobaczymy        
jak zareagują na tego typu propozycje, na tego typu zaangażowanie jeżeli chodzi           
o możliwości składania wniosków. Zobaczymy jak będzie przygotowany także urząd, 
urzędnicy do tego typu wniosków. Jak przeanalizujemy to pilotażem to w kolejnych 
latach będziemy się zastanawiali czy zwiększyć tą pulę. Jaką ona ma mieć wysokość. 
Na ile ona pozwoli realizować tego typu zielone projekty. Natomiast doszukiwanie się 
tutaj złej woli jest po prostu kompletnym niezrozumieniem sytuacji, bo tak jak mówię 
państwo dbają tylko o to, żeby samorządy otrzymały jak najmniej pieniędzy, natomiast 
jak państwo chcą, żeby tych zadań było więcej to wtedy państwo mają gębę pełną 
frazesów dajcie, dajcie więcej pieniędzy. To od rządu i od tego, w jaki sposób jakie 
prawo przyjmuje rząd decydujemy o tym, w jaki sposób odbywa się zarówno 
finansowanie samorządów jak i wycinka, która tak bardzo leży panu na sercu.     
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Głos w dyskusji pani radna Beata Dunajewska.  
 

Radna BEATA DUNAJEWSKA - przewodnicząca klubu WdG 
Dziękuję bardzo. Jeżeli 4 mln zł, niespełna 4 mln zł to jest podarowanie mieszkańcom 
czegoś, żeby tylko się odczepili to ja naprawdę gratuluję panie radny podejścia             
do budżetu. To jest pierwsza kwestia. Druga kwestia bardzo dziękuję Piotrze, panu 
Prezydentowi Borawskiemu dziękuję i całemu zespołowi, bo to jest taki projekt, 
wydzielenie tego zielonego projektu jest takim pomysłem idącym z duchem czasu.        
Z jednej strony mamy tak jak już wcześniej wspomniał Piotr Borawski taką 
proekologiczną twarz Prawa i Sprawiedliwości, a z drugiej strony wycinane są masowo 
drzewa w Puszczy Białowieskiej. Mówi się o elektrycznych samochodach, po czym     



43 
 

w ostatniej chwili ścina się dopłaty za te samochody elektryczne. My natomiast            
nie mówimy, że idziemy w ekologię. My po prostu tą ekologię robimy. Gratuluję 
pomysłu. Jestem za. Cały klub Wszystko dla Gdańska oczywiście za tą uchwałą 
zagłosuje.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Głos w dyskusji pani radna Anna Golędzinowska.  
 

Radna ANNA GOLĘDZINOWSKA – Przewodnicząca Komisji 
Zrównoważonego Rozwoju 
Dziękuję. Proszę państwa, a więc kolejno. W kwietniu planowane jest posiedzenie 
Komisji Zrównoważonego Rozwoju poświęcone prowadzeniu gospodarki leśnej.         
Ja również bardzo szanuję wszystkie głosy mieszkańców zaniepokojonych tym co się 
działo w ostatnim czasie w lasach komunalnych. Natomiast jest to materia złożona nie 
tylko zależna od miasta Gdańska w chwili obecnej i temu będzie m. in. poświęcona 
Komisja. To też być może powinno być przedmiotem innych rozstrzygnięć 
strategicznych, natomiast wracając do treści opiniowanej przez Komisje, a teraz 
procedowanej uchwały. Myślę, że dużym sukcesem i oczekiwanym rozwiązaniem jest 
wprowadzenie tej zielonej puli. Co więcej, ja dostawałam, ponieważ ze mną również 
kontaktowali się radni dzielnicowi i dostawałam wyrazy zaniepokojenia, a co jeżeli 
będziemy mieli więcej zielonych projektów niż te 20%? Tutaj na szczęście odpowiedź 
jest uspokajająca, że taki wariant jest możliwy. Można również zgłaszać tego typu 
projekty do puli ogólnej. Myślę, że to też doskonale świadczy o skuteczności działań 
edukacyjnych prowadzonych przez czy to Gdański Zarząd Dróg i Zieleni czy też 
Gdańskie Wody pokazuje to, że w społecznościach lokalnych naprawdę jest duże 
zainteresowanie taką optyką budżetu obywatelskiego. My mamy świadomość jako 
radni, że tak jak zresztą wspomniała pani Prezydent oraz pani kierownik Betlej,             
że Budżet Obywatelski to jest pewien proces, który doskonalimy z najlepszymi 
intencjami z roku na rok. Tutaj w sposób szczególny chciałam podziękować pani 
kierownik Betlej oraz radnemu Śpiewakowi-Dowborowi za zaangażowanie                       
w merytoryczny wkład w dyskusję na Komisji Zrównoważonego Rozwoju dotyczący 
tak zwanych gruntów przynależnych. Część rad dzielnic zgłaszała tą wątpliwość. Tutaj 
dyskutowaliśmy nad podejściem indywidualnym, nad wsparciem merytorycznym         
ze strony Miasta też stosowny wniosek został przez Komisję Zrównoważonego 
Rozwoju sformułowany, więc myślę, że również w tym zakresie pojawią się nowe pola 
do współpracy. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Andrzej Skiba.  
 

Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, na wstępnie pani Prezydent witała tutaj różne 
grupy gdańszczan, gdańszczanki, internautów. Ja chciałem serdecznie powitać 
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pracowników Gdańskich Autobusów i Tramwajów, którzy licznie zebrali się u góry, 
ponieważ interesują ich dalsze punkty, do których mam nadzieję, że wkrótce też 
sprawnie przejdziemy, i o których będziemy mogli poważnie, merytorycznie 
porozmawiać. Proszę państwa, trzy słowa, Zielony Budżet Obywatelski. Gdańskie 
Prawo i Sprawiedliwość klub radnych PiS w Radzie Miasta Gdańska popiera Zielony 
Gdańsk. Tego najlepszym dowodem jest zebranie ponad tysiąca podpisów za akcją 
Zielony Gdańsk. Tego najlepszym dowodem jest projekt uchwały, który złożyliśmy, 
który państwo niestety w sposób mało kulturalny próbowali całkowicie wywrócić           
do góry nogami, ale moglibyśmy poprzeć Zielony Budżet Obywatelski, gdyby od się 
opierał tak naprawdę na dwóch solidnych jeszcze filarach. Po pierwsze gdybyśmy mieli 
pewność co do jego obywatelskości. Proszę państwa historia Budżetu Obywatelskiego 
w Gdańsku to historia zwłaszcza w ostatnich latach pełna kontrowersji. Pełna 
kontrowersji jeżeli chodzi o ustalanie wyników, jeżeli chodzi o to, kto i jak może 
głosować, pełna kontrowersji jeżeli idzie o reguły zgłaszania propozycji i pokrewne 
wątki. W tej dyskusji ważne są też głosy organizacji pozarządowych, głos odnośnie 
państwa propozycji zabierał szereg podmiotów. Dostaliśmy, o czym mówił radny 
Przemysław Majewski na maila opracowanie, pismo podpisane przez panią 
Magdalenę Wiszniewską – Prezes Stowarzyszenia Forum Rad Dzielnic i jest tam 
jedno zdanie, które na koniec zacytuję, bo ono będzie dobrą puentą jeżeli chodzi            
o kwestie budżetu. Trzecie to słowo, o którym mówiliśmy, kwestia budżetu. No właśnie 
proszę państwa. Zastanówmy się tak naprawdę o co w tym wszystkim chodzi, skąd 
taka idea, żeby w taki konkretnie sposób jaki państwo tu proponują działać na rzecz 
Zielonego Budżetu Obywatelskiego. W moim odczuciu, odczuciu wielu osób 
zaangażowanych społecznie jest to po prostu przekładanie pieniędzy z jednej kieszeni 
do drugiej kieszeni bez zwiększania puli pieniędzy, która powinna być zwiększona. 
Tutaj panie Prezydencie po raz kolejny słyszymy litanię narzekań pod adresem rządu 
polskiego. Możemy jeżeli pan Prezydent sobie życzy ja myślę, że nie jest to potrzebne, 
wymieniać się argumentami odnośnie tego jak bardzo miasto Gdańsk profituje dzięki 
polityce polskiego rządu, możemy o tym mówić godzinami, ale myślę, że również 
związkowcy czekający u góry na bardzo istotny, na kolejny istotny, bo ten też jest 
bardzo ważny, na kolejny istotny punkt, raczej woleliby pominąć. Ja powiem krótko, 
pan mówi o dochodach, a czy pan mówi również o wydatkach? Czy np. 50 000 zł, które 
poszło na wywiad z udziałem pani Prezydent Aleksandry Dulkiewicz, czy te 50 000 zł 
z budżetu miasta nie mogło pójść na lepsze sprawy? Rozumiem, że pan może być 
zmęczony, stąd być może pan ziewa w tym momencie, ale proszę szanować pieniądze 
gdańskiego podatnika, a jeżeli trzeba drugiego przykładu, 4 000 000 zł tyle idzie          
na propagandę odnośnie gdansk.pl, a zatem środki w budżecie są. Nie trzeba winić 
panie Prezydencie rządu polskiego, tylko trzeba uczciwie spojrzeć na kwestie 
wydatków. Na i kwestia w tym momencie jak mówiliśmy fundamentalna, kwestia 
wydatkowania pieniędzy. Proszę państwa powiedzmy to raz jeszcze wyraźnie,              
to co państwo proponują jest to przełożenie pieniędzy z jednej kieszeni do drugiej 
kieszeni. To trochę tak jakby państwo dali komuś prezent swojej rodzinie, dali prezent 
mówić no dobrze możesz zrobić z tymi pieniędzmi co tylko chcesz, ale pamiętaj 20% 
musi pójść na wydatki domowe, bo tak nam się po prostu podoba, bo taką mamy 
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większość i możemy to przegłosować. To nie jest uczciwe podejście do obywateli.      
To nie jest uczciwe podejście do zielonej polityki w Gdańsku i to nie jest uczciwe 
podejście wobec wszystkich, którym bliska jest idea Budżetu Obywatelskiego.                  
I na zakończenie w tym kontekście zacytuję zdanie z pisma, które państwo uzyskali. 
Cytuję „nadto w ocenie zarządu Stowarzyszenia, choć sama idea Zielonego Budżetu 
Obywatelskiego jest słuszna to powinna być wprowadzana poprzez dodanie puli 
środków na jego realizację, a nie poprzez wyodrębnienie środków z puli na projekty 
dzielnicowe i ogólnomiejskie”. Z tego też powodu, z racji tego, że państwo przekładają 
pieniądze z jednej kieszeni do drugiej, państwo nie wierzą w obywateli, że oni chyba 
sami mogą podjąć decyzję o Zielonym Budżecie. Z tych powodów nie będę mógł 
poprzeć jako radny Prawa i Sprawiedliwości radny Miasta Gdańska państwa 
propozycji. Dziękuję bardzo.    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pani radna Emilia Lodzińska.  
 

Radna EMILIA LODZIŃSKA – Przewodnicząca Komisji 
Zagospodarowania Przestrzennego 
Dziękuję pani Przewodnicząca. Panie radny Budżet Obywatelski jest uczciwy.               
W Budżecie Obywatelskim mieszkańcy Gdańska zgłaszają projekty. Są one 
poddawane głosowaniu i to głosowanie jest uczciwe. Każdemu zdarzają się wpadki, 
natomiast nie mówmy od razu, że coś jest nieuczciwe. Ja osobiście uważam,                 
że przerzucenie tych pieniędzy, oczywiście też wolałabym, żeby były te środki 
zwiększane, natomiast tak jak pan Prezydent powiedział, budżet nie jest z gumy               
i w jakiś ramach musimy się obracać. Ja traktuję ten program i te zmiany jako pilotaż, 
który będzie podlegał korektom. Jeżeli uznamy, że to nie do końca się sprawdziło         
to są możliwe dalsze zmiany. Jednocześnie też traktuję to jako zachętę                      
dla mieszkańców, żeby właśnie wyszukiwać tych kierunków zielonych, gdzie można 
by było te projekty zgłosić i później je w odpowiedni sposób promować i wdrażać            
w życie, bo tego nam w Gdańsku myślę potrzeba i tutaj jest nawet patrząc, wczoraj był 
pan na Komisji Zagospodarowania Przestrzennego akurat nie w druku zieleni, była 
dyskusja tylko w kwestii obrony garaży w Nowym Porcie, natomiast ta zieleń jest nam 
potrzebna. To są nasze płuca i oto powinniśmy szczególnie dbać i ja traktuję,                 
że wydzielając tą część kwoty w Budżecie to właśnie zachęcamy mieszkańców, żeby 
trochę bardziej zaczęli patrzeć na tą zieloną sferę, gdzie można tam te pieniądze 
wykorzystać. Natomiast wracając do samego druku mam takie pytanie odnośnie         
pkt 13 to jest po §16 dodaje się §16 A w następującym brzmieniu, że w uzasadnionych 
przypadkach Rada Miasta Gdańska może w drodze uchwały odstąpić od realizacji 
części lub całości projektu wybranego w głosowaniu. Potem w pkt 2 jest przywołane 
za uzasadniony przypadek uznaje się sytuację, w której realizacja danego projektu jest 
niemożliwa ze względu na okoliczności nadzwyczajne i nieprzewidywalne. Mam 
pytanie pierwsze czy dużo było takich przypadków, że z jakiegoś powody projekt nie 
mógł być zrealizowany i musiało nastąpić całkowite odstąpienie od realizacji?              
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Czy dużo było takich przypadków? Dlaczego my to wprowadzamy, bo to mnie dosyć 
tak … rzuciło mi się w oczy czytając, bo wydawało mi się do tej pory, że jednak nie 
mamy takich przypadków, że musimy zrezygnować z realizacji danego projektu, że tak 
mocno jednak weryfikujemy te projekty na etapie składania wniosków, konsultujemy    
z wnioskodawcami, żeby do takich sytuacji właśnie nie dopuścić, że realizacja danego 
projektu jest niemożliwa. A kolejna rzecz odnośnie tego samego budżetu zielonego, 
co będzie w sytuacji takiej odwrotnej jak tutaj mówiła rana Golędzinowska, że nie 
będzie zgłoszonych w danej dzielnicy projektów zielonych? Czy wtedy po prostu           
te pieniądze trafiają do tego ogólnego systemu w dzielnicy, czy też coś się z tym 
dzieje? Ostatnia już rzecz nie związana z tym drukiem, ale taka prośba, coraz więcej 
mieszkańców zgłasza taką sugestię, żeby wydzielić budżet dla szkół. Czy państwo 
pracujecie nad takim też pilotażem, żeby wydzielić budżet dla szkół, bo mieszkańcy 
skarżą się, że jeżeli zgłasza się projekt szkolny, co jest wszystko zgodne z prawem, 
szkoły mogą zgłaszać swoje budżety obywatelskie. Są wymogi, które oczywiście taki 
projekt musi spełniać, m. in. dostępności dla wszystkich mieszkańców, natomiast 
wtedy trochę też mieszkańcy wiedzą, że te szanse są nierówne, bo jeżeli wszyscy 
mieszkańcy Gdańska mogą głosować, dzieci, małe dzieciaki, nawet jak już ma dzień, 
ale ma Pesel także może zagłosować to, że gdzieś tam te proporcje są zaburzone         
i pojawiają się głosy, żeby właśnie też taki wydzielony budżet dla szkół stworzyć. Czy 
w ogóle w Gdańsku na ten temat się rozmawia, myśli, planuje? Prosiłabym                        
o odpowiedź. Dziękuję.      
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Proszę o odpowiedź.      
 

Pani SYLWIA BETLEJ – Kierownik Referatu ds. Partycypacji 
Społecznej i Rad Dzielnic w Biurze Prezydenta  
Trzy kwestie, więc zacznę od tej pierwszej czy w Gdańsku są projekty, które nie zostały 
zrealizowane? Nie, takich projektów nie ma i też nie jest założeniem tego pkt, żeby 
dążyć do takich sytuacji. Absolutnie nie. Natomiast zdarza się, że realizacja projektów 
jest bardzo utrudniona, albo jest mocno przesunięta w czasie, albo też na skutek 
okoliczności, które nie są do przewidzenia na etapie weryfikacji, bo na weryfikację 
mamy mało czasu, a projekty niejednokrotnie zwłaszcza projekty ogólnomiejskie          
są bardzo złożone, więc zdarza się, że są elementy, których nie jesteśmy w stanie 
przewidzieć na etapie weryfikacji i potem w momencie realizacji taki projekt mógłby 
kosztować znacznie więcej niż na początku było to przewidywane. To są sytuacje 
bardzo trudne, bo wielokrotnie pieniądze do realizacji projektu budżetu obywatelskiego 
musiały być dołożone. Słusznie to nie chodzi o to, albo projekty musiały być 
modyfikowane, natomiast mamy projekty, które w tej chwili np. wieża widokowa            
na Oruni już trzeci rok realizujemy. On w końcu będzie zrealizowany, ale to było 
niezwykle trudne, żeby znaleźć ostatecznie miejsce, gdzie można było to zrealizować, 
bo w momencie, kiedy była weryfikacja projektu nie było wszystkich ekspertyz terenu 
na przykład i teraz wychodzą takie rzeczy, które się potem pojawiają na czas realizacji, 
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więc do tej pory nie mieliśmy takich sytuacji i też nie przewidujemy i w żaden sposób 
nie jest to zamiarem, żeby do takich sytuacji doprowadzać, natomiast warto się 
zastanowić co zrobić w sytuacji, kiedy będziemy mieli jakiś duży problem z realizacją 
projektu, albo jego koszt, czy też koszt realizacji, bo też nie znamy warunków co się 
zadzieje za rok, za dwa na rynku wykonawców, w ogóle w jakiejś sytuacji co się zmieni 
w naszym otoczeniu, więc patrząc troszeczkę na przykłady innych miast tutaj też 
proponujemy taką zmianę, ale jak mówię w żaden sposób nie jest to związane 
jakąkolwiek intencją, żeby iść w tym kierunku. Natomiast mogą się zdarzyć rzeczy 
takie, na które nie jesteśmy w stanie znaleźć odpowiedzi na etapie weryfikacji czy 
przyjmowania projektów.  
Jeżeli chodzi o budżet zielony czy projekty jeżeli nie byłyby zgłoszone co się dzieje      
z pieniędzmi, dlatego mówiłam o tym, żeby to był maksymalnie prosty regulamin i taki 
sam jak dotychczas obowiązujący, bo w momencie, kiedy by była sytuacja, że nie ma 
tego projektu o czym powiem zaraz, że chcemy temu zapobiec, to te pieniądze 
przechodzą do puli tych projektów zielonych na kolejny rok. Czyli tak jak mamy 
niezrealizowaną kwotę na przykład w danej dzielnicy, bo wygrał jeden projekt, zostały 
pieniądze i nie ma jak  ich wykorzystać to one przechodzą na kolejny rok, więc one 
będą się kumulowały. Nie przechodzą dla żadnej innej dzielnicy, nie przechodzą          
do żadnej innej puli, zostają w tej dzielnicy, zostają, powiększają pulę projektów 
zielonych w kolejnej edycji. Ten punkt jest po raz pierwszy wprowadzony. Być może 
jeżeli spotkamy się za rok zastanowimy się czy warto utrzymać ten zapis czy jakiś inny. 
Trudno określić jak duże to będą pieniądze, natomiast założenie jest takie, żeby to było 
tak jak do tej pory funkcjonowało, że zostają pieniądze w dzielnicy. Natomiast co jest 
ważne, ponieważ wiemy, że to jest projekt pilotażowy pierwszy, też naszym zamiarem 
będzie już w kampanii informacyjnej, w kampanii w okresie przyjmowania projektów 
zwiększenie tej promocji i zwiększenie działań i spotkań z mieszkańcami, żeby 
pokazać, że warto złożyć te projekty, że to naprawdę nie muszą czasami być duże      
od razu parki czy przestrzenie, wystarczy, że ktoś zauważy, że w jego okolicy brakuje 
kawałka łąki kwietnej, jakiś przestrzeni do sadzenia drzew, także to są różne elementy, 
na które pieniądze mogą być wykorzystane. Trzeci punkt kwestia wydzielenia Budżetu 
Obywatelskiego dla szkół. Oczywiście ten temat szkół pojawia się od dłuższego czasu 
w Budżecie Obywatelskim i to jest zawsze trudna decyzja czy wydzielić szkoły czy nie. 
Dawno temu wydzielono budynki szkół, bo wiadomo, że tutaj jest jakby rzeczywiście 
dostępność ograniczona, natomiast tereny dookoła szkół jednak niejednokrotnie         
są wykorzystywane przez mieszkańców poza godzinami pracy szkoły i to jest                 
ta wartość tego Budżetu Obywatelskiego przy szkole, że mieszkańcy mogą z tego 
korzystać. Zresztą my zawsze na etapie przyjmowania projektów bierzemy pisemne 
oświadczenia od dyrektorów szkół, że zobowiązują się, żeby ten teren był dostępny 
dla mieszkańców, więc na etapie przyjmowania taki warunek też składamy. Natomiast 
czy wydzielić to czy zostawić to jest decyzja trudna. Do tej pory naprawdę żadne 
miasto w Polsce oprócz tego, że gdzieś był wydzielony… zdarzają się przypadki,         
że jest oddzielna pula na projekty szkolne, natomiast nie w tej edycji, nie ma takiej 
propozycji, nie spotkała się z większą akceptacją. Natomiast co a ‘propos tego,             
że szkoły mogą bardziej przegłosowywać swoje projekty wydaje mi się, że to nie jest 
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do końca takie biało-czarne dlatego, że oczywiście mogą głosować teraz dzieci                
i młodzież co uznajemy za bardzo dobre dlatego, że ten element edukacyjny                      
i włączania młodzieży w obywatelskość od najmłodszych lat uważam, że to jest 
wartość dodana i tutaj warto to podkreślić, natomiast sami mieszkańcy też świetnie się 
organizują i naprawdę potrafią i pokonać szkoły i tych wygranych projektów 
przyszkolnych nie jest aż tak dominująca liczba, a wielokrotnie w dzielnicach też 
mieszkańcy się potrafią zorganizować i skutecznie przegłosowywać swoje projekty, 
więc jakby wydaje mi się, że nie ma tutaj jakiegoś aż tak dużego zagrożenia, żeby tutaj 
specjalne zasady dla szkół przystosować. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Głos w dyskusji pan radny Karol Rabenda.  
 

Radny KAROL RABENDA         
Dziękuję pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, idea słuszna jeśli chodzi o popieranie 
zielonych budżetów, tylko mam obawy o obywatelskość tego budżetu, bo jestem           
w stanie sobie wyobrazić, że to jest początek jakiejś drogi, która będzie wypaczała        
tą ideę, bo jeśli my jako Rada zadecydujemy, że 10% na zieleń, 20% na edukację, 
15% na chodniki to ten Budżet Obywatelski przestanie być obywatelski, a będzie          
to taki sam budżet jak budżet tradycyjny regulowany przez urzędników, a tutaj ta moc 
obywatelska będzie sprowadzona do jakiejś fikcji. Mam obawy, że jest to początek 
jakiegoś procesu pozbywania się tej obywatelskości z budżetu i też znając też, już nie 
wypominając tych trudności, z którymi mieliśmy wcześniej z liczeniem tych głosów           
i tych niejasności może to też podważać zaufanie mieszkańców do tej idei, bo jeśli        
to będzie w jakimś znacznym stopniu regulowane to zainteresowanie będzie spadać, 
a w zasadzie będą tylko na to głosować osoby, które i tak działają w jakiś innych 
organizacjach. Dziękuję. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan radny Jan Perucki.  
 

Radny JAN PERUCKI – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i 
Budżetu               
Pani kierownik chciałem serdecznie podziękować pani za włożoną pracę. Chciałem 
też podziękować dwóm koleżankom Katarzynie Czerniewskiej radnej i drugiej radnej 
pani Elżbiecie Strzelczyk, że ponad podziałami entuzjastycznie podeszliśmy                  
do pomysłu zielonego budżetu obywatelskiego. To rzeczywiście dobry kierunek 
naszego miasta. Powinniśmy stawiać na projekty zielone. To też ten Budżet 
Obywatelski w pewien sposób sugeruje. Zresztą chcielibyśmy zabezpieczyć właśnie 
ten zielony interes mieszkańców, ponieważ mieszkańcy sami też wcześniej                      
w poprzednich edycjach bardzo chętnie zgłaszali zielone propozycje w ramach 
projektów. Natomiast to co najważniejsze to to, że w ramach danych dzielnic jeżeli 
środki dane nie zostałyby spożytkowane w danym roku budżetowym                                
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one automatycznie przechodzą na kolejną edycję Budżetu Obywatelskiego i dlatego 
jesteśmy pewni, że w każdej dzielnicy na pewno obędą się zarówno inwestycje              
te zielone jak i w pozostałej kwocie Budżetu Obywatelskiego tak zwane inwestycje 
inne. W związku z czym chciałbym jeszcze raz serdecznie podziękować za włożoną 
pracę. Mam nadzieję, bo oczywiście jest to póki co pilotaż, ale mam nadzieję,                  
że on jak najbardziej z pełną satysfakcją spotka się ze strony mieszkańców, ze strony 
nas radnych, ze strony Urzędu i w kolejnych latach będzie kontynuowany, być może 
rozszerzany.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Przemysław Majewski.   
 

Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI  
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, z jednym pytaniem się zwracam natury 
technicznej, bo myślę, że ona też jest istotna dla mieszkańców. Czy przedsięwzięto 
jakieś kroki mające na celu zapobieżenie sytuacjom z poprzednich lat, czyli głosowania 
za inną osobę oraz nieprawidłowego zliczania punktów oddanych na projekty? W jaki 
sposób miasto nie chce dopuszczać do takich sytuacji w przyszłości? Dziękuję.    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję i poproszę o odpowiedź.     

 
Pani SYLWIA BETLEJ – Kierownik Referatu ds. Partycypacji 
Społecznej i Rad Dzielnic w Biurze Prezydenta  
To są dwie sytuacje. Jedna z wadliwym systemem, która była w 2017 roku i ta sytuacja 
się już nie powtórzyła i wierzę, że nie powtórzy się. Mamy teraz dostawcę systemu, 
który jest sprawdzony, przetestowany i jeszcze przed każdym głosowaniem wspólnie 
z mieszkańcami robimy testowe głosowanie i zliczenie punktów. Jeżeli chodzi                  
o nieprawidłowe wykorzystywanie Peseli to nie jesteśmy w Gdańsku jedynym miastem 
w Polsce, gdzie tego typu problemy są. Natomiast ponieważ to są konsultacje 
społeczne to też nie możemy w sposób nadmierny wykorzystywać danych osobowych. 
Gdybyśmy bardzo, bardzo chcieli zabezpieczyć 100% możliwość wykorzystywania 
takich danych musielibyśmy wprowadzić głosowanie przez e-PUAP, bo nie ma innej 
możliwości. Jedno z miast w Polsce zdecydowało się na taki krok i mieli bardzo, bardzo 
niską frekwencję. Też nie o to nam chodzi. Budżet Obywatelski ma być też przyjazny 
dla mieszkańców i chętnych do tego i oczywiście bezpieczny, wiem, ma być 
bezpieczny i te wszystkie rzeczy mają być też transparentne i godne zaufania dla 
mieszkańców. Natomiast nie da się w moim przekonaniu tak zabezpieczyć systemu, 
tak zabezpieczyć osoby, które będą chciały nadużyć tych danych, ponieważ tak 
naprawdę nasze dane są bardzo łatwo dostępne w wielu miejscach i oczywiście teraz 
jest propozycja, żeby również wprowadzić imię ojca co oczywiście to imię ojca dalej 
jest możliwe do sprawdzenia jeżeli będzie się chciało, natomiast Budżet Obywatelski 
ma być narzędziem, z którego mieszkańcy korzystają w procesie konsultacyjnym. 
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Chcemy, żeby mieszkańcy z tego korzystali. Chcemy, żeby mieli do niego zaufanie       
i robimy wszystko co w naszej mocy, żeby to zaufanie było podtrzymywane, natomiast 
jak mówię gdybyśmy chcieli w pełni, w pełni zabezpieczyć system musielibyśmy 
wprowadzić głosowanie przez e-PUAP, albo też wprowadzić system głosowania tak 
jak przy wyborach powszechnych, co jest oczywiście przy konsultacjach społecznych 
przy Budżecie Obywatelskim niemożliwe. Dziękuję. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan Przewodniczący Kazimierz Koralewski.    
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI przewodniczący klubu PiS 
Panie Prezydencie Borawski. Ja już swego czasu gdzieś tu na sesji zrobiłem sobie 
taką notatkę, skończmy z tym tzw. używanym przez was lex Szyszko. Lasy państwowe 
w granicach Gdańska to jest gdzieś ok 3 tys. hektarów i objęte są dwoma 
najważniejszymi w Europie certyfikatami międzynarodowymi uznawanymi w Europie   
i na świecie. W tym roku one podlegały nawet audytowi. Gdańsk przeszedł przez          
to pomyślnie całe Nadleśnictwo. Plan urządzenia lasów dla Nadleśnictwa Gdańsk        
to były lata 2015-2024, więc w zasadzie to mógłbym tak podsumować, że każdy kto 
twierdzi, że coś jest nie tak to zaprojektowała ten plan poprzednia władza państwowa. 
Natomiast pragnę zauważyć, bo to też sobie zanotowałem, że gospodarka leśna 
prowadzona przez miasto nie posiada żadnych certyfikatów i często jest bardzo 
zdewastowana przez wydobywaczy bursztynu na terenie miasta Gdańska. Więc           
te wycinki drzew hipotetycznych, o których mówimy po prostu nie istnieją,                        
bo gospodarka leśna to jest jak to się mówi, sadzi, rośnie, potem się wycina i znowu 
się sadzi. Tak jak w rolnictwie to jest i w leśnictwie, więc myślę, że te aluzje 
sprowokowały mnie w wystąpieniu pana Prezydenta. Dziękuję bardzo.     
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Lech Wałęsa.  
 

Radny LECH WAŁĘSA – Wiceprzewodniczący Komisji Sportu                 
i Turystyki     
Tylko chciałem króciutko zapytać o wieżę widokową na Oruni. Czy  jest jakiś czas 
przewidywany tej realizacji? Czy jeszcze nie?   
 

Pani SYLWIA BETLEJ – Kierownik Referatu ds. Partycypacji 
Społecznej i Rad Dzielnic w Biurze Prezydenta  
Czas realizacji projektów pozostaje bez zmian. Mamy rok czasu na realizację projektu 
jeżeli to są wydatki w systemie bieżącym, czyli tutaj Zielony Budżet to jest realizacja   
w systemie rocznym. Jeżeli mamy bardziej złożone inwestycje można przedłużyć 
realizację projektu do dwóch lat, ale to muszą być wydatki inwestycyjne. Natomiast 
Zielony Budżet Obywatelski najprawdopodobniej wejdzie w tzw. wydatki bieżące czyli 
w systemie rocznym, chyba, że byłby jakiś proces inwestycyjny.  
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Przemysław Malak.  
 

Radny PRZEMYSŁAW MALAK  
Wielce szanowni państwo, po pierwsze popieram ideę Zielonego Budżetu 
Obywatelskiego. Po drugie chciałem zwrócić uwagę na sytuację, w której realizacja 
projektów Zielonego Budżetu Obywatelskiego tylko na terenach gminnych może 
spowodować, że w praktyce spowoduje to, że wnioski będzie można składać                 
na mniejszej liczbie obszarów, np. park kieszonkowy, który był składany np. na terenie 
spółdzielni w ubiegłym roku, mógł być składany w ubiegłym roku, a w tym roku                
w ramach Zielonego Budżetu Obywatelskiego nie będzie mógł. Będzie musiał być 
złożony w ramach tych 80%. Uważam, że to może spowodować pewne zamieszanie. 
Po trzecie pani Sylwio, powiedziała pani, że projekty są modyfikowane, Budżet 
Obywatelski ma być przyjazny i godny zaufania, a powiedzmy sobie jasno czy często 
projekty w Budżecie Obywatelskim są ograniczane, czego bardzo dobrym przykładem 
jest projekt, który ja wygrałem kilka lat temu, mieszkańcy go poparli, miało to dotyczyć 
budowy boiska wielofunkcyjnego, drugiego do siatkówki oraz siłowni na wolnym 
powietrzu, z czego Dyrekcja Rozbudowy Miasta Gdańska zdecydowała, że jest              
w stanie tylko to jedno boisko wielofunkcyjne wybudować. W związku z tym tutaj            
to zaufanie mieszkańców, którzy głosują na dany projekt, a otrzymują coś innego, 
trzeba uważać na to z tym godnym zaufaniem. Oprócz tego uważam, że wprowadzanie 
pewnego rodzaju ograniczenia czyli tych 20% na tereny zielone jest pewnego rodzaju 
zaprzeczeniem idei Budżetu Obywatelskiego, zgodnie z którym to obywatele decydują 
na co wydać pieniądze miejskie. Przykład może podam Wzgórze Mickiewicza jest 
niewątpliwie bliskie sercu pana Prezydenta Borawskiego, w ubiegłym roku całość 
212 000 zł zostało przeznaczone na bezpieczeństwo pieszych, 100 metrów                    
ul. Wojskiego i zdecydowanie te projekty na Wzgórzu Mickiewicza mają większe 
poparcie. Nie wiem ile będzie wynosił Zielony Budżet na Wzgórzu Mickiewicza? Czy 
to będzie 30 czy 50 tys. zł. Nie mamy takich tabelek, ale trzeba by zwrócić uwagę 
jednak na tą obywatelskość i czy na pewno nie będzie później dzielenia tego 20%       
na seniorów, 20% na szkoły, 20% na tereny zielone, itd. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Proszę o odpowiedź.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Panie radny po pierwsze zaraz tą tabelę wyświetlimy. Jak pan pytał Wzgórze 
Mickiewicza to od razu podam, że Zielony Budżet Obywatelski prawie 50 tys. zł. 
Natomiast dzięki tej zmianie, o której mówimy czyli podziale 50 na 50 to myślę,              
że akurat ta jedna z najmniejszych dzielnic zyska jeżeli chodzi o budżet                                 
i prawdopodobnie będzie można zrealizować i projekty, o których pan powiedział             
i projekty zielone. Natomiast wracając do pytania, tak jak powiedziałem ja oczywiście 
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też widzę pewnego rodzaju nierównowagę na zasadzie takiej, że po kilku latach 
zasadach zwykłego ogólnego budżetu obywatelskiego doszliśmy do takiego etapu,    
że włączyliśmy w zeszłym roku spółdzielnie, w zeszłym roku, kiedy włączyliśmy 
spółdzielnie i tereny prywatne także do udziału w Budżecie Obywatelskim, natomiast 
zajęło nam to 5 czy 6 lat, żeby dojść do takiego etapu, że jest tak jak powiedziałem, 
my przychodzimy do państwa z pilotażem. Ja nie wiem, czy ta kwota 20%, 30% czy 
ten zakres w tych 5 działaniach, które tutaj mamy to jest docelowe działanie? Czy 
powinniśmy włączyć spółdzielnie i tereny prywatne? Czy ileś innych zasad, które 
obowiązują w tym Budżecie Obywatelskim, które od 6 czy 7 lat realizujemy i które 
każdego roku staramy się ulepszać, czy to tak docelowo ma wyglądać? Przychodzimy 
z pilotażem. Jak zawsze na każde zakończenie roku dokonamy ewaluacji, dokonamy 
tej ewaluacji zarówno z zespołem Budżetu Obywatelskiego, tymi, którzy zgłaszają 
projekty, wszystkimi mieszkańcami i państwem radnymi i radnymi dzielnic                           
i sprawdzimy czy to się sprawdziło? Czy coś trzeba zmienić? Czy coś trzeba dodać 
czy ulepszyć. Natomiast to do siebie ma pilotaż, sprawdzamy jak to będzie wyglądać, 
jak na to zareagują mieszkańcy, jak na to zareagują ludzie, którzy składają projekty, 
jak także będziemy w stanie odnieść się do tych zgłaszanych projektów my jako 
urzędnicy, jak je zrealizować i po tym wszystkim będziemy starać się oczywiście 
ulepszać ten projekt, bo co do drogi takiej, że ten Zielony Budżet Obywatelski jest 
pożądaną drogą ja wątpliwości nie mam.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pani radna Katarzyna Czerniewska.  
 

Radna KATARZYNA CZERNIEWSKA   
Dziękuję bardzo. Przysłuchuję się dyskusji i dostrzegam taki wyraźny dwugłos pośród 
radnych klubu Prawa i Sprawiedliwości. Część z państwa argumentuje, że projekt jest 
nieobywatelski, wykluczający i generalnie bez sensu. Natomiast kilku spośród radnych 
zadeklarowało, że zasadniczo ideę popiera, dlatego mam taki gorący apel do państwa, 
którzy jeszcze być może nie jesteście przekonani, żebyście pamiętali, że mówimy          
o pilotażu, a nie rozwiązaniu na wsze czasy i dlatego, żebyście po prostu projektowi 
dali szansę i w głosowaniu poparli ten projekt. Natomiast nie mogę przemilczeć 
wypowiedzi pana radnego Skiby i naprawdę chcę z całą mocą podkreślić, że tak, panie 
radny, trzeba i będziemy winić rząd centralny za propagandę TVP, telewizji partyjnej, 
na którą idą nie miliony, a miliardy polskiego podatnika. Będziemy winić rząd centralny 
za łamanie Konstytucji, za brak praworządności, za zamiar wyprowadzenia Polski          
z Unii Europejskiej. Będziemy winić rząd centralny za wycinkę drzew w Trójmiejskim 
Parku Krajobrazowym, za którą odpowiada państwowa instytucja Lasy Państwowe, 
którą zresztą Regionalną Dyrekcją zawiaduje członek państwa partii, a mianowicie 
Bartłomiej Obajtek wywodzący się zresztą z zacnego rodu Obajtków, ponieważ brat 
pana Bartłomieja Daniel Obajtek był prezesem Energi, a obecnie w roli prezesa Orlenu 
próbuje przejąć właśnie spółkę Energa. Chcę podkreślić, że w mojej ocenie trzeba być 
skrajnym hipokrytą, żeby w jednym czasie organizować konferencje prasowe, 
uruchamiać stronę internetową, informować mieszkańców Gdańska, że popiera się 
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Zielony Gdańsk, że chcecie dążyć do tego, że parków w Gdańsku było jak najwięcej, 
a jednocześnie odrzucać ideę Zielonego Budżetu Obywatelskiego. Dziękuję bardzo. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan radny Karol Ważny.  
 

Radny KAROL WAŻNY – przewodniczący Komisji Doraźnej ds. 
Reformy Jednostek Pomocniczych           
Ja chciałem powiedzieć, że też nie podzielam tych opinii dotyczących tego, że Budżet 
Obywatelski Zielony miałby być mniej obywatelski. Po pierwsze weźmy pod uwagę 
fakt, że wpisuje się on doskonale chociażby w miejski plan adaptacji do zmian 
klimatycznych, do treści studium różnych innych dokumentów miejskich, Strategii 
2030+, więc w zasadzie dziwię się, że uważacie państwo, że jest to zły kierunek. 
Natomiast obywatelskość tego projektu myślę, że głównie tworzy się poprzez ludzi, 
mieszkańców, którzy głosują w tym budżecie i popierają projekty, które zostaną 
zgłoszone. Zresztą też przez tych mieszkańców. To, że ukierunkowujemy pewne 
środki finansowe na działania, które są bardzo istotne z punktu widzenia 
funkcjonowania całego miasta wydaje się jak najbardziej słusznym kierunkiem. Zresztą 
trzeba wziąć też pod uwagę, że w pewnym zakresie troszeczkę przesyciliśmy się 
niektórymi inwestycjami, które w ramach Budżetu Obywatelskiego zostały 
zrealizowane. Pewnie nie we wszystkich dzielnicach musimy tworzyć kolejne place 
zabaw czy siłownie zewnętrzne, w związku z czym wydaje się, że właśnie takie 
troszeczkę bardziej ścisłe określenie na jakie środki, na jakie cele powinniśmy te środki 
z Budżetu Obywatelskiego wydawać jest słusznym kierunkiem. Natomiast wracając 
jeszcze do opinii Forum Rad Dzielnic i też tych obaw, które tutaj były zgłaszane             
m. in. dotyczących szkół, ja podczas rozmowy na Komisji Samorządu i Ładu 
zgłaszałem też ten problem w kontekście konsumowania całej puli budżetu 
dzielnicowego przez jeden projekt, co zresztą było zgłaszane przez część 
mieszkańców. Być może warto by było przy dyskusji nad kolejną edycją Budżetu 
Obywatelskiego jeszcze go tego wątku wrócić, bo to jest problem, który nie tylko szkół 
dotyczy, ale też niektórych klubów sportowych, organizacji społecznych, więc być 
może udało by się wypracować też jakąś formułę, która by to umożliwiła, bo dochodzą 
też takie głosy do mnie, że część mieszkańców zniechęca się właśnie tym faktem,      
że część czy duża część środków konsumowana jest przez jeden projekt i nie chce   
po prostu zgłaszać kolejnych własnych projektów. Także być może jest to jakiś temat 
do dalszej rozwagi. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pani radna Elżbieta Strzelczyk. 
 

Radna ELŻBIETA STRZELCZYK – zastępca przewodniczącego 
Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej 
Dziękuję pani przewodnicząca. Koledzy radni ja bym chciała tylko powiedzieć,              
że Budżet Obywatelski, ten projekt, który w tej chwili pani Sylwia Betlej nam 
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przedstawiła to jest program pilotażowy i bardzo dziękuję pani Sylwii za pracę włożoną 
w ten projekt. Również dziękuję kolegom radnym, którzy ze mną w zespole 
konsultacyjnym z Budżetu Obywatelskiego zasiadają, mianowicie Jankowi 
Peruckiemu i Kasi Czerniewskiej i tak jak już tutaj inni koledzy wspomnieli chciałabym 
zaznaczyć, że to jest po prostu program, który ma zachęcić mieszkańców Gdańska  
do tego, żeby uczestniczyć w życiu Gdańska. Mamy zaktywizować naszych obywateli 
i zachęcić ich do głosowania i to jest jeden z elementów to znaczy budżet zielony           
to jest jeden z elementów tego budżetu, który ma zachęcić do głosowania i o to nam 
chodziło. Dziękuję.    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Andrzej Skiba.  
 

Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Pani przewodnicząca, Wysoka Rado, krótko, pani radna mnie wywołała, więc               
się krótko tylko odniosę, ja mam taką serdeczną prośbę jest godzina 11:40 mamy 
jeszcze trochę punktów do przedyskutowania w sposób mam nadzieję merytoryczny, 
czekają m. in. pracownicy Gdańskich Autobusów i Tramwajów. Ja mam taką prośbę, 
żeby pani radna jeżeli chce kolejną litanię pod adresem rządu polskiego otwierać          
to może nie tutaj w Radzie Miasta Gdańska, a niech spróbuje na ulicy Wiejskiej               
w sejmie RP, a do zarzutu wobec rządu polskiego proponuję pani radnej, by pani winiła 
idąc pani logiką rząd polski za brak śniegu w styczniu. Dziękuję.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Ja też apeluję do państwa, żebyśmy trzymali się merytorycznie punktu czyli projektu 
zmian w Budżecie Obywatelskim. Pan przewodniczący Kazimierz Koralewski 
następny głos w dyskusji. 
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI - przewodniczący klubu PiS 
Wysoka Rado, szanowni państwo, mieszkańcy Gdańska pragnę oświadczyć, że klub 
radnych Prawa i Sprawiedliwości od zarania tej idei popierał Budżet Obywatelski           
w ramach budżetu miasta Gdańska. Zawsze popieraliśmy tego rodzaju inicjatywę. 
Nawet wnioskowaliśmy o podnoszenie rok rocznie funduszy na ten cel i jesteście 
państwo świadkami tej wojny psychologicznej, którą toczymy tutaj spierając                  
się na forum Rady Miasta, kiedy padają stwierdzenia, że oto jesteśmy przeciwni 
jakoby, że przeciwni Budżetowi Obywatelskiemu, zielonemu Gdańskowi itd.                  
To, że spieramy się bądź mamy jakieś wątpliwości to takie jest nasze prawo, 
obowiązek wręcz bym powiedział, żeby to zgłaszać właśnie na tej plenarnej sesji Rady 
Miasta, kiedy wszyscy jesteśmy razem i możemy ze sobą porozmawiać. Myślę,             
że te wypowiedzi wymagały takiego sprostowania i oświadczenia. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo i mam nadzieję, że to ostatni głos w dyskusji. Pan radny Andrzej 
Stelmasiewicz.  
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Radny ANDRZEJ STELMASIEWICZ - przewodniczący Komisji 
Kultury i Promocji 
Proszę państwa ja się niezmiernie cieszę, że do dwóch najważniejszych chyba słów, 
z których Gdańsk jest znany wolności i solidarności dochodzi słowo czy fraza trzecia 
działania pro ekologiczne, działania chroniące planetę i Gdańsku tu znowu wpisuje   
się właściwie w globalny ruch zapewnienia miejsca dla naszych dzieci i wnuków. 
Gdańsk bez plastiku to jest jakby jedna duża kampania i Zielony Budżet Obywatelski, 
informacja o nim dotrze do bardzo wielu gdańszczan co tylko może zwiększyć postawy 
pro ekologiczne. Gratuluję tym, którzy to przygotowali. Bardzo dziękuję i formalnie 
proszę o zamknięcie listy mówców.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Nie ma więcej głosów w dyskusji, więc nie będziemy głosować wniosku o zamkniecie 
listy mówców. Przechodzimy do głosowania projektu uchwały. Przypominam, że jest 
to druk nr 509.  
 
Przewodnicząca poddała podjęcie uchwały pod głosowanie.  
                                                    

za - 23 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 10 

 

Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XIX/459/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zasad i trybu 
przeprowadzenia konsultacji społecznych budżetu 
obywatelskiego z mieszkańcami miasta Gdańska 

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 
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4) zmieniająca Uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
Nagrody Teatralnej Miasta Gdańska (druk 469); przeniesiony           
do pkt 4, ppkt 47 c 
 

5) sprawie przyjęcia na terenie Miasta Gdańska Gdańskiego Programu 
Edukacji Kulturowej (druk 510); przeniesiony do pkt 4, ppkt 47d 

 

6) w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Jasień rejon ulicy płk. Pałubickiego w mieście 
Gdańsku (druk 470); 

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego opinia pozytywna.  
 

Pani EDYTA DAMSZEL – TUREK - Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Przedstawiła projekt uchwały druk 470 zgodnie z uzasadnieniem. Powiedziała,             
że projekt został wyłożony do publicznego wglądu w listopadzie. W ustawowym 
terminie uwagi do planu nie wpłynęły. Podkreśliła zaangażowanie Rady Dzielnicy         
w sytuację planistyczną, w prace nad planem miejscowym. Rada Dzielnicy złożyła 
informację o rozszerzenie granic, aby objąć też przedszkole, które znajduje się             
na Kartuskiej. Ten postulat nie został zrealizowany, ponieważ granicami planu 
powinniśmy objąć znaczną część miasta. Natomiast ten wniosek został rozpatrzony 
przez Prezydenta w ramach podjęcia zmiany planu miejscowego właśnie w rejonie     
ul. Kartuskiej. Na etapie wniosków Rada Dzielnicy nie składała żadnych uchwał ani 
wniosków. Na etapie ustawowego opiniowania i uzgadniania również Rada Dzielnicy 
nie zajęła stanowiska i uwag do projektu planu nie złożyła.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie widzę głosów w dyskusji. Na tym zakończyliśmy omawianie 
projektu uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Jasień rejon ulicy płk. Pałubickiego w mieście Gdańsku druk 470.  
 
Przewodnicząca poddała podjęcie uchwały pod głosowanie rozstrzygając 
jednocześnie o sposobie rozpatrzenia uwag 
 
 

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 
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Uchwałę Nr XX/460/20 
Rady Miasta Gdańska  

 
 w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Jasień rejon ul. płk Pałubickiego w mieście 
Gdańsku  

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 
 
7) w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Brzeźno rejon alei Macieja Płażyńskiego i ulicy Jana 
Kochanowskiego w mieście Gdańsku (druk 500); 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego opinia pozytywna.  
 

Pani EDYTA DAMSZEL – TUREK - Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Przedstawiła projekt uchwały druk 500 zgodnie z uzasadnieniem wraz ze sposobem 
rozpatrzenia uwag. Powiedziała, że projekt planu był wykładany do publicznego 
wglądu dwa razy. Pierwsze wyłożenie odbyło się w październiku. Po tym wyłożeniu 
wpłynęły dwie uwagi, które dotyczyły zapisów, które są stosowane standardowo            
w planach, aby zlikwidować zapis o zakazie dróg serwisowych i parkingów                      
od ul. Uczniowskiej. Po szerokich rozmowach, analizach i konsultacjach z Wydziałem 
Architektury w zakresie już fizycznego wydawania zezwoleń na budowę w strefie 
produkcyjno-usługowo-składowej ten zapis jest trudny do wyegzekwowania, ponieważ 
przeznaczenie, które tutaj jest proponowane w większość właśnie posiada                      
ze względów bezpieczeństwa tak rozbudowany układ komunikacyjny obsługujący.      
W związku z powyższym została wprowadzona zmiana do planu w tym zakresie. 
Natomiast pojawiło się więcej zapisów związanych z kształtowaniem zieleni wzdłuż 
właśnie przestrzeni publicznych. Zaangażowanie Rady Dzielnicy Brzeźno w prace nad 
tym planem: przed przystąpieniem jest wysyłany projekt uchwały celem zajęcia 
stanowiska. Rada nie zajęła stanowiska. Wniosków nie złożyła. Również nie brała 
czynnego udziału w ustawowym opiniowaniu, uzgadnianiu projektu, czyli nie odniosła 
się, nie zajęła stanowiska do projektu planu. Uwagi też nie zostały złożone przez Radę 
Dzielnicy.   
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Głos w dyskusji wiceprzewodniczący Mateusz Skarbek.  
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący Rady Miasta 
Gdańska 
Pani dyrektor może mi ta odpowiedź na pytanie umknęła, ale kto jest właścicielem tych 
terenów przy najmniej w większości w sensie, bo chyba prywatni, ale kto konkretnie 
jeśli mamy taką informację to byłbym wdzięczny. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Poproszę o odpowiedź.  
 

Pani EDYTA DAMSZEL – TUREK - Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Szanowni państwo, NGB spółka z o.o., bo tak jak zostały złożone uwagi, czyli cześć 
tego terenu jest właścicielem NGB Spółka z o.o. Gdańska Agencja Rozwoju 
Gospodarczego w niewielkim fragmencie. Gmina. Skarb Państwa tereny kolejowe.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie widzę więcej głosów w dyskusji. Na tym zakończyliśmy 
omawianie projektu uchwały w sprawie uchwalenia projektu miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Brzeźno rejon alei Macieja Płażyńskiego i ul. Jana 
Kochanowskiego w mieście Gdańsku druk nr 500. Przystępujemy do głosowania 
rozstrzygając jednocześnie o sposobie rozpatrzenia uwag do planu.     
 

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XX/461/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Brzeźno rejon alei Macieja Płażyńskiego i ulicy 

Jana Kochanowskiego w mieście Gdańsku  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 
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8) w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Aniołki rejon ul. Traugutta i Smoluchowskiego II               
w mieście Gdańsku (druk 501); 

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego opinia pozytywna.  
 

Pani EDYTA DAMSZEL – TUREK - Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Przedstawiła projekt uchwały druk 501 zgodnie z uzasadnieniem oraz sposobem 
rozpatrzenia uwag. Powiedziała, że projekt planu był wyłożony do publicznego wglądu 
w kwietniu bieżącego roku, do którego wpłynęło szereg uwag. Część z nich została 
uwzględniona. Uwzględnienie dotyczyło m. in. uwagi, którą złożyła wspólnota 
mieszkaniowa, aby istniejący ciąg pieszy tak zmienić, aby nie był pomiędzy jedną 
zabudową a drugą pomimo tego, że i tak funkcjonuje, więc to przeanalizowaliśmy            
i znaleźliśmy taką możliwość, aby ten ciąg pieszy zmienić i wprowadzić na tereny 
zielone. Z tym były też wiązane zapisy w jednym i drugim terenie. Ponadto Rada 
Dzielnicy Aniołki złożyła szereg postulatów, uwag w zakresie doprecyzowania                   
i doprecyzowania zabudowy, która mogłaby się pojawić w sąsiedztwie ulicy 
Smoluchowskiego. Chodziło o kolor dachówki, żeby nawiązywał do sąsiedztwa,             
o zapisach związanych z lokalizacją parkingów, o sposobie ich rozliczania. Wpłynęły 
również uwagi od właściciela prywatnego, który postulował o to, aby zmienić zapisane 
w projekcie planu formy zabudowy. Pomimo tego, że Prezydent uznał uwagę                 
za zasadną na etapie kolejnego opiniowania i uzgadniania przez Pomorskiego 
Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków nie udało się wypracować kompromisu, więc 
ten zapis o ograniczeniu elewacji pozostał. Dodatkowo były również uwagi składane  
o to, aby dopuścić zabudowę na granicy działki pomiędzy zielenią ogólnodostępną. 
Tutaj nie ma na to przyzwolenia ze względu na to, że jest to ciąg łączący, jest                   
to korytarz taki, aby móc tą zieleń w sposób ciągły przeprowadzić na tereny sąsiednie. 
Ponadto właściciel składał uwagę o to, aby zlikwidować zieleń do utrzymania lub 
wprowadzenia. Też nie jest to zasadne ze względu właśnie na to, aby tej zieleni jak 
najwięcej w tym terenie się znajdowało. Po ponownym ustawowym opiniowaniu, 
uzgadnianiu projekt planu był wyłożony po raz drugi w listopadzie 2019 roku i tutaj 
wpłynęły dwie uwagi. Uwaga, która została ponowiona przez właściciela terenu              
w zakresie dopuszczenia innych gabarytów dla zabudowy. Tak jak już powiedziałam 
wcześniej Konserwator nie wyraził na to zgody, więc ta uwaga nie może być 
uwzględniona, ponieważ nie jesteśmy w stanie uzyskać pozytywnego uzgodnienia      
od Konserwatora. Natomiast właściciel tego terenu zgłosił uwagę, aby dopisać szereg 
wyłączeń z tego terenu zieleni do utrzymania i wprowadzenia, aby móc zrealizować 
postulowane przez siebie inwestycje, m. in. związane z zagospodarowaniem tego 
terenu, mury oporowe itp. Ta uwaga jest bezprzedmiotowa, ponieważ wszystkie 
zamierzenia inwestycyjne opisane w uwadze są jak najbardziej możliwe                           
do zrealizowania pod zapisami obowiązującego planu miejscowego. Prezydent wnosi 
o uchwalenie.         
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Głos w dyskusji pan radny Andrzej Skiba. 
 

Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado przede wszystkim chciałem podziękować 
mieszkańcom za zgłaszanie uwag do tego projektu. Cieszy, że część z nich została 
uwzględniona. Mam nadzieję, że taka praktyka będzie miała miejsce również przy 
innych budzących duże kontrowersje wśród mieszkańców planach jak na przykład       
w Brzeźnie. Dziękuję bardzo.  
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Następny głos w dyskusji pani radna Golędzinowska proszę bardzo.   
 

Radna ANNA GOLĘDZINOWSKA – Przewodnicząca Komisji 
Zrównoważonego Rozwoju 
Dziękuję. Chciałam podkreślić, że to był bardzo trudny plan i bardzo dziękuję państwu 
za wykonaną pracę. To tak naprawdę był taki funkcjonalny Trójkąt Bermudzki                
na pograniczu Aniołek i Wrzeszcza. Tak jak pani dyrektor zwróciła uwagę tak 
naprawdę mieszkańcy budynku przy Traugutta 23 przez wiele lat żyli w świadomości, 
że to jest rezerwa drogowa i ten obiekt zostanie wyburzony. Co więcej, poprzednie 
parametry pasa drogowego tak naprawdę powodowały, było to zbyt wąskie, żeby tam 
wprowadzić jakiekolwiek regulacje dotyczące parkowania o co też zabiegali 
mieszkańcy szczególnie z północnej części tego obszaru. Tam ze względów 
historycznych jest bardzo mało miejsca, żeby ustawiać samochody na terenie 
własnych działek plus walory zieleni tam istniejącej. Na koniec trzeba zwrócić uwagę 
na naprawdę wykorzystujące maksymalną możliwość uszczegółowienia jak na ustawę 
o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym i przewidziane nią narzędzia zapisy 
dotyczące jakości, nawet jakości detalu tej nowej zabudowy, która ma się pojawić przy 
ul. Smoluchowskiego. Tutaj faktycznie przyznam, że sama jeszcze jako radna 
dzielnicowa aktywnie uczestniczyłam w składaniu najpierw wniosków do tego planu, 
później wiem, że kolejna rada dzielnicy również z państwem bardzo aktywnie 
współpracowała. Dziękuję za bardzo dobrą pracę zakończoną myślę 
satysfakcjonującym wszystkie strony efektem, w związku z tym tutaj zachęcam                 
i apeluję do koleżanek, kolegów radnych przede wszystkim w interesie mieszkańców 
ul. Traugutta o poparcie tego planu i głosowanie za tą uchwałą.  
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Dziękuję bardzo. Kolejny głos w dyskusji pani przewodnicząca Lodzińska.    
 

Radna EMILIA LODZIŃSKA – Przewodnicząca Komisji 
Zagospodarowania Przestrzennego 
Dziękuję panie przewodniczący, ciężki plan, trudny plan, natomiast to jest też dobry 
przykład tego jak w Gdańsku z dużą taką wnikliwością i dbałością o szczegóły 



61 
 

podchodzimy do tych tematów i wsłuchujemy się w argumenty mieszkańców. Warto 
tutaj też podkreślić, nie wiem, czy to dobrze wybrzmiało ze słów pani dyrektor,               
że to jest praca nad planami, które już tam istniały. Zderzenie dwóch planów 
istniejących. Teren bardzo zróżnicowany, bo mamy zarówno pierzeję historyczną        
od strony ul. Traugutta, a także nową zabudowę bardziej od strony Smoluchowskiego. 
Połącznie takich dwóch światów jest niezwykle trudne, natomiast dzięki tym wszystkim 
detalom myślę, że docelowo uda nam się stworzyć bardzo atrakcyjną i spójną tkankę 
w tym miejscu z poszanowaniem potrzeb mieszkańców, bo warto dodać, że jedną          
z takich potrzeb było przesuniecie ciągu pieszego przy wspólnocie mieszkaniowej, 
pierwotnie miał on być w zupełnie innym miejscu, wspólnota zgłosiła uwagę, została 
ona pozytywnie rozpatrzona przez Prezydenta stąd też konsekwencją jest to, że ten 
ciąg został przesunięty, więc do mieszkańców warto składać uwagi, warto rozmawiać. 
Jest to przykład takiego planu, którego procedura trwała bardzo długo, bo prawie           
3 lata, bo w 2017 roku było przystąpienie, wiec to też pokazuje, że te prace one             
są bardzo skomplikowane. To nie jest tak, że ktoś przychodzi z gotowym projektem      
i tego się trzyma. Nie. Praca prawie 3-letnia, zakończona takim oto planem, uważam, 
że bardzo dobrym i bardzo dobrze też wróżącym na przyszłość. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Radny Mateusz Skarbek.    
 

Radny MATEUSZ SKARBEK – Wiceprzewodniczący RMG 
Dziękuję. To jest dobry plan. Ja śledzę go od samego początku, bo to grono 
miłośników Aniołek mam wrażenie wzrasta coraz bardziej. On bierze pod uwagę rzecz, 
o którą od początku postulowaliśmy, czyli weryfikację podejścia do bulwaru 
akademickiego. To mnie bardzo cieszy. Charakter dzielnicy się zmienił, charakter tego 
bulwaru też się zmienia i to zostało tu wzięte pod uwagę. Na pewno okolica się ma 
szansę zmienić, ma szansę nawiązać do swojej przeszłości z zaznaczeniem 
teraźniejszości. Natomiast ja mam pytanie, które zapomniałem zadać podczas 
posiedzenia Komisji, kto jest aktualnym właścicielem tego terenu wyodrębnionego 
literą A? Czy to jest ten sam deweloper, który wybudował tamtą realizację? Zdaje mi 
się, że tak i czy mamy jakieś informacje od tego czy on ma zamiar niezwłocznie zabrać 
się do zabudowy? Czy on deklarował się w jakiś sposób? Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Poproszę o odpowiedź.  
 

Pani EDYTA DAMSZEL – TUREK - Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Tak, to jest ten sam właściciel co wybudował tą część w części północnej, natomiast 
nie mamy żadnej informacji o tym czy będzie szybko zamierzał jakąś inwestycję zrobić, 
nie mamy.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Na tym wyczerpaliśmy listę mówców. Nie ma więcej głosów                  
w dyskusji. Przechodzimy do głosowania. Przypominam, że jest to projekt uchwały       
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w sprawie uchwalenia projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
Aniołki rejon ul. Traugutta i Smoluchowskiego II  w mieście Gdańsku druk nr 501. 
Przystępujemy do głosowania rozstrzygając jednocześnie o sposobie rozpatrzenia 
uwag.     

 
za - 33 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XX/462/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Aniołki rejon ul. Traugutta i Smoluchowskiego II  

w mieście Gdańsku  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
 

9) w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Stare Przedmieście rejon Targu Maślanego i ulicy 
Lastadia w mieście Gdańsku (druk 502); ZDJĘTY Z PORZĄDKU 
OBRAD 
 

10) w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Ujeścisko – zajezdnia autobusowa  
i tramwajowa w rejonie ulicy Warszawskiej w mieście Gdańsku (druk 
473);  

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego opinia pozytywna. Bardzo proszę panią 
dyrektor o zreferowanie.  
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Pani EDYTA DAMSZEL – TUREK - Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Przedstawiła projekt uchwały druk 473 zgodnie z uzasadnieniem. Powiedziała, że plan 
dotyczy dwóch Rad Dzielnic, Jasień – nie zgłosiła stanowiska, nie zgłosiła żadnych 
wniosków, natomiast Rada Dzielnicy Ujeścisko złożyła informację, że chcieliby 
włączyć się do współpracy nad tym planem i złożyli wniosek, postulat o to, aby móc 
zrealizować trasę rowerową wzdłuż trasy W-Z od ulicy Jabłoniowej do ul. Łostowickiej. 
Wszystkie te pisma będą traktowane jako wnioski na etapie sporządzenia planu 
miejscowego. Prezydent wnosi o uchwalenie.     
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Głos w dyskusji pan radny Przemysław Majewski.  
 

Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI 
Pani dyrektor mam pytanie, ponieważ w toku wczorajszej dyskusji na Komisji nie 
uzyskałem odpowiedzi, czy oprócz budowy zajezdni oraz całej infrastruktury jest           
w planach przewidziany parking dla mieszkańców typu park and ride, czyli taka forma 
infrastruktury przesiadkowej, na której mogliby mieszkańcy pozostawiać swoje auta      
i móc przesiadać się na komunikację zbiorową? Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję i od razu drugi głos w dyskusji pan radny Mateusz Skarbek.  
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Ja mam taki duży apel już w tym miejscu, ponieważ przystępujemy do sporządzenia 
planu. Mam duży apel do Biura Rozwoju Gdańska, aby w sposób jasny komunikować 
już teraz o pracach nad tym planem. O co mi chodzi? On będzie budził kontrowersje 
często nieuzasadnione, bo temat jest trudny. Zajezdnia autobusowo-tramwajowa 
mieszkańcy muszą być bardziej niż w stosunku do innych planów poinformowani           
o zamiarach i wszystkich wskaźnikach, jakie będą, ponieważ okolice zajezdni będą 
budziły pewne emocje czasami nieuzasadnione, ale warto to w sposób szczególny 
komunikować biorąc pod uwagę, że to może wywołać niepotrzebne zupełnie emocje. 
Druga prośba o to, aby wziąć pod uwagę możliwość zróżnicowania funkcji 
wprowadzenia też funkcji, które będą blisko zajezdni, żeby to przybliżyć mieszkańcom, 
wymyślić jakąś formułę, żeby zachęcać i pokazać mieszkańcom, że to nie jest nic 
groźnego, że to jest jak najbardziej też dla nich miejsce. Myślę, że jest ku temu szansa 
i będzie możliwość analizy w tym kierunku.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo i poproszę o odpowiedź panią dyrektor.   
 

Pani EDYTA DAMSZEL – TUREK - Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Ja bym jeszcze dodała, że obecnie jesteśmy już na etapie projektowania Nowej 
Warszawskiej i w ramach Nowej Warszawskiej tutaj jest zaplanowany taki węzeł 
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integracyjny, także to wszystko będzie jeszcze doprecyzowane. Natomiast dziękuję za 
wnioski, postulaty. My oczywiście jak najbardziej będziemy rozmawiać z Radą 
Dzielnicy, żeby po prostu zminimalizować te negatywne informacje, które mogą 
wychodzić poza nami. Także myślę, że również Gdańskie Autobusy i Tramwaje też 
bardzo chętnie będą udzielały wszelkich informacji i odpowiedzi mieszkańcom               
w zakresie planowanych inwestycji, ale to jeszcze chwilę przed nami, także dopiero 
zaczynamy prace nad tym planem.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Joanna Cabaj.  
 

Radna JOANNA CABAJ 
Dodam na koniec, ponieważ też mieszkańcy zgłaszają już od dawna, mieszkańcy 
Ujeściska, niewystarczającą ilość dróg dojazdowych do osiedli, chodzi właśnie                
o to osiedle wzdłuż ul. Warszawskiej, osiedle Ujeścisko. Tam mamy tylko jeden wyjazd 
z tego osiedla przy Biedronce. Jest tam droga utwardzona. Nie wiem czy w tej chwili 
przejezdna czy nie. Właśnie tutaj w tej części zachodnio-południowej, istniałaby 
możliwość, żeby utwardzić tą drogę w taki najprostszy sposób i ułatwić wielu 
mieszkańcom dojazd i wyjazd właśnie tutaj tą drogą i taka ogromna prośba, żeby się 
pochylić jeszcze raz, ja już pisałam interpelację na ten temat, pochylić się jeszcze raz 
nad tym terenem i wygospodarować może jakąś przejściową formę, bo wiem, że maja 
być jakieś plany, ale niestety sytuacja tam jest naprawdę dramatyczna. Z rana proszę 
sobie wyobrazić, że mieszkańcy stoją w korku, żeby tylko wyjechać ze swojego 
osiedla, dojechać do ulicy Warszawskiej. To jest tylko wyjazd z własnego osiedla,          
z miejsca zamieszkania, a co dalej. Także ogromna prośba, żeby właśnie tutaj pochylić 
się ponownie nad możliwością właśnie stworzenia tam chociaż prowizorycznej 
tymczasowej jakiejś drogi ułatwiającej wyjazd z osiedla. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Poproszę pana Prezydenta Grzelaka o odpowiedź.    
 

Pan PIOTR GRZELAK - Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska            
ds. zrównoważonego rozwoju  
Ja tylko chciałbym panią radną zapewnić, że w tej chwili przy okazji projektu Nowej 
Warszawskiej Wydział Programów Rozwojowych pracuje również nad wyjazdem          
w drugą stronę z ul. Piotrkowskiej, czyli to połączenie, ten bajpas na pewno będzie     
do tego czasu również przygotowane rozwiązanie.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Katarzyna Czerniewska.  
 

Radna KATARZYNA CZERNIEWSKA 
Na wczorajszym posiedzeniu Komisji Zagospodarowania Przestrzennego pytałam 
pana prezesa Lisickiego właśnie o tą koncentrację ruchu przy tym osiedlu, natomiast 
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uzyskałam też takie wytłumaczenie, że de facto posadowienie zajezdni w tym miejscu 
nie do końca spowoduje wzmożony ruch, spowoduje, ale na pewno, ale w takich 
godzinach, poza największym szczytem komunikacyjnym dlatego, że te pojazdy 
zajezdni będą wyjeżdżały przed takim tradycyjnym szczytem komunikacyjnym, żeby 
móc właśnie obsługiwać komunikacyjnie mieszkańców Gdańska, a wracać będą 
również poza tym klasycznym, nazwijmy to, szczytem komunikacyjnym. Tylko 
przekazuję odpowiedź z wczorajszej Komisji. Dziękuję.   
  

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo, pani przewodnicząca Emilia Lodzińska.  
 

Radna EMILIA LODZIŃSKA - Przewodnicząca Komisji 
Zagospodarowania Przestrzennego 
Ja już tak szybciutko z racji tego, że mieszkam blisko zajezdni autobusowej mogę 
potwierdzić, że ta koncentracja ruchu ma miejsce wtedy, kiedy albo śpimy, albo już 
szykujemy się do snu. Nie jest uciążliwa. Ruch generują samochody, nie autobusy 
wyjeżdżające z zajezdni autobusowej. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie ma więcej głosów w dyskusji. Przechodzimy do głosowania. Jest 
to druk 473.   
 

za - 28 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XIX/463/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Ujeścisko – zajezdnia 
autobusowa i tramwajowa w rejonie ulicy Warszawskiej            

w mieście Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 
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11) w sprawie uzgodnienia projektu uchwały Sejmiku Województwa 
Pomorskiego w sprawie Otomińskiego Obszaru Chronionego 
Krajobrazu (druk 511);  

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego opinia pozytywna. Referuje ponownie 
pani dyrektor Edyta Damszel-Turek.  
 

Pani EDYTA DAMSZEL – TUREK - Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Przedstawiła projekt uchwały druk 511 zgodnie z uzasadnieniem. Powiedziała,             
że zmiana dotyczy tylko i wyłącznie korekty w zakresie sposobu rozliczania 
powierzchni. Dodatkowo została wprowadzona zmiana, korekta literówka, w 
obowiązującej uchwale  jest wprowadzone X i Y, więc tam została wprowadzona 
zmiana. Uchwała nie rodzi żadnych skutków dla miasta Gdańska. Nie zmienia sposobu 
ochrony całego tego obszaru. Jest to tylko i wyłącznie forma porządkowa. Prezydent 
wnosi o uchwalenie. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo pani dyrektor. Nie widzę głosów w dyskusji. Przechodzimy                     
do głosowania.      
                                                    

za - 29 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XIX/464/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie uzgodnienia projektu uchwały Sejmiku Województwa 
Pomorskiego w sprawie Otomińskiego Obszaru Chronionego 

Krajobrazu 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. 
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12) w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 
przetargowego trybu zawarcia umowy użytkowania nieruchomości 
(druk 514);  

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja wiodąca Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna, również 
pozytywna opinia Komisji Kultury i Promocji, referuje dyrektor Wydziału Skarbu 
Tomasz Lechowicz, bardzo proszę.  
 

Pan TOMASZ LECHOWICZ – Dyrektor Wydziału Skarbu 
Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Nie ma głosów w dyskusji. Przechodzimy do głosowania. 
 
Przewodnicząca poddała podjęcie uchwały pod głosowanie.  
 

  
za - 31 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XIX/465/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 
przetargowego trybu zawarcia umowy użytkowania 

nieruchomości 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu. 
 



68 
 

13) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym 
kapitale zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska 
działającej pod firmą Arena Gdańsk spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku (druk 503);  

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta 
Gdańska 
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna, Komisja Strategii i Budżetu 
również opinia pozytywna. Referuje dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej Iwona 
Bierut bardzo proszę.  

 
Pani IWONA BIERUT - Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej  
Przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.   

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Głos w dyskusji pan radny Kazimierz Koralewski. 

 
Radny KAZMIERZ KORALEWSKI - przewodniczący klubu PiS 
Pani dyrektor to jest poważna kwota prawie 10 000 000 zł. Czy to jest kwota tylko        
na te inwestycje, bo ta spółka też miała inwestować w sprawie oceanarium.  
 

Pani IWONA BIERUT - Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej  
Jeśli chodzi o kwotę tę, którą procedujemy w niniejszej uchwale to oczywiście dotyczy 
tylko tych inwestycji. W ogóle nie dotyka inwestycji z prywatnym inwestorem pod 
tytułem oceanarium. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan radny Andrzej Skiba.   
 

Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Dziękuję pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, jeżeli dobrze zrozumiałem, 
zapoznałem się właściwie z dokumentami to tego typu wydarzenie, tego typu wydatki 
są związane z wydarzeniem, którym będzie mecz finał Ligii europejskiej, tak?                 
W związku z tym musimy trochę pieniędzy, musimy, proponują państwo, żeby trochę 
pieniędzy tutaj ulokować. Moje pytanie jest takie, czy mają państwo jakiekolwiek 
szacunki ile przybędzie do Gdańska np. turystów, co się przełoży na pieniądze               
w związku z tą imprezą? Pytam ponieważ UEFA jest dość bogatą organizacją i tak 
patrzę czy to nie będzie tak, że w Polsce podobnie tak jak w wielu państwach 
dokładane będą publiczne pieniądze do wydarzenia, które mogłaby UEFA w większym 
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stopniu finansować, bo ona z tego będzie czerpała główne zyski. Mówiąc krótko           
co miasto Gdańsk będzie miało z tego, że zainwestuje sporo pieniędzy w zmiany?   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Poproszę o odpowiedź.   
 

Pani IWONA BIERUT - Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej  
Tak jak już powiedziałam na wstępie stadion funkcjonuje już 9 lat. W związku                    
z powyższym technika i technologia jakie były wkładane w ten obiekt w okresie 
projektowania i budowania są m. in. przestarzałe i ich naprawa czy wymiana pewnego 
oświetlenia nie opłaca się w stosunku do nowych nakładów, bo poniosłaby podobne 
koszty, a nie zyskalibyśmy na tym efektów ekonomicznych. To raz. Dwa, UEFA jest 
bogata, ale to my jako gospodarze musimy przygotować się m. in. pod właśnie               
to przedsięwzięcie europejskie w piłce nożnej, które nas spotka w bieżącym roku,      
ale wyposażenie stadionu w nowe oświetlenie to raz mniejsze koszty eksploatacyjne 
w przyszłości, ale i dłuższe służenie obiektowi także na inne imprezy, nie tylko               
na tę imprezę, bo na stadionie są organizowane również inne imprezy,                                 
a podsumowanie wszystkich imprez jakie odbyły się w 2019 roku pozwolę sobie 
państwu przedstawić na Komisji, kiedy będziemy omawiali wyniki finansowe spółki     
za 2019 rok jeśli państwo pozwolą.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan radny Karol Rabenda.  
 

Radny KAROL RABENDA  
Chciałem się dowiedzieć czy jest jakaś analiza ile potencjalnie dalej będzie kosztów, 
bo tu mówimy o dużych kwotach. To jest 9 000 000 zł. Mówimy o oświetleniu, o jakiś 
konkretach, ale czy jest przeprowadzona jakaś analiza ile to nas w przyszłości może 
wynosić utrzymanie pewnych rzeczy? Czy jest to badane na bieżąco? Wiemy,               
że wcześniej były różnego rodzaju dokapitalizowania, a czy tak będzie zawsze,            
że co jakiś czas będziemy musieli dorzucać do obsługi, remontów stadionu?                      
I ile to może wynieść?     
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Poproszę o odpowiedź panią dyrektor.  
 

Pani IWONA BIERUT - Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej  
Jeśli chodzi o dokładanie na wydatki majątkowe, czyli na polepszanie wartości majątku 
w postaci obiektu stadionowego oczywiście spółka generuję stratę. Jest to obiekt 
użytku publicznego, w związku z powyższym tu nigdy nie było nastawienia,                     
że ta spółka będzie generowała, czy będzie spółką dochodową i permanentnie 
generowała zyski. To jest spółka, która od założenia wiedzieliśmy, że będzie 
generowała straty i jeżeli obiekt ulega degradacji z biegiem czasu, oczywiście pewne 
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nakłady inwestycyjne muszą następować systematycznie, żeby nie doprowadzić        
do ruiny stadionu, w związku z powyższym z roku na rok nie jest powiedziane,               
że będziemy dokładali, bo tu już widzimy, że rozkładamy to przedsięwzięcie na dwa 
odrębne lata, tym niemniej obiekt będzie wymagała dokapitalizowywania. Stopniowo 
będziemy musieli dopłacać, dokładać do dokapitalizowania spółki, żeby mogła 
inwestować w obiekt.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Kamila Błaszczyk. 
 

Radna KAMILA BŁASZCZYK 
Dziękuję bardzo. Chciałam uświadomić radnym opozycyjnym, że po 27 maja,                
po ostatnim gwizdku finału Ligii Europy nikt nie będzie demontował oświetlenia             
ze stadionu, nikt nie zabierze systemu audio z tego stadionu i nie będzie przywrócone 
to co jest teraz, więc nie jest to inwestycja tylko i wyłącznie na jeden mecz,                        
na te 2,5 godziny wydarzenia, tylko na znacznie dłużej. Poza tym uchwalaliśmy dzisiaj 
Zielony Budżet Obywatelski, więc chcemy Gdańska bardziej ekologicznego,                    
a wymiana oświetlenia na bardziej ekologiczne, ledowe, które będzie zużywało mniej 
prądu czyli de facto mniej węgla, niestety węgla dzięki niestety naszemu rządowi i tak 
prąd jest produkowany w Polsce z węgla w przeważającej większości, dlatego też 
należy patrzeć na to całościowo i patrząc na skutki Euro 2012 dla Gdańska jak 
rozpoznawalność miasta, marki wzrosła po tym wydarzeniu, jak wzrosły wskaźniki 
turystyczne miasta jestem przekonana, że również to wydarzenie, które jest jednym    
z największych wydarzeń medialnych sportowych też przyniesie wymierne korzyści dla 
Gdańska. Dziękuję bardzo.    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Joanna Cabaj.  
 

Radna JOANNA CABAJ  
Mam pytanie, mamy nakłady w wysokości prawie 10 000 000 zł, o ile one obniżą 
koszty utrzymania stadionu i o ile wydłuży się czas użytkowania tych lamp? Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Bardzo proszę.  
 

Pani IWONA BIERUT - Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej  
Obecne oświetlenie wymaga po prostu absolutnej modernizacji. Tak jak powiedziałam 
nie opłaca się naprawiać obecnie funkcjonującego oświetlenia. Bardziej opłacalna pod 
kątem i wydatku inwestycyjnego i pod kątem przyszłych kosztów eksploatacyjnych jest 
wydatek związany z oświetleniem ledowym. Trudno mi dzisiaj powiedzieć jakie będą 
oszczędności, tym niemniej będziemy państwa z roku na rok były dotychczas koszty, 
a jakie osiągać będziemy oszczędności na tym obiekcie.   
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Wojciech Błaszkowski.   
 

Radny WOJCIECH BŁASZKOWSKI 
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo, ja tylko chciałem powiedzieć, że finał Ligii 
Europy, który odbędzie się w maju w Gdańsku to nie jest tylko satysfakcja dla naszego 
miasta, choć niewątpliwie oczywiście tą satysfakcję możemy mieć, ale przede 
wszystkim jest to przedsięwzięcie przynoszące ogromny efekt marketingowo- 
promocyjny i naprawdę dzisiaj miasta muszą się promować, żeby dobrze 
funkcjonować, żeby zapewnić sobie właściwe przychody. O tę imprezę zwykle zabiega 
wiele miast i to, że akurat Gdańskowi zostało przyznane prawo do organizacji tej 
imprezy to jest wielki sukces i naprawdę koszty, które poniesiemy na te elementy, które 
i tak w Gdańsku i na stadionie pozostają są znikome w stosunku do efektu, który pojawi 
się niewątpliwie po tej imprezie i chyba przykładem tego jak bardzo takie imprezy        
się opłacają jest wspomniana przez panią radną Kamilę Błaszczyk imprezę Euro 2012, 
przeciwko której także państwo dosyć intensywnie występowali, a która jak wiadomo 
okazała się wielkim sukcesem. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan radny Bogdan Oleszek.   
 

Radny BOGDAN OLESZEK Przewodniczący Komisji Samorządu           
i Ładu Publicznego 
Dziękuję. Ja w podobnym tonie co poprzednik. Szanowni państwo, naprawdę myślę, 
że duże pieniądze byśmy musieli wyłożyć na reklamę naszego miasta i na to, żebyśmy 
byli dostrzegani nie tylko w Europie, w Polsce, ale i na Świecie. Myślę, że to jest 
świetna reklama i za tą reklamę niestety trzeba płacić. Tak jak powiedział pan radny 
Błaszkowski wiele miast o to zabiega, a mając na uwadze, że poczynione wydatki jako 
gospodarza, bo musimy się pokazać jako gospodarz, nie może być tutaj wstydu,           
że na jakim boisku tu się mecz odbywa, przyniosą wymierne korzyści tak jak już było. 
Myśmy już z podobnym problemem szanowni państwo stawali podczas różnych innych 
organizacji, a zwłaszcza Mistrzostw Europy w 2012 roku. Proszę zobaczyć jakie            
to dało efekty. Proszę zobaczyć ilu odwiedza nas dzisiaj turystów, którzy wtedy 
przyjechali na mecze swoich drużyn Hiszpanii, innych, którzy poprzednio                        
nie przyjeżdżali. Także myślę, że tu ma bardzo duży wydźwięk również marketingowy 
i reklamowy. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan radny Przemysław Majewski. 
 

Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI  
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, ja mam pytanie, które jest powiązane pośrednio 
z tematyką organizacji finału Ligii Europy, mianowicie podczas jednego z posiedzeń 
Komisji pytałem dyrektora Adama Korola bodajże o to, czy miasto Gdańsk zna sytuację 
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przeniesienia rozgrywania meczy klubu Lechia Gdańsk w okresie kiedy będzie 
przygotowywany stadion na tenże właśnie finał Ligii Europy, jeśli być może któryś          
z panów Prezydentów zna tematykę byłym wdzięczny za odpowiedź czy miasto          
ma już jakąś wizję tego jak to będzie wyglądało? Czy mecze zostaną przeniesione      
na obiekt na Traugutta? Jakie ewentualnie koszty z tym się będą wiązać? Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Poproszę pana Prezydenta Borawskiego o odpowiedź.    
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Chciałbym uspokoić pana radnego i wszystkich państwa, że żaden mecz nie będzie 
przenoszony z uwagi na rozgrywanie finału Ligii Europy.      
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pani radna Katarzyna Czerniewska.   
 

Radna KATARZYNA CZERNIEWSKA   
Ja chciałam tylko w uzupełnieniu tej dyskusji przekazać państwu dwie okoliczności,      
o których mówiliśmy szerzej na poniedziałkowym posiedzeniu Komisji Strategii                 
i Budżetu w kontekście jeszcze kosztów eksploatacyjnych związanych z obecnie 
istniejącym systemem oświetlenia mówiliśmy o tym i takie informacje uzyskaliśmy      
od pani i również od pana Prezesa Rafała Mańkusa, który również gościł                          
na posiedzeniu, że np. okoliczność wymiany żarówki wydawać by się mogło prosta 
rzecz, obecnie generuje to obowiązek zatrudnienia zespołu alpinistycznego, który musi 
się tam wspiąć i zwyczajnie tą żarówkę wymienić. W związku z tym jeśli będziemy mieć 
oświetlenie ledowe to poza tym, że to bieżące zużycie prądu będzie zwyczajnie niższe 
również nie będzie konieczności tak częstej wymiany tego oświetlenia takiej 
eksploatacyjnej wymiany, bo zwyczajnie oświetlenie ledowe takiej konieczności nie 
powoduje. Natomiast jeszcze w nawiązaniu do wypowiedzi radnego Błaszkowskiego 
o promocji. Mówiliśmy na posiedzeniu Komisji o tym, że obecnie istniejący system 
zasilania ma niestety taką potencjalną wadę, że w momencie przerwy dostawy 
zasilania nawiązanie ponownej łączności następuje po upływie dopiero pół godziny.  
W związku z tym jakby ryzyko kosztu wizerunkowego takiego, że trwa sobie finał Ligii 
Europy, zachodzi jakaś dziwna okoliczność, może ona jest wydawać by się mogło 
wydumana na tą chwilę, ale nie możemy nie brać jej pod uwagę jako organizator tak 
prestiżowej imprezy, gdyby ona rzeczywiście się wydarzyła i musielibyśmy przerwać 
tą transmisję, generalnie tutaj ten koszt wizerunkowy byłby naprawdę wysoki, stąd tez 
tak rozmawialiśmy na Komisji, tak ja to zrozumiałam. Jeśli jestem w błędzie                      
to ewentualnie prosiłabym o odniesienie się. Dziękuję bardzo.    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Andrzej Stelmasiewicz.  
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Radny ANDRZEJ STELMASIEWICZ - przewodniczący Komisji 
Kultury i Promocji 
Proszę państwa, w XXI wieku wszyscy bez żadnego wyjątku walczą o przyciągnięcie 
uwagi. Każdy przede wszystkim stara się zwrócić na siebie uwagę, czy to jest mała 
firemka czy wielka metropolia i Gdańsk w tej kategorii radzi sobie świetnie, można 
powiedzieć. Rzeczywiście przełomem było Euro 2012, ale taka konferencja 
InfoSHARE w zupełnie innej kategorii, ale przyjeżdża tutaj mnóstwo szczególnie 
młodych ludzi, ale to również Jamboree harcerskie, które się odbyło, jeszcze ma się 
odbyć w większej skali, grajmy w tę grę, ponieważ mamy z tego tytułu ogromne 
korzyści. Zatem nawet jeśli to się wiąże z jakimiś dodatkowymi inwestycjami 
poprawiającymi infrastrukturę, którą posiadamy warto te pieniądze wydać.                      
To nie są stracone pieniądze. Popieram. Dziękuję.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Wyczerpaliśmy listę mówców. Przechodzimy do głosowania.  

 
za - 22 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 10 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 
 

Uchwałę Nr XIX/466/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym 
kapitale zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta 

Gdańska działającej pod firmą Arena Gdańsk spółka                 
z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku 

 
z dnia 30 stycznia 2020 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu. 
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14) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym 
kapitale zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska 
działającej pod firmą Gdańskie Towarzystwo Budownictwa 
Społecznego spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą         
w Gdańsku (druk 504); 

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna, Komisja Strategii i Budżetu 
również opinia pozytywna. Referuje pan Prezydent Piotr Grzelak.  

 
Pan PIOTR GRZELAK - Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska            
ds. zrównoważonego rozwoju  
Jeżeli pani Przewodnicząca pozwoli to bym dwie kolejne uchwały przedstawił                  
w pakiecie, dlatego, że one dotyczą podobnego tematu tak naprawdę.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dobrze. Nie ma problemu.  

 
Pan PIOTR GRZELAK - Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska            
ds. zrównoważonego rozwoju  
Ponad sto kilkanaście mieszkań, które są realizowane w ramach Programu 
Budownictwa Mieszkaniowego, gdańskiego programu, który jest ewenementem jeśli 
chodzi o skalę Polski. Na północ od Warszawy nie buduje się tyle mieszkań 
komunalnych i tyle mieszkań TBS-owskich. Uchwała druk nr 504 dotyczy 
dokapitalizowania Gdańskiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego w kwocie 
1 715 000 zł i jest to przeznaczone na realizację 20 lokali w Gdańsku Letnicy przy       
ul. Michny i przy ul. Niecałej. Jest to też kontynuacja programu rewitalizacji, który w tej 
dzielnicy się odbył. Jest to realizowane ze wsparciem z Funduszu Dopłat w wysokości 
20% faktycznych kosztów inwestycyjnych. Mamy też partycypację. Przypomnę,           
że jakiś czas temu obniżyliśmy w programie TBS-owskim z 30 na 15% partycypacji    
po to, żeby zwiększyć dostępność budownictwa tzw. TBS-owskiego, żeby realizacja 
listy TBS-owskiej była jak najbardziej dostępna dla potrzeb mieszkańców. Uchwała 
druk nr 505 tutaj mówimy o drugiej spółce czyli o Towarzystwie Budownictwa 
Społecznego „Motława”, z czego 13 645 000 zł jest przeznaczone na 55 mieszkań, 
które będzie realizowało listę mieszkań komunalnych i 7 593 000 zł będzie realizowało 
listę mieszkań TBS-owskich. Tutaj dodatkowe 39 mieszkań. Te dokapitalizowania      
są zgodne z wieloletnią polityką, którą przyjęliśmy i którą chcemy realizować w mieście 
Gdańsku dlatego proszę o pozytywną opinię Wysokiej Rady.    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie ma głosów w dyskusji. Przechodzimy do głosowania druk 504. 
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za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XIX/467/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym 
kapitale zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta 

Gdańska działającej pod firmą Gdańskie Towarzystwo 
Budownictwa Społecznego spółka z ograniczoną 

odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 
 

15) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym 
kapitale zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska 
działającej pod firmą Towarzystwo Budownictwa Społecznego 
"Motława" spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą               
w Gdańsku (druk 505); 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna, Komisja Strategii i Budżetu 
opinia pozytywna. Pan Prezydent Piotr Grzelak przed chwilą zreferował ten punkt.     
Nie widzę głosów w dyskusji.  

Przewodnicząca poddała wniosek pod głosowanie.    
 

za - 31 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 
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Uchwałę Nr XIX/468/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym 
kapitale zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta 
Gdańska działającej pod firmą Towarzystwo Budownictwa 

Społecznego „Motława” spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku 

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu. 
 
16) w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 

przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości 
gruntowej (druk 507); 

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna. Referuje Zastępca 
Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej Łukasz Kłos, bardzo proszę.  
 

Pan ŁUKASZ KŁOS Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki 
Komunalnej  
Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
Głosów w dyskusji nie było.  
Przewodnicząca poddała podjęcie uchwały pod głosowanie.  
 
                                                    

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu p r z y j ę ł a 
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Uchwałę Nr XIX/469/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości 

gruntowej  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu. 
 
17) zmieniająca uchwałę w sprawie przepisów porządkowych 

związanych z przewozem osób i bagażu ręcznego pojazdami gminnego 
transportu zbiorowego na terenie obsługiwanym przez komunikację 
miejską organizowaną przez Miasto Gdańsk (druk 506); 

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna. Komisja zapoznała się 
również ze stanowiskiem Związków Zawodowych działających w Gdańskich 
Autobusach i Tramwajach. Bardzo proszę o zreferowanie.   
 
Pan JERZY WIATR – Wiceprezes ds. Operacyjnych, Gdańskie 
Autobusy i Tramwaje   
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, szanowni państwo, zmiany w omawianej 
uchwale wynikają z potrzeby doprecyzowania tych aktualnie obowiązujących 
uregulowań i chodzi głównie o przewóz rowerów, który obecnie jest dopuszczony,       
ale pod warunkiem, że prowadząca pojazd osoba się temu nie sprzeciwi. Z informacji, 
które dostajemy od pasażerów wynika, że te przypadki odmowy są dość częste. Zakaz 
wprowadzenia roweru do pojazdu jest zazwyczaj motywowany względami 
bezpieczeństwa. Podróżni, którzy chcą skorzystać z przewozu wraz z rowerem           
nie rozumieją dlaczego w jednym autobusie nie ma z tym problemów, w innym jest      
to możliwe i w licznych skargach pytają co o tym decyduje, bo ich zdaniem nie zależy 
to od żadnych przewidywanych przesłanek i na tym tle dochodzi też do konfliktów, 
które są stresujące i dla pasażerów i dla osób, które prowadzą pojazdy, dlatego też     
z myślą i o jednych i o drugich przygotowaliśmy zmiany, których celem jest 
wprowadzenie bardziej przejrzystych i bardziej zrozumiałych zasad przewozu rowerów 



78 
 

w pojazdach komunikacji miejskiej przy jednoczesnym uwzględnieniu kwestii 
bezpieczeństwa. Te zmiany były bardzo długo przygotowywane. Byłe konsultowane. 
Słuchaliśmy różnych opinii i szukaliśmy kompromisu. W myśl nowych przepisów          
m. in. rowery mogą być przewożone tylko w tych pojazdach, które wyposażone             
są w zabezpieczające pasy mocujące albo stojaki lub wieszaki tak, aby ograniczyć      
do minimum ryzyko jakichkolwiek zagrożeń. Liczba przewożonych rowerów zależy     
od liczby tych zamocowań pasów, wieszaków, stojaków w pojeździe i ma być 
określona na piktogramie przy wejściu do pojazdu tak, aby pasażer miał jasną, 
czytelną informację. Pasażer jest zobowiązany do właściwego zabezpieczenia 
przewożonego roweru oraz sprawowania nad nim nadzoru podczas jazdy. Ponosi też 
odpowiedzialność za szkody powstałe w związku z niewłaściwym przewozem roweru. 
Przy wsiadaniu do pojazdu pierwszeństwo mają osoby na wózkach inwalidzkich oraz 
pasażerowie z wózkami dziecięcymi przed pasażerami przewożącymi rowery. 
Hulajnogi oraz inne urządzenia transportu osobistego mogą być przewożone                 
po złożeniu jako bagaż. Należy tutaj podkreślić wbrew medialnym doniesieniom,          
że w żadnym miejscu projekt uchwały nie wskazuje, że w jednym pojeździe może być 
przewożony tylko jeden rower lub jeden wózek inwalidzki lub jeden wózek dziecięcy. 
Nie w każdym pojeździe będzie można przewieść rower. Taka ewentualność                
ma dotyczyć tylko tych autobusów i tramwajów jak powiedziałem, które zostaną 
wyposażone w specjalne pasy mocujące, stojaki albo wieszaki. Ze względów 
technicznych nie w każdym pojeździe da się umieścić takie zabezpieczenia.                 
Nie będzie ich miała część autobusów oraz np. tramwaje N8C oraz 114NA i w tych 
pojazdach będą mogły być przewożone tylko wózki inwalidzkie oraz wózki dziecięce. 
Ile w danym pojeździe przewieść rowerów? O tym zdecyduje operator, przewoźnik         
i to on określi jak zagospodarować tę przestrzeń, którą będą współdzielić osoby 
niepełnosprawne wraz z osobami z wózkami dziecięcymi oraz z rowerzystami.             
To operator uwzględniając możliwości techniczne swojego taboru wskaże ile 
jednośladów jest w stanie przewieść tak, aby w tym pojeździe mimo obecności roweru 
pozostało również miejsce dla wózków. O liczbie przewożonych rowerów                          
w konkretnym pojeździe decydować będzie, chciałbym to jeszcze raz podkreślić, liczba 
zamocowanych zabezpieczeń, a pasażer dowie się o tym z piktogramu przy wejściu 
do pojazdu. W odróżnieniu od przepisów obowiązujących w niektórych miastach 
omawiany projekt nie nakłada na pasażera z rowerem obowiązku wyjścia z pojazdu   
w razie, gdy zechce do niego wsiąść ktoś na wózku inwalidzkim albo z wózkiem 
dziecięcym. Podobnie jest zresztą w tej chwili. Przewóz roweru w autobusie lub 
tramwaju nie wyklucza obecności w tym samym pojeździe również wózka 
inwalidzkiego albo dziecięcego. I nikt nie ma obowiązku przerywania podróży                   
z powodu pojawienia się innego pasażera. Tak też naszym zdaniem powinno zostać. 
Chodzi oto, by z przewozów mogli korzystać wszyscy na równych zasadach bez obaw, 
że ktoś w którymś momencie komuś każe wysiadać. Podczas prac przy projekcie 
nowelizacji przeciwko wprowadzeniu obowiązku opuszczania pojazdu przez pasażera 
z rowerem zdecydowanie opowiedzieli się Miejski Rzecznik Konsumentów, 
Pełnomocnicy Prezydenta Miasta Gdańska ds. osób niepełnosprawnych oraz               
ds. komunikacji rowerowej, przy aprobacie przedstawicieli spółki Gdańskie Autobusy   
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i Tramwaje oraz ZTM. Pani Joanna Popik – Miejski Rzecznik Konsumentów 
argumentowała, że jeżeli dozwolony jest przewóz rowerów we wskazanym miejscu     
w pojeździe to nakazanie pasażerowi korzystającemu z wyznaczonego miejsca 
opuszczenia pojazdu w celu ustąpienia miejsca osobie uprzywilejowanej może zostać 
uznane za naruszenie praw i interesów konsumentów. Również pan Remigiusz 
Kitliński Pełnomocnik ds. komunikacji rowerowej argumentował, że nie ma 
praktycznych podstaw do wprowadzania regulacji nakazującej opuszczanie pojazdu 
przez osobę, która już nim podróżuje. Natomiast Pełnomocnik Prezydenta Miasta 
Gdańska ds. spraw osób niepełnosprawnych Ewa Kamińska podkreślała, powołując 
się na rozmowy z osobami niepełnosprawnymi, że takie rozwiązania, które nakazują 
pasażerowi z rowerem opuszczenie pojazdu konfliktują te osoby niepełnosprawne        
z resztą społeczeństwa i miewają charakter stygmatyzacji. Osoby                                           
z niepełnosprawnością winny być przede wszystkim traktowane zgodnie z zasadą 
równości. Aby tak było trzeba uwzględnić ich specjalne potrzeby tak, by umożliwić 
pełne uczestnictwo w życiu społecznym, ale nie oznacza to prawa do wartościowania 
znaczenia kogokolwiek przed kimkolwiek w tworzonych przepisach. Korzystanie          
ze środka transportu publicznego ma być dla każdego dostępne i bezpieczne i tylko 
takie uregulowania są potrzebne. Regulacje dotyczące zapewnienia dostępności            
i bezpieczeństwa wszystkich pasażerów nie mogą segregować ważności kogokolwiek, 
argumentowała pełnomocnik Kamińska. Szanowni państwo, celem tych zmian jest 
ustanowienie czytelnych zasad oraz możliwie najskuteczniejsze wyeliminowanie 
sytuacji spornych. Próba wyproszenia z pojazdu osoby z rowerem w licznych 
przypadkach z pewnością prowadziłaby do konfliktu i w ten konflikt byłaby 
zaangażowana także osoba, która powinna skupić się na prowadzeniu pojazdu                
i zapewnieniu pasażerom bezpieczeństwa. Projekt naszym zdaniem jest optymalny. 
Jak w każdej sferze życia prawdopodobnie i w tej kwestii nie da się całkowicie uniknąć 
sytuacji trudnych czy stresujących, a nie brakuje ich już w chwili obecnej                        
przy aktualnym stanie przepisów. Jest oczywiste, że tak jak w przypadku statku          
czy samolotu, gdzie czasami głos musi zabrać sam kapitan tak i tu w każdej 
skomplikowanej kwestii dotyczącej nie tylko rowerów i takich, które nie                              
da się uregulować uchwałą ostateczną decyzję będzie podejmował kierowca albo 
motorniczy choćby wtedy, kiedy w ich pojeździe nie będzie ani jednego roweru,               
a do autobusu zechce wsiąść duża liczba osób z wózkami. Drodzy państwo właściwe 
rozstrzygnięcia w wielu przypadkach będą musiały być regulowane zasadami dobrego 
wychowania i kultury, czasami również przy udziale mądrej i dyplomatycznej mediacji 
ze strony osoby prowadzącej pojazd. Z uwagi na regulacje, których celem jest 
doprecyzowanie zasad przewozów wózków inwalidzkich oraz rowerów w pojazdach 
gminnego transportu zbiorowego na terenie obsługiwanym przez komunikację miejską 
organizowaną przez miasto Gdańsk przyjęcie niniejszej uchwały jest naszym zdaniem 
uzasadnione.           
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo panie dyrektorze. Głos w dyskusji pan radny Przemysław Majewski. 
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Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI  
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, panie dyrektorze, myślę, że tak naprawdę głos 
samych kierujących został gdzieś na sam koniec poruszony, a wydaje mi się, że jest 
on tutaj bardzo istotny, bo jako radni otrzymaliśmy stosowne dokumenty, stanowiska 
organizacji związkowych, których niestety ta wizja zaprezentowana przed chwilą nie 
wydaje się tak oczywista, jasna i przejrzysta jakby się to mogło wydawać. Po pierwsze 
wydaje się, że osoba korzystająca z roweru, a jednocześnie chcąca korzystać                  
z komunikacji zbiorowej jest to mimo wszystko trzeba uznać to jako pewne zachowanie 
wyjątkowe, bo rower służy do przemieszczania się swobodnego na terenie miasta           
i korzystanie tutaj z tego środka lokomocji w postaci autobusu czy też tramwaju będzie 
pewnym utrudnieniem, więc wydaje mi się, że osoba na wózku inwalidzkim czy też 
osoba, matka z wózkiem na co też wielokrotnie zwracali uwagę mieszkańcy, odsyłam 
także do artykułów m. in. w trojmiasto.pl, pojawiają się konflikty i mam wrażenie,           
że tutaj całość odpowiedzialności ceduje się na kierowców tychże pojazdów, na co oni 
sami zwracają uwagę, że odwołanie się do tego, że ewentualne równoczesny przewóz 
przez pasażera roweru i przejazd osoby na wózku inwalidzkim luz z wózkiem 
dziecięcym możliwy jest pod warunkiem uzyskania zgody od osoby kierującej 
pojazdem. Mamy tutaj do czynienia po raz kolejny z taką formą scedowania 
odpowiedzialności na kierującego, panie kierowco proszę coś zrobić, proszę osobę, 
nie wiem, wyprosić, albo pozwolić jednej z nich podróżować. Wydaje mi się,                    
że te przepisy niestety nie precyzują dokładnie wątpliwości, nie rozjaśniają tych 
wątpliwości zarówno kierujących jak i pasażerów dlatego wydaje mi się, że tutaj 
zasadne będzie dalsze dyskutowanie nad rozwiązaniami, które by te wątpliwości 
rozwiązały. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Panie prezydencie od razu? Proszę bardzo. 
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Panie radny, ja bardzo szanuję głos związków zawodowych, które są w naszej spółce 
Gdańskie Autobusy i Tramwaje. Spotkaliśmy się u mnie w gabinecie                                      
z przedstawicielami związków zawodowych, z panem dyrektorem ZTM-u, z panem 
prezesem Lisickim właśnie, żeby porozmawiać o tego typu postulatach związków 
zawodowych, a postulaty były dwa i to były konkretne: zakazać jakiegokolwiek 
przewozu rowerów w pojazdach komunikacji miejskiej w Gdańsku oraz zaprzestać 
sprzedaży biletów przez prowadzących pojazdy. Z takimi dwoma postulatami związki 
zawodowe się do nas udały. Natomiast będąc wiceprezydentem miasta Gdańska 
musze mieć także na względzie dobro pasażerów, którzy z tej komunikacji miejskiej    
w naszym mieście pragną skorzystać. W związku z tym zaproponowany przez nas 
kompromis w jakimś stopniu może nie przyjęty przez związki zawodowe, ale myślę,   
że jednak potraktowany jako wyjście naprzeciw części ich propozycji, który zarówno  
w tych przepisach porządkowych jak i przy kolejnym punkcie dotyczącym sprzedaży 
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biletów będziemy mówić i myślę, że to jest rozsądny kompromis, gdzie precyzujemy  
w jaki sposób można te rowery przewozić, kiedy one muszą być zabezpieczone, 
zapięte lub być w specjalnych stojakach. Nie we wszystkich pojazdach, tam, gdzie       
to rzeczywiście w części starszych modeli tramwajów nie jest możliwe to one nie będą 
przewożone, ale myślę, że znaczna część tych starszych modeli tramwajów w ciągu 
najbliższych miesięcy, w ciągu najbliższych lat nie będzie już eksploatowana w naszej 
komunikacji miejskiej, więc zastąpione zostaną nowoczesnymi pojazdami, więc będzie 
tym łatwiej. Tak samo ze sprzedażą biletów. Jeżeli państwo na tej sali uważacie,          
że należy wyjść naprzeciw wszystkim postulatom związkowym i dzisiaj zakazać 
sprzedaży biletów przez prowadzących i dzisiaj zakazać wprowadzania rowerów          
do komunikacji publicznej to jeżeli jest większość na tej sali, która te postulaty chce 
przyjąć ja jako wiceprezydent odpowiedzialny za komunikację przyjmę                            
je ze zrozumieniem jako wola większości na tej sali, ale wydaje mi się, że większość   
z państwa na tej sali jednak jest za tym, żeby przyjąć swoistą kompromisową 
propozycję wychodząc w części naprzeciwko postulatom związkowym i w części           
w kwestii postulatów środowiska rowerowego czy całości pasażerów, którzy jednak 
mimo wszystko na części przystanków nie mają możliwości kupna biletów,                     
nie korzystają z aplikacji mobilnej w smartfonie, chcieliby mieć możliwość kupna tego 
biletu jednak w pojeździe, co też zastrzegam wychodząc naprzeciw już kolejnemu 
punktowi ta sprzedaż karnetów, które chcemy wprowadzić będzie funkcjonowała tylko 
i wyłącznie do momentu wprowadzenia biletu Fala, więc myślę, że w ciągu dwóch lat 
w ogóle taką możliwość wyeliminujemy.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Kolejny głos w dyskusji pan Przewodniczący Kazimierz Koralewski.  
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI - przewodniczący klubu PiS 
Panie Prezydencie, po tych dyskusjach ze związkami zawodowymi mimo wszystko 
pozostał zapis, że rzeczywiście tak jak tutaj zostało przedstawione można przewozić 
rowery pod pewnymi warunkami co oczywiście nie gwarantuje ani komfortu 
pasażerów, ani bezpieczeństwa, ani komfortu kierowcy kierującym tymi pojazdami,    
bo będzie dochodziło na pewno do scysji. Sam nieraz jestem tego świadkiem, więc 
nawet z małą hulajnogą się okazuje czasem jest problem jak ktoś komuś po nogach 
przejedzie i pobrudzi, itd. więc są czasem trudniej zwłaszcza wtedy, kiedy są brudne 
śniegi powiedzmy i błoto na chodniku itd. to są okoliczności, z którymi na co dzień się 
jako użytkownicy borkami. Zdajemy sobie sprawę, że to my mieszkańcy nawet jeżeli 
nie korzystamy z komunikacji miejskiej to jednak do niej się dokładamy, a jeżeli 
korzystamy to jeszcze ekstra się do tego dokładamy płacąc za bilet, w związku z tym 
pragniemy jakiegoś komfortu i nie dziwię się kierowcom, ze oni też w swojej pracy dążą 
do takiego bym powiedział normalnego funkcjonowania, że nikt im nie skacze                
po głowie, nie denerwuje, tak bym powiedział, bo oni przecież bezpiecznie muszą 
wozić pasażerów i za to odpowiadają, więc to myślę, że mówienie tak po prostu             
to przewoźnik odpowiada, bo tutaj w regulaminie czytamy, że pasażer odpowiada, 
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pasażer odpowiada, pasażer. A kto wpuścił tego pasażera? Przewoźnik. A więc tak 
naprawdę i tak przewoźnik za to odpowiada kogo wpuścił, bo jak wpuści ktoś jakiegoś 
z brudnym rowerem, pobrudzi pasażerów i teraz nich oni przed sądem dochodzą 
między sobą kto komu jest ile winien itd. To jest taki bardzo poważny dyskomfort            
w takim naszym codziennym życiu. W ogóle jest kwestia i to nie jest powiedzmy            
do dyskusji akurat na tym forum, jeżeli przewozić to w jakich warunkach, bo ja nieraz 
widziałem jak kobiety z dziećmi próbowały się zapakować z rowerami do autobusu. 
Nie wyobrażam sobie, żeby oni byli w stanie gdzieś na wieszakach zawiesić te swoje 
rowery. Wymaga to pomocy itd., więc te warunki nigdy nie są komfortowe.                        
Po sekundzie rusza autobus z przystanku i oni się turlają z tymi rowerami we wszystkie 
strony po autobusie, bo przecież to ciężko złapać równowagę, a mówi się, że muszą 
być zabezpieczone, przypięte, itd. Autobus nie stoi i nie czeka. Mówi się też                       
o tramwajach, więc dotyczy to tak samo tramwaju. Immanentną cechą komunikacji 
publicznej jest gwałtowne hamowanie, bo ktoś wyjedzie, bo takie są warunki ruchu,    
że trzeba zahamować, a my w pozycji stojącej jesteśmy ogromnie bezwładni,                  
w związku z tym bardzo łatwo stracić równowagę. Ten sprzęt, z którym się wchodzi 
też swoje waży. A więc naprawdę sytuacja jest poważna, jest kontrowersyjna. Wtedy, 
kiedy dostaliśmy stanowisko związków zawodowych uznaliśmy, że zostanie przez 
władzę miasta przyjęte. Nie zostało to przyjęte. Trudno mi tu stawiać w tej chwili 
postulaty, czy takie przywiezienie roweru powinno kosztować 10 zł czy 20 zł, żeby         
to było naprawdę coś wyjątkowego i sporadycznego, bo może się przecież komuś 
zdarzyć, że koło odpadnie, urwie się, itd., chce jakiś bagaż przewieść i rower może 
przewieść załóżmy jako bagaż uszkodzony, albo coś w tym rodzaju. Mogą być jakieś 
sytuacje, że autobus jest pusty i ktoś powie to jest niesprawiedliwe, że ja nie mogę tam 
wsiąść powiedzmy, itd. Wiele jest sytuacji, których można rozważyć i to niekoniecznie 
na tym forum. Na dzisiaj powiem, uważam, że władze miasta powinny przychylić się     
i poważnie rozważyć to stanowisko, które zostało przedstawione przez kierujących 
pojazdami, a mieliśmy też sporo sygnałów wcześniej od mieszkańców, że byłaby           
to doskonała okazja dzisiaj ten regulamin, który jest wprowadzany tego nie 
uwzględnia. Ogromny żal z tego powodu. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Bardzo już państwa proszę o ciszę. Kolejny głos w dyskusji 
wiceprzewodniczący Mateusz Skarbek.  
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Państwo radni z Prawa i Sprawiedliwości powinni się określić czy oni chcą całkowicie 
zakazać rowerów w komunikacji miejskiej, czy ten kompromis, który jest wypracowany, 
proszę zachować elementarne… ja zadałem pytanie, to jest pytanie, czy zgadzamy 
się na kompromis, którego rezultatem jest ta uchwała? Ona mówi, że osoby 
niepełnosprawne na wózkach inwalidzkich oraz pasażerowie z wózkami dziecięcymi 
mają pierwszeństwo przed osobą z rowerem. Proszę państwa…    
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Bardzo państwa proszę o ciszę.      
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Proszę państwa, naprawdę i … 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Bardzo państwa proszę o ciszę na balkonie.    
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Dajecie państwo najlepszy przykład, że ta sprawa nie ma tak naprawdę, chociaż de 
facto chodzi, to jest kwestia bardzo ciężkiego kalibru prawnego, bo chodzi o wiele 
rodzajów odpowiedzialności. Chodzi o odpowiedzialność kierowców, chodzi                     
o odpowiedzialność przewoźników.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Bardzo państwa proszę o spokój.   
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Pasażerów.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Jak państwo nie przestaną krzyczeć to poproszę, żeby państwa usunięto z balkonu. 
Bardzo proszę o nieprzeszkadzanie w dyskusji.  
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Ja widzę te uśmiechy pod nosami radnych Prawa i Sprawiedliwości, których bawi         
to jakie emocje wzbudza ta sytuacja. Możecie państwo dalej się śmiać. Poczekam 
chwilkę aż te cyniczne uśmiechy znikną z twarzy, ale możemy też poważnie o tym 
porozmawiać po prawniczemu, chodzi tu o wiele rodzajów odpowiedzialności, bardzo 
ważną odpowiedzialność kierowców autobusów, bardzo poważną odpowiedzialność 
przewoźnika na podstawie artykułu 435 Kodeksu Cywilnego, o tym powinniśmy 
rozmawiać, a nie o pobożnych życzeniach naszych i naszych wyobrażeniach jak           
to powinno wyglądać. Nie może być tak, żeby zmuszać ludzi do opuszczenia pojazdu, 
a przewożenie rowerem zgadzam się, powinno być sytuacją incydentalną i chyba 
żaden rowerzysta nie uważa, że to jest co do zasady środkiem do przewożenia roweru 
jest komunikacja miejska. Natomiast nie można mówić tak, że cała odpowiedzialność 
ma być po jednej, albo po drugiej stronie. W mojej opinii ta uchwała jest kompromisem. 
Kompromis zawsze polega na tym, że każda ze stron musi w czymś ustąpić.                
Nie będzie tak, żeby w ramach kompromisu wszyscy będą w 100% zadowoleni.           
To jest bardzo skomplikowana materia prawna, która zakłada oczywiście wzięcie 
odpowiedzialności przez przewoźnika, którego pracownikiem jest kierowca.                  
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On odpowiada w pewnym zakresie za bezpieczeństwo w pojeździe. Taka jest 
konstrukcja prawna w prawie przewozowym. Jeżeli państwo radni uważają, że jest 
inaczej, a może powinno być inaczej dążcie do zmiany prawa przewozowego. 
Uregulujcie inaczej odpowiedzialność, a nie krytykujcie bez konkretnych rozwiązań.   
To jest odpowiedź na konkretne potrzeby. Próba znalezienia konkretnego rozwiązania. 
Nie ma powodów, aby podgrzewać bez sensu atmosferę, aby uśmiechać się cynicznie, 
próbować cynicznie rozgrywać tą sytuację. W komunikacji miejskiej dochodzi                
do szeregu niebezpiecznych zdarzeń. Za część ponoszą odpowiedzialność 
pasażerowie, za część ponosi odpowiedzialność przewoźnik. Trzeba mieć to bardzo, 
bardzo na uwadze. I teraz podam przykład jakiego byłem świadkiem w jednym                 
z najbardziej rowerowych krajów na świecie. W Danii proszę państwa. W Danii 
wsiadłem do pociągu, do którego mają prawo wsiąść wraz z rowerem i zaczęło się        
w tym pociągu robić tłoczno i w pewnym momencie podszedł do mnie pracownik kolei 
i powiedział szanowny panie owszem jesteśmy najbardziej rowerowym krajem              
na świecie, ale jeśli będzie bardziej tłoczno to będzie pan musiał być wyproszony            
z tego pociągu. Nie ma tego, nie ma tego, ale czy to jest dobre rozwiązanie, żeby móc 
wypraszać, albo konfliktować wobec siebie różnych pasażerów? To jest kwestia 
ważenia pewnego rodzaju dóbr. Nie ma sensu powodować tej sytuacji w kontekście 
tej uchwały jakichkolwiek konfliktów, bo państwo dążycie do konfliktów. Państwo 
próbujecie skonfliktować pasażerów z kierowcami. To jest cyniczna rozgrywka. 
Absolutnie cyniczna rozgrywka.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan Prezydent Piotr Borawski.    
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Ja na wstępie przepraszam, ale jako młody tata muszę zareagować, bo tu pan radny 
Majewski i pan przewodniczący Koralewski mówili o matkach z dziećmi, ojcowie             
z dziećmi także wsiadają do pojazdów komunikacji miejskiej. Jestem tego najlepszym 
przykładem, także mówmy o osobach, które są z wózkami dziecięcymi, bo babcie, 
dziadkowie także. Natomiast wracając do tematu sprawy. Szanowni państwo, ustalmy 
też jedną zasadę. Po pierwsze u nas w tej uchwale nie zapiszemy też zasad 
dotyczących kultury osobistej, zasad współżycia społecznego. Pewne rzeczy są także 
dorozumiane i pewne rzeczy właśnie są zasadą przebywania w miejscu publicznym, 
zasadą współdziałania, zasadą wspólnoty, która jest chociażby z pasażerami 
komunikacji miejskiej. Natomiast pani przewodniczący, ja przepraszam, ale ja muszę 
to skomentować. Prezydent Miasta Gdańska wspólnie z konsultacjami z radnymi 
większości przygotował projekt uchwały przedstawiając swoje rozwiązanie i pan            
w swoim przemówieniu mówi, że namawia pan Prezydenta, namawia pan radnych     
do przyjęcia rozwiązania proponowanego przez związkowców, ale to nich pan będąc 
przewodniczącym klubu też się określi jakie jest stanowisko pana klubu. Rozumiem, 
że stanowisko pana klubu jest tożsame z postulatami związkowców, czyli że mamy     
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w komunikacji miejskiej w Gdańsku zakazać przewożenia rowerów w komunikacji 
miejskiej, albo zgłasza pan opłatę dodatkową za przewożenie roweru w kwocie 5, 10, 
20, dowolnej, którą państwo określają. Ale niech pan wyrazi tą wolę pana klubu,              
a niech nie apeluje pan w tym momencie do mnie, żebym ja to stanowisko przyjął.      
Ja swoje stanowisko wyraziłem w kompromisowym w moim uznaniu projekcie 
uchwały. Jeżeli ma pan inne stanowisko to jako przewodniczący klubu niech pan nam, 
państwu radnym, kierowcom, przedstawicielom GAiT jako publiczności i opinii 
publicznej za pośrednictwem mediów to stanowisko przedstawi.     
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Dziękuję. Kolejny głos w dyskusji pan radny Skiba.  
 

Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, nie wiem jak duży odsetek 
osób, które są na sali każdego dnia, podkreślam każdego dnia jadąc do pracy, jadąc 
w inne miejsca korzysta z komunikacji miejskiej. Ja korzystam każdego dnia, również 
jadąc do państwa dzisiaj tutaj do Rady Miasta Gdańska z komunikacji korzystałem         
i mówię o tym z bardzo prostego powodu, ponieważ doskonale widzę jako pasażer 
przed jakimi wyzwaniami, jakimi trudnościami, jakimi obowiązkami stoją kierowcy, 
stoją motorniczy w gdańskiej komunikacji miejskiej. Proszę państwa w tym wszystkim 
przede wszystkim chodzi nam o kwestie bezpieczeństwa i pewnych warunków pracy. 
Proszę państwa kierowca czy motorniczy, który siada za kierownicą, za sterami 
jakiegoś pojazdu ma przed sobą wielką presję. Ta wielka presja nie polega tylko            
na tym, że włączając się do ruchu musi dbać o swoje bezpieczeństwo, ale taka osoba 
dba również o bezpieczeństwo dziesiątek osób, które w danym momencie podróżują 
danym środkiem transportu i taka osoba chociażby z tego powodu nie powinna mieć 
żadnych innych zadań jak skupienie się na bezpiecznej, spokojnej jeździe, 
ewentualnie na pomocy za co też należą się podziękowania, pomocy przy wsiadaniu 
osobom niepełnosprawnym co często widzę przy zaangażowaniu kierowców. 
Docelowo zatem kierowcy nie powinni rozstrzygać jakiś spraw, umówmy się, powinny 
być dla osób kulturalnych winny być oczywiste. Dla przykładu jeżeli ja bym miał 
sytuację, żebym się w jakimś pojeździe znajdował z rowerem, również jestem 
rowerzystą, ale nie pamiętam sytuacji, żebym jechał w komunikacji miejskiej rowerem, 
bo co, bo deszcz spadnie? To też można w deszczu pojeździć. Jeżeli mi się zepsuje 
rower są różne rozwiązania, aczkolwiek nie przesądzam w tym momencie w jakim 
kierunku powinniśmy jednoznacznie pójść. Myślę, że to powinno być kwestią jeszcze 
dłuższej dyskusji. Natomiast proszę państwa tak jak kulturalni ludzie wiedzą, że jeżeli 
brakuje miejsca dla matki z dzieckiem to się miejsce po prostu zwalnia, tak samo           
w moim odczuciu powinno być przy innych sytuacjach spornych. Po pierwsze kultura, 
a po drugie powinniśmy jakoś, bo tu się zgadzamy chyba, ubrać to w ramy prawne. 
Ale co to znaczy ubrać w ramy prawne? Pan Przewodniczący nawiązał tutaj do wątków 
prawnych. To bym chciał panu przypomnieć to o czym pan na pewno wie jako prawnik, 
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że nie ma chyba jednej z gorszych rzeczy jak prawo, które nie jest akceptowane przez 
jakąś społeczność i jeżeli patrzymy teraz na konkretne liczby, sprawdziłem sobie           
w Internecie wedle moich ustaleń jeszcze rok temu w podmiocie zatrudniającym 
kierowców i motorniczych pracowało łącznie ok 1500 osób. Państwo podobnie jak i my 
uzyskaliście petycję z konkretnymi stanowiskami osób popartą przez ponad pół tysiąca 
czyli 1/3 pracowników widzi, że jest konkretny problem i widzi, że rozwiązania, które 
państwo zaproponowali nie wychodzą naprzeciw problemom jakie spotykają 
pracowników. Proszę państwa przykładem może być fragment chociażby stanowiska, 
które wystosowały związki zawodowe. Ono jest sprzed kilku dni. Są różne daty               
23 stycznia najczęściej się pojawia i sprawa tutaj jest bardzo konkretna. Cytuję 
„ewentualny, równoczesny przewóz przez pasażera roweru i przejazd osoby na wózku 
inwalidzkim lub z wózkiem dziecięcym możliwy jest pod warunkiem uzyskania zgody 
osoby kierującej pojazdem”. Komentarz jeżeli chodzi  o stanowisko związkowców, 
pracowników są również prawnie kontrowersyjne, ponieważ znowu w praktyce właśnie 
na wymienionych wyżej kwestiach i tle dochodzi do najczęstszych sporów pomiędzy 
pasażerami i kierującymi pojazdami. W takich sytuacjach solidarność pozostałych 
pasażerów powoduje wręcz presję społeczną i frustrację kierujących. Raz jeszcze 
chcę podkreślić, motorniczy, kierowca powinien się skupić na tym co potrafi robić 
najlepiej czyli na bezpieczeństwie swoim, bezpieczeństwie pasażerów, a nie                 
na sprzedaży biletów, a nie na tym, żeby decydować czy ten może wejść, czy nie może 
wyjść. To nie są zadania dla pracowników w takim zakresie. Jednak słówko muszę 
rzec jeżeli chodzi o kwestię tej sprzedaży biletów. Słyszymy, że w ciągu dwóch lat być 
może się uda tą kwestię rozwiązać, ale od ilu lat słyszymy, że w ciągu dwóch lat,             
w ciągu roku, czy coś, wprowadzimy proste rozwiązania, które funkcjonuje                      
np. w Poznaniu chociażby, że wchodzimy do komunikacji miejskiej, do tramwaju, 
autobusu i mamy w zdecydowanej większości sytuacji możliwość zakupu biletów           
w automacie. Co w tym jest trudnego? Dlaczego tak prostej rzeczy nie możemy 
wykonać w komunikacji i w ten sposób odciążyć kierowców, odciążyć pracowników    
od tej sprawy. Jako, że czas się powoli kończy, a szanuję reguły to mam taką 
propozycję, żeby temat jeszcze dobrze przedyskutować być może niekoniecznie           
z finalnymi wnioskami. Dzisiaj uważam, że materia jest bardzo poważana, i że w tej 
dyskusji również na posiedzeniu Komisji powinny być nie tylko obecne, ale powinny 
być wysłuchane, bo na tym polega też kompromis związki zawodowe reprezentujące 
pracowników Gdańskich Autobusów i Tramwajów, bo ci ludzie każdego dnia wykonują 
świetną pracę, za którą państwu i za państwa obecność dziękuję serdecznie. 
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Zanim udzielę głosu panu Prezydentowi odniosę się do wypowiedzi, ponieważ 
zostałem poniekąd wywołany do odpowiedzi. Tak, zdaję sobie sprawę                                  
z odpowiedzialności. Właśnie najbardziej chyba ze wszystkich na tej sali jaką ponoszą 
i zarówno kierowcy, motorniczowie, jak i też przewoźnik. Chciałem zwrócić uwagę,     
że kapitan statku powietrznego oprócz tym, że powinien w 100% zająć się lotem też 
jest odpowiedzialny za bezpieczeństwo na pokładzie. Kapitan statku oprócz tego,       
że powinien skupić się w 100% na kierowaniu statkiem też jest odpowiedzialny              
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za bezpieczeństwo. Nie mówię i nie zakładam, że w 100% za wszystko co dzieje się 
na pokładzie, tzw. pokładzie autobusu czy tramwaju powinni ponosić motorniczowie, 
ale cały czas podkreślam, że to jest kompromis. Państwo od jakiegoś czasu,                  
od 15 minut próbujecie mówić, że to nie jest kompromis. To jest kompromis. Macie 
czas cały czas, żeby zaprezentować konkretne rozwiązania, konkretne mechanizmy. 
Chętnie wysłucham jakie konkretnie rozwiązanie takie, które nie będzie powodowało 
angażowania motorniczego, a jednocześnie zapewni bezpieczeństwo wszystkim 
stronom przewozu. Proszę bardzo pan Prezydent.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Dwie sprawy. Po pierwsze panie radny, ja przez 5 minut słuchałem pana opinii 
dotyczącej zaproponowanej propozycji dotyczącej stanowiska kierowców                            
i motorniczych z GAiT, natomiast przez 5 minut nie słyszałem co pan postuluje. Jaki 
jest pana postulat. O co pan … ja nie pytam, żeby pan przez kolegę machał ręką, tylko 
co pan postuluje. Przez 5 minut nie przedstawił pan żadnej propozycji. Jeżeli pan się 
zgadza z postulatami związkowców z GAiT-u to niech pan wstanie i powie radnym          
i opinii publicznej tak, ja Andrzej Skiba radny Miasta Gdańska chcę zakazać 
wprowadzania rowerów do komunikacji miejskiej. To będzie uczciwe. Niech pan 
wykaże się po prostu uczciwością w kwestii tego postulatu, a niech pan nie staje            
w rozkroku i tutaj wszystkich poucza, bo na czym ma to polegać? Niech pan się określi. 
A co do drugiej kwestii, szanowny panie, jest pan przewodniczącym ważnej Komisji,    
a z tego co pamiętam pracuje pan chyba też w Komisji Rewizyjnej, więc znany jest 
panu pewnie termin związany z niegospodarnością, znany jest panu taki termin? Więc 
jeżeli mamy taki projekt, a rozumiem, że jako pan radny zapoznał się z projektem FALA 
realizowanym przez spółkę InnoBaltica, na który, dziękuję bardzo, polski rząd udzielił 
90 mln zł dofinansowania i w tej chwili jesteśmy w procedurze przetargowej, to pan 
doskonale wie, że projekt InnoBaltici przewiduje to, że każdy pojazd komunikacji 
miejskiej zostanie zaopatrzony właśnie w tego typu biletomat do sprzedaży. W związku 
z tym jeżeli pan postuluje, żebym w tej chwili jako Prezydent Miasta Gdańska 
zobowiązał się ze środków budżetowych bądź środków Gdańskich Autobusów                 
i Tramwajów na zakup do wszystkich pojazdów biletomatów, o które pan postuluje       
to pan doskonale wie, że ten biletomat w ciągu dwóch, trzech czy czterech lat się nigdy 
nie zamortyzuje. Jego amortyzacja jest dużo, dużo dłuższa, bo trwa 8 czy 10 lat, więc 
o co pan postuluje? Żebym ja jako Prezydent właśnie popełnił przestępstwo 
niegospodarności? O to panu chodzi? Niech pan angażuje się w to w jaki sposób 
realizujemy ten projekt, natomiast jeżeli on został przez Radę Miasta Gdańska została 
wyrażona zgoda na jego utworzenie i w tej chwili wspólnie z samorządami całego 
województwa angażujemy się w to przy wsparciu także rządu, za co po raz kolejny 
dziękuję, za to, żeby go zrealizować to już bądźmy konsekwentni i doprowadźmy          
do końca ten projekt.    
 

Radny MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący RMG 
Dziękuję. Proszę kolejny głos w dyskusji pan radny Karol Rabenda.  
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Radny KAROL RABENDA 
Dziękuję panie Przewodniczący, Wysoka Rado, tu już nie będę się odnosił do słów 
pana przewodniczącego, bo myślę, że to nie niepotrzebna dyskusja i takie uwagi         
są nie na miejscu i nie będę się odwdzięczał podobnymi. Pan Prezydent mówi, że nie 
ma propozycji z naszej strony. Po pierwsze jest taka zasada, że to jednak wy jesteście 
administratem i wypracowujecie jakieś koncepcje. My jesteśmy opozycją i mamy 
prawo zgłaszać uwagi i jednak bym apelował o nieodbieranie nam tej możliwości. Jeśli 
chodzi o uwagi zgłoszone przez związkowców niestety, ale mam wrażenie, że one 
zostały zignorowane i właśnie zapędzone do jednego hasła, żeby wyeliminować 
rowery z autobusów, a w ogóle ta merytoryka, która tam była zawarta nie została 
podjęta przez waszą stronę, bo faktycznie to jest problem, ze jeśli my umożliwimy            
i będziemy zachęcać część rowerzystów do podróżowania komunikacją miejską           
to wykluczymy tym samym te miejsca uprzywilejowane, które są zarezerwowane dla 
osób niepełnosprawnych i dla wózków z dziećmi. Bo to każde poczynanie rządzących, 
każde poczynanie legislacyjne rodzi za sobą jakieś konsekwencje i możemy się 
spodziewać, że tych rowerów będzie w autobusach więcej, a co za tym idzie miejsc 
dla osób na wózkach i z wózkami mniej. Czy jeśli bym stosował retorykę pana 
przewodniczącego chciałby pan, żebym panu sugerował, że pan chce zlikwidować 
miejsca dla niepełnosprawnych w autobusach? No nie. Chodzi oto, żeby ten 
kompromis też nie szkodził. I tutaj te uwagi związkowców ja uważam, że w wielu 
miejscach są słuszne, bo oczywiście my jako Rada, urzędnicy jako urzędnicy możemy 
wymyśleć sobie jakieś przepisy, ale później finalnie to nie my będziemy się spotykać   
z tymi konfliktami, które są w komunikacji i one są już teraz, a moim zdaniem                    
te rozwiązania, które są zapisane będą je pogłębiać, bo jak wyobrażają sobie państwo 
sytuację kiedy my tymi regulacjami zachęcimy rowerzystów do podróżowania 
komunikacją miejską i w zasadzie na przystankach autobusowych będą stać kobiety   
z dziećmi, albo ojcowie z dziećmi, albo osoby niepełnosprawne i nie będą mogły 
wsiąść, bo te miejsca będą zajęte, bo tak, przy wsiadaniu pierwszeństwo będzie miała 
osoba z wózkiem albo na wózku, ale jeśli to miejsce będzie zajęte to jest                             
w uzasadnieniu zapisane, że pierwszeństwo ma osoba z rowerem w środku.               
Tak, faktycznie, kultura osobista wymagała tego, żeby wpuścić tą osobę na wózku       
na to miejsce, ale nie mamy gwarancji, że tak się stanie. Z drugiej strony pewnie będzie 
presja innych pasażerów na kierowcę, by wpuścić tą osobę z wózkiem, bo się zmieści 
i wtedy co? To będzie złamanie regulaminu, który my wprowadzimy? 
Odpowiedzialność będzie ponosił kierowca? Czy kierowca ma się kłócić z tymi 
pasażerami, którzy będą chcieli dopchać ten wózek? To są rzeczy, które ja wiem,         
że łatwo zignorować, powiedzieć, że związkowcy oczywiście nie chcą i są przeciwni, 
bo są zawsze przeciwni, ale to oni finalnie będą musieli te problemy rozwiązywać             
i tu się zgodzę z kolegami, że kierowca jest od tego, żeby bezpiecznie przewieść 
pasażerów, a nie rozstrzygać spory, które te regulacje będą powodować. Poza tym już 
taki najzwyczajniej społeczny problem się rodzi. Nie wyobrażam sobie sytuacji, gdzie 
na liniach, które są rzadziej obsługiwane siedzi niepełnosprawny, albo kobieta                 
z dzieckiem czeka 15 minut na autobus, albo tramwaj, przyjeżdża, jest tam miejsce 
zajęte, bo akurat zaczęło padać, więc kilku rowerzystów skorzystało z tej okazji, którą 
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stwarzacie i ona czeka kolejne 15 minut w deszczu, bo kierowca nie może jej wpuścić 
do autobusu. To są podstawowe rzeczy. Miejsca dla niepełnosprawnych i kobiet, 
mężczyzn z wózkiem to jest jakieś osiągnięcie cywilizacyjne. Przez lata kupowaliśmy 
tabor niskopodłogowy. Te miejsca, które tam były dla nich przeznaczone były takim 
priorytetem, żeby w każdym pojeździe było, a teraz odstępujemy dla grupy, która nie 
wymaga jakiejś pomocy ze względów społecznych, bo zgodzimy się, że rowerzyści     
są raczej zdrowi, są sprawni, nie mają problemów tak jak te grupy, które potrzebują 
pomocy, dlatego uważam, że to jest taka rzecz, która w żaden sposób nie pozwala 
nam poprzeć tego rozwiązania, bo miejsca uprzywilejowane dla osób 
poszkodowanych są dzielone dla osób, które tej pomocy nie potrzebują. Oczywiście 
zgodziłbym się jeśli to byłoby kosztem normalnych siedzeń, bo są rozwiązania 
środków komunikacji, które mają więcej przestrzeni, że nie będzie to szkodzić osobom, 
które podróżują w komunikacji miejskiej, ale dlatego, że są tam przepisy takie,                  
z którymi nie możemy się zgodzić, a uwagi związkowców nie zostały potraktowane 
poważnie, dlatego składam wniosek o odesłanie projektu do Komisji i o rozpatrzenie 
jeszcze raz tych wszystkich uwag i może wypracowanie czegoś, co jest faktycznym 
kompromisem, a nie regulaminem, który będzie powodował konflikty między 
pasażerami, a kierowcami.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Bardzo bym prosiła, aby państwo starali się skracać swoje 
wypowiedzi, bo kolejka jest bardzo długa, jeszcze dużo głosów w dyskusji. Zanim 
poddam wniosek pod głosowanie pan Prezydent Piotr Borawski.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Dobrze, ja już naprawdę nie chcę trzeci raz powtarzać tego samego, ale znowu poza 
propozycją odesłania do Komisji znowu usłyszałem po raz kolejny krytykę ze strony 
radnych opozycji, ale żadnej propozycji jakie jest wasze stanowisko. Wasze 
stanowisko jest takie, żeby te przepisy poprawić. Ale jak je chcecie poprawić? 
Powiedzcie… czas był na Komisji i co? Teraz odsyłacie państwo do Komisji. Po prostu 
nie macie państwo odwagi, żeby wstać i powiedzieć jakie jest wasze stanowisko,         
bo wasze stanowisko jest takie, że jesteśmy za ani przeciw. Tak właśnie traktujecie 
sytuację. Miejcie tą odwagę, wstańcie i powiedzcie, jesteśmy całkowicie za zakazem 
przewozu rowerów, koniec kropka. Ustalcie swoje stanowisko.     
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Szanowni państwo, żeby nie przedłużać, mam jeszcze jeden wniosek formalny,       
więc najpierw dopuszczę panią Przewodniczącą Teresę Wasilewską do głosu.   
 

Radna TERESA WASILEWSKA - Wiceprzewodnicząca RMG 
Drodzy radni, pani Przewodnicząca, jedno co mamy ustalone, że pan Andrzej,           
pan Rabenda, radni PiS-u mają bardzo dobre serduszka i naprawdę wszystkim            
by pomogli, ale proszę państwa do niczego, do niczego nie dojdziemy. Jako taka mała 
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dygresja kilka słów pani Przewodnicząca, na początku lat 70-tych jako matka stałam  
z wózkiem trzy razy większym niż teraz i ze wszystkich kątów, z przystanku zbiegali 
się mężczyźni młodsi, starsi, żeby pomóc mi wnieść. Natomiast w tej chwili nie jeżdżę 
co prawda komunikacją miejską, ale obserwuję na przystankach kierunek jest 
odwrotny. Jak tylko matka z wózkiem się pojawi natychmiast wszyscy się, prawie 
wszyscy, rozpraszają się, więc dobre serduszko myślę, że najlepiej jest okazać            
na przystanku i biec pomóc, w co nie wątpię państwo radni, ale do niczego tutaj nie 
dojdziemy w tym momencie do konsensusu. Bardzo proszę o zamknięcie listy 
mówców.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Mamy zatem dwa wnioski formalne. Pierwszy o odesłanie do Komisji, 
drugi o zamkniecie listy mówców i w takiej kolejności będziemy je głosować. Jako 
pierwszy wniosek o odesłanie do Komisji druku 506.  
   
Przewodnicząca poddała wniosek pod głosowanie.    
 

za - 11 
przeciw - 20 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu nie podjęła wniosku o 
odesłanie projektu uchwały druk nr 
506 do Komisji. 

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Wniosek nie został podjęty, więc rozmawiamy o uchwale nadal. Teraz przechodzimy 
do drugiego wniosku, wniosek o zamknięcie listy mówców. W tej chwili jest na liście 
14 osób. Proszę o ciszę u góry, bo to przeszkadza w obradach.   

 
Przewodnicząca poddała wniosek pod głosowanie.    

 
za - 20 
przeciw - 9 
wstrzymało się - 3 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu podjęła wniosek o 
zamknięcie listy mówców  
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Lista mówców została zamknięta. Na liście jest 14 osób. Kolejny głos w dyskusji pan 
radny Bogdan Oleszek.  
 

Radny BOGDAN OLESZEK Przewodniczący Komisji Samorządu           
i Ładu Publicznego 
Dziękuję bardzo. Proszę państwa rzeczywiście długo dyskutujemy. Popieram głos 
Prezydenta, że dwa słowa konkretne są. To jest kompromis i odesłanie do Komisji tego 
projektu. Szanowni państwo, ja nie wiem, bo to przecież rowerami, wózkami, innymi 
dotychczas były już transporty. Tak, panie Prezydencie dotychczas się jeździło. Ja nie 
wiem, czy to jest takie nagminne, czy można. Jeżeli ja słyszę, że Łodzi, ja nie wiem, 
czy pan Prezydent jest w stanie powiedzieć jak jest w innych miastach?                        
Czy te rozwiązania są podobne, czy jakieś inne rozwiązania, które dają również szansę 
tym kierowcom, żeby oni mniej się angażowali w jakieś kłótnie niż się angażowali          
w jakieś dyskusje. Wiem, że w Łodzi zrobiono, że można wsiadać tylko tym i tym 
wejściem, że będzie przystosowany i musi stać osoba, która za to odpowiada. Proszę 
państwa, kierowca również ma mikrofony i inne rzeczy i może głośno powiedzieć przez 
mikrofon proszę nie wsiadać z tym rowerem i też musi być to uszanowane, bo niestety 
w tym wszystkim tak jak pan tu czytał ten projekt jest jeszcze kultura. Czyli musimy 
wszyscy się dostosować do jakiś zasad, do jakiś warunków. Natomiast rzeczywiście 
tu nie padło słowo, bo jeżeli jesteśmy przeciwni to bądźmy odważni i powiedzmy,         
że my jesteśmy przeciwni, żeby w ogóle to przewozić i wtedy też wiemy na czym 
będziemy głosować. Na dzisiaj odesłanie do Komisji, kiedy sami państwo mówią,         
że niektóre rzeczy się przewlekają, że mówiliśmy o bankomatach, czyli chcemy,       
żeby dalej to trwało, a później żeby powiedzieć, że tyle czasu już trwa. Mówienie             
o tym, że jest śnieg i będzie zabłocony, tak samo wózek jest zabłocony, osoby 
wsiadają też sprawiają kłopoty innym, bo są zaśnieżone. To są takie tylko wiecie 
państwo kosmetyczne rzeczy, żeby pokazać, że ja jestem przeciw, ale nic na Komisji 
nie powiedziałem, bo na Komisji nie było audytorium, a dzisiaj to fajnie się przy tym 
mówi. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Krystian Kłos.     
 

Radny KRYSTIAN KŁOS - Przewodniczący KSiB 
Pani Przewodnicząca, szanowna Rado, druk wpłynął do radnych 17 stycznia. Pan 
radny klubu Prawa i Sprawiedliwości wskazywał, żeby nie odbierać opozycji prawa 
zabierania głosu i składania wniosków. Pragnę przypomnieć, że jednym z uprawnień 
radnych zarówno opozycji jak i klubów, które tworzą koalicję jest możliwość zgłaszania 
poprawek do projektów uchwał. Ja bym chciał spytać gdzie są te poprawki, gdzie         
są te rozwiązania, które państwo proponują, bo rozmawiamy już kilkadziesiąt minut. 
Przed nami jeszcze 13 osób, a ja dalej nie wiem jakie są państwa oczekiwania. Mają 
państwo możliwość złożenia poprawek. Nie czynią państwo tego zarówno                         
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w przypadku budżetu miasta w postaci innych uchwał. Później przychodzą państwo      
i po raz kolejny chcą odsyłać wnioski do Komisji, ale ja cały czas z państwa strony nie 
widzę konkretnych alternatywnych rozwiązań. Ja bym bardzo prosił, żeby w takim razie 
państwo wskazali tak, zakazujemy sprzedaży biletów w komunikacji miejskiej                    
i zakazujemy przewożenia rowerów, bo oto się rozchodzi takie stanowisko związków 
zawodowych. Jeżeli państwo je popierają to bardzo proszę o pisemne przedstawienie 
projektów poprawek i będziemy mogli dalej nad nimi dyskutować. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Karol Rabenda.   
 

Radny KAROL RABENDA 
Ad vocem do odpowiedzi pana Prezydenta, przepraszam, ale muszę. To jest bardzo 
niski poziom populizmu, bo to tak jak ja bym wstał i powiedział, że pan Prezydent 
Borawski chce zabrać niepełnosprawnym miejsca w tramwajach, bo do tego dąży jego 
projekt i nie będzie miejsc, bo tak chce pan Borawski. Chce pan, żebyśmy tak 
rozmawiali, bo chyba dość długo mówiłem na czym polega problem i nie mówiłem,      
że jest to zamierzony cel tylko starałem się analizować wasz projekt, a pan dalej swoje, 
że my jesteśmy przeciwko rowerom, które będą w tramwajach. Jeśli macie projekt, 
który będzie umożliwiał, że będą miejsca dla rowerów, a nie będzie to szkodzić 
niepełnosprawnym i osobom z dziećmi to my to poprzemy, tylko musi być                          
to uwzględnione. Ja tylko zwróciłem uwagę, że te rozwiązania doprowadzą                     
do skutków, których może nie uwzględniliście, albo nie wzięliście pod uwagę i na tej 
jednak aspekt, bo tutaj też się to pojawia już chyba piąty raz, że związkowcy są, czy 
kierowcy, motorniczy są źli, bo nie chcą rowerów. Nie, oni mają realny problem               
w swojej pracy, na który zwracają uwagę i moim zdaniem to nie jest uwzględnione,      
bo te rozwiązania, które proponujecie będą generowały nowe konflikty, a nie                    
je wygaszały.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pani radna Emilia Lodzińska.   
 

Radna EMILIA LODZIŃSKA – Przewodnicząca Komisji 
Zagospodarowania Przestrzennego 
Dziękuję pani przewodnicząca, mi się bardzo nie podoba taki ton wykluczania danej 
grupy społecznej z życia w naszym mieście, bo przysłuchując się argumentom z naszej 
drugiej strony ja to tak odbieram, że to jest wykluczanie pewnej grupy, która myślę,   
że, ja tak sobie myślę, idąc na rower nie idę z zamiarem, żeby jechać tramwajem        
czy autobusem. Rozumiem, że to są sytuacje wyjątkowe, kiedy ten rowerzysta wsiada          
do tramwaju czy do autobusu, korzysta z komunikacji miejskiej, bo nie taka jest idea 
wyjścia na rower, więc bardzo mi się to nie podoba, że jeżeli zajdzie do takiej 
wyjątkowej sytuacji, że ta osoba, rowerzysta, rowerzystka musi skorzystać                         
z komunikacji miejskiej to nie będzie miała do tego prawa i to mi się bardzo nie podoba 
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pójście w takim kierunku, żebyśmy wykluczali ich z życia w naszym mieście. To jest 
jedna sprawa. Druga sprawa, wiele mówiliśmy o tym, że do jakiś sytuacji dochodzi       
w komunikacji miejskiej, że ktoś wsiądzie z hulajnoga, jakieś dziecko załóżmy,            
czy rodzic z wózkiem i kogoś ubrudzi, tak jak pan radny Pleszek powiedział, my kultury 
nie zapiszemy w regulaminach, nie zapiszemy w uchwale, bo to świadczy o nas.          
To my musimy wykazywać się szacunkiem do drugiej osoby i respektować, że żyjemy 
w społeczeństwie i powinniśmy się wzajemnie szanować. Dlatego też ja nie widzę tutaj 
zagrożenia w tych zapisach, które mamy możliwość przeczytania w uchwale. Wręcz 
przeciwnie. Ja się cieszę, że te rzeczy zostaną ucywilizowane, bo jak czytam,                
że przewóz roweru jest dozwolony w pojazdach oznaczonych piktogramem i w miejscu 
przeznaczenia do umieszczania i mocowania roweru. Przez prawie dwa lata jak byłam 
na urlopie macierzyńskim, na urlopach macierzyńskich korzystałam często                        
z komunikacji miejskiej. Przyznam szczerze, że nie przypominam sobie sytuacji takiej, 
żeby pomiędzy mną jako mamą z wózkiem a jakimś rowerzystą dochodziło                     
do konfliktu, a wręcz przeciwnie, bym się cieszyła, gdyby wtedy były takie zapisy,         
że w jednym miejscu przy mocowaniu ci rowerzyści mogli swobodnie i spokojnie jechać 
i żeby nie dochodziło do różnych sytuacji konfliktowych, więc mnie osobiście akurat 
ten zapis, który akurat tutaj jest w uchwale uspokaja. Mam też nadzieję, tutaj                    
w kierunku pana Prezydenta, że będziecie dalej obserwować jak po tej uchwale będą 
toczyć się losy w komunikacji miejskiej i jeżeli zauważycie, że to się nie sprawdza          
to będzie następowała jakaś modyfikacja. Natomiast na ten moment ja bym nie szukała 
dziury w całym i nie podburzała wzajemnie i nie wykluczała jakiejś grupy społecznej, 
tym bardziej, że tak jak mówię, nie widzę w komunikacji miejskiej jakiejś masowej 
liczby rowerzystów, żeby z tego tytułu robić jakieś tutaj problem. Dziękuję bardzo.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Joanna Cabaj.    
 

Radna JOANNA CABAJ 
Dziękuję. Proszę państwa zabrakło mi tutaj jednego słowa w całej naszej bogatej 
dyskusji, mianowicie bezpieczeństwa pasażerów. Ja jestem święcie przekonana,        
że zgromadzeni dzisiaj kierowcy na tej Sali przyszli tutaj właśnie w poczuciu 
głębokiego poczucia odpowiedzialności za bezpieczeństwo pasażerów, których 
przewożą, bo zwróćmy uwagę, że nawet kiedy przypniemy ten rower bezpiecznie         
to w momencie, kiedy mamy do czynienia z komunikacją w Polsce, ja nie mówię             
o komunikacji w Szwecji, ale u nas Gdańsku, kiedy ona jest bardzo często 
przepełniona. Tam jest bardzo dużo ludzi. Jest bardzo ciasno o w momencie, kiedy 
będzie trzeba gwałtownie zahamować to ryzyko, że pasażer wpadnie na taki rower        
i dojdzie do poważnego urazu jest bardzo duże. Dlatego moim zdaniem proszę 
państwa należy ponownie skierować ten projekt uchwały do prac w Komisji                          
i wypracować takie rozwiązania, żeby one były naprawdę bezpieczne przede 
wszystkim dla pasażerów, którzy są przewożeni komunikacją miejską. Dziękuję.  
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Romuald Plewa.  
 

Radny ROMUALD PLEWA 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, część przedmówczyni powiedział co chciałem 
właśnie też ująć. Głosowaliśmy, aby… 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Bardzo proszę państwa na balkonie o ciszę, bo nie słyszymy się wzajemnie. 
 

Radny ROMUALD PLEWA 
Głosowaliśmy, aby projekt uchwały został odesłany do Komisji. Myślę, że dzisiejszy 
projekt, który będziemy głosowali nie odda tego czego nawet wnioskodawcy chcieli 
osiągnąć tymi zmianami. Dzisiaj stawiamy w bardzo niezręcznej sytuacji kierujących 
pojazdem. Kierowca autobusu ma dosyć problemów z ruchem, który jest w szczytach, 
a narzucamy kolejny mu obowiązek stresowy jeżeli będzie konflikt osoby pasażera       
z wózkiem z dzieckiem czy pasażera na wózku inwalidzkim, a rowerzystą. Kierowca 
jest od tego, żeby prowadzić bezpiecznie pojazd, a nie od tego, żeby rozstrzygać takie 
konflikty, a ta uchwała niestety powodować będzie takie konflikty. Dlatego ja osobiście 
będę głosował przeciwko tej uchwale. Kolejną sprawą bezpieczeństwo, nad którym 
kierowca ma panować danego pojazdu autobusowego to powierzenie życia wszystkich 
pasażerów. Ten kierowca musi się skupić na tym problemie. Ruch w Gdańsku mamy 
coraz większy. Często słyszymy o różnych stłuczkach i innych problemach.              
Tego w ogóle nie uwzględniliśmy. Rozkład jazdy, który ma być przestrzegany, 
harmonogram kierowca będzie z niego rozliczany, a jak on ma rozstrzygać problem 
jeżeli wejdzie osoba z wózkiem z dzieckiem, inwalida i jeszcze rowerzyści, którzy       
już byli w tym pojeździe? Przecież nie ma podstaw prawnych, żeby wyprosić i żeby   
ten rowerzysta nie jechał, a nie wpuszczając inwalidy czy osoby z dzieckiem 
spowodujemy, że za kilkadziesiąt minut lub nieraz więcej dopiero przyjedzie kolejny 
autobus i pojadą osoby, które potrzebują pomocy. Rzadko się zdarza, aby matka            
z dzieckiem czy ojciec z dzieckiem czy inwalida jechał dla przyjemności. On jedzie       
w jakiejś potrzebie, bo matka z dzieckiem czy ojciec z dzieckiem idzie na spacer             
w pobliżu zamieszkania, w związku z tym jeżeli jedzie z dzieckiem to już jest sytuacja 
stresująca, jedzie do lekarza czy gdzieś. Inwalida jeżeli się przemieszcza też nie robi 
tego dla przyjemności. W związku z tym projekt tej uchwały, którą dzisiaj mamy moim 
zdaniem jest nie do przyjęcia i wnioskuję ponownie, aby pani Przewodnicząca 
przemyślała, żebyśmy dopracowali tą uchwałę na wyższy poziom. Dziękuję.     
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
To nie zależy od moich przemyśleń. Był wniosek o odesłanie do Komisji i nie uzyskał 
większości, dlatego rozmawiamy dalej. Kolejny głos w dyskusji pan radny Przemysław 
Majewski. 
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Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI  
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, mam wrażenie, że Prezydent Borawski próbuje 
nas tutaj stawiać w jakiejś takiej nieprzyjemnej sytuacji, mianowicie oczekuje od nas, 
od radnych opozycji, że będziemy wymyślać za władze miasta propozycje pomysłów 
na wyjście z sytuacji. Ja bardzo proszę, zaproponuję dwie propozycje w jaki sposób 
można to rozwiązać. Można zrobić tak jak było w przypadku np. rowerów MEVO, 
których dotyczył zakaz poruszania się w ogóle w komunikacji miejskiej. Ja rozumiem, 
że tutaj inne przepisy też to regulowały, ale np. osoby, które chciały korzystać z tych 
rowerów miały zakaz korzystania z autobusów. Możemy też pomyśleć tak jak 
rozwiązano to w przypadku PKM-ki, gdzie trzeba rezerwować, a następnie jeszcze 
płacić za przejazd tym pociągiem, dlatego tak istotne moim zdaniem było odesłanie 
właśnie do Komisji, aby przedyskutować ten temat. Dziękuję.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan Przewodniczący Mateusz Skarbek.  
 

Radny MATEUSZ SKARBEK – Wiceprzewodniczący RMG 
Pani Przewodnicząca, proszę państwa, o jednym państwo cały czas zapominacie,        
o jednej sytuacji konfliktowej, jednym problemie, którym ta uchwała rozwiązuje.         
Tak bardzo skupiliście się na tym, czego nie rozwiązuje, nie skupiliście się na tym,       
co rozwiązuje. Natomiast wprowadza obowiązek, obowiązek zapinania roweru, który 
już się znajdzie w tym pojeździe. To jest bardzo duży postęp. To jest bardzo duży 
postęp i ci z państwa, którzy mają wystarczającą wiedzę prawniczą są w stanie sobie 
uzmysłowić przed jaką wielką odpowiedzialnością chroni zarówno kierowców,              
jak i przewoźnika. Także warto czasami poświęcić dużo uwagi temu co się czyta. 
Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Andrzej Skiba.    
 

Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, chciałem krótko się odnieść do słów pana 
Prezydenta. Panie Prezydencie, pan przypuszczam, że dobrze wie, bo pan                   
ma doświadczenie większe i dłuższy staż ode mnie w tej Radzie. Ja tu jestem pierwszą 
kadencję od roku. Gdybym powiedział na koniec swojej mowy, że składam wniosek 
formalny o odesłanie sprawy do Komisji to prawdopodobnie nie mogłyby zabrać głosu 
w tej sprawie inne osoby, jak chociażby mój kolega klubowy Karol Rabenda, które 
chciały jeszcze inne argumenty przedstawić, a zatem chciałem panu doprecyzować, 
że poprzez moje stwierdzenie, że warto byłoby nad tym projektem pochylić się w innym 
miejscu i czasie uznawałem właśnie tę propozycję, o której mówił Karol Rabenda,      
ale ze względów formalnych, z konieczności późniejszego niezwłocznego głosowania 
nie sformułowałem tego w tak jednoznaczny sposób i chciałem tylko krótko                    
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się odnieść, żebyśmy mieli pełną jasność jeżeli idzie o kwestie tych biletomatów. Panie 
Prezydencie, jeżeli uda się w ciągu tych dwóch lat jak pan też powiedział również dzięki 
współpracy, tak to ujmijmy, samorządu i rządu polskiego, uda się te biletomaty 
ulokować w środkach komunikacji miejskiej to ja gwarantuję panu, a jestem 
człowiekiem słownym, że panu podziękuję za to również, natomiast mój głos                 
był głosem pewnego rozczarowania, że postulat, o którym mówiło się od lat po prostu 
przez lata nie był realizowany i nie była to kwestia wsparcia lub braku wsparcia rządu 
polskiego, no bo wcześniej też przecież rządził inny rząd, no i państwo mogli równie 
dobrze tam szukać środków, ale nie chcę tutaj otwierać tego tematu, tylko 
doprecyzować co miałem na myśli i jestem przekonany, że pan również działa                
w sposób zgodny z prawem, mówię to jako osoba z Komisji Rewizyjnej oraz Skarg, 
Wniosków i Petycji i chciałbym bardzo, chociaż możliwości technicznej już nie ma, 
żeby jednak ten projekt trafił do Komisji ponownie, więc pozostaje mi tylko prosić            
w tym momencie państwa radnych o nie przyjmowanie tego projektu, albo o wycofanie 
go. Dziękuję. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Kolejny głos w dyskusji pani radna Barbara Imianowska.     
 

Radna BARBARA IMIANOWSKA  
Szanowna Rado, szanowna pani Przewodnicząca, odnoszę takie wrażenie, że osoby 
zmotoryzowane nie rozumieją wielu problemów, które istnieją. Ja codziennie 
korzystam z komunikacji i mam takie właśnie wrażenie i doświadczenie, iż równo          
to nie znaczy sprawiedliwie. Jeżeli rowerzysta wsiada i w trakcie drogi jest sytuacja, 
gdzie na przystanku chce wsiąść osoba niepełnosprawna lub rodzic z wózkiem              
to w regulaminie powinniście uwzględnić taka formułę, aby natychmiast rowerzysta 
opuścił autobus, bo to nie może być tak, że wszyscy są jednocześnie równo traktowani. 
Niestety rowerzysta nie jest tutaj guru, ma rower i może dalej jechać. W tej sytuacji 
jaka jest obecnie i wiele razy się tak zdarzało, w sytuacjach takich wyjątkowych, kiedy 
rower się zepsuł i kierowca pozwolił wejść rowerzyście do autobusu, żeby pomóc 
dotrzeć do domu. To są sytuacje wyjątkowe. Więc proszę w regulaminie zawrzeć 
słowo, że w sytuacji, kiedy na przystanku chce wsiąść do autobusu lub tramwaju osoba 
niepełnosprawna lub rodzic z dzieckiem w tym momencie rowerzysta powinien opuścić 
pojazd, bo on może dalej kontynuować drogę swoim rowerem. Natomiast ja tu mam 
jeszcze taką jedną sprawę. Mówimy tu o piktogramach, ale niejednokrotnie jadąc 
komunikacją znajdują się w niej osoby nietrzeźwe. Ja nie spotkałam już od dłuższego 
czasu piktogramu zakaz spożywania alkoholu w środkach komunikacji i życzyłabym 
sobie, żeby te piktogramy wróciły z powrotem, ponieważ niejednokrotnie płacąc           
za bilety drogo, a jeszcze będziemy za nie drożej płacić, jesteśmy my pasażerowie 
zmuszani do wąchania oparów alkoholowych w tramwaju i w autobusie. I tu jest 
problem z zachowaniem się nietrzeźwych pasażerów. Jadąc autobusem kierowca 
musiał opuścić na przystanku w tym momencie swoje stanowisko, podejść do osoby 
nietrzeźwej i poświęcić trochę czasu, żeby ta osoba opuściła autobus. Zajmijmy          
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się tym, żeby kierowca mógł komfortowo zająć się swoją pracą i trzeba to sprecyzować 
w regulaminie, że w sytuacji, kiedy jest osoba niepełnosprawna, rodzić z wózkiem mają 
pierwszeństwo, żeby dalej poruszać się tym pojazdem. I absolutnie jeśli chodzi tutaj   
o obecność na sali to jestem zdecydowana powiedzieć, że PiS na ogół cały czas w tej 
debacie jest poza jedną, dwoma osobami, obecny, przez całą tą dyskusję i to dowodzi 
tego, że my naprawdę, że my znamy bolączki mieszkańców i jesteśmy z nimi. Proszę 
zobaczyć na salę ile was nie ma. Proszę zobaczyć jak to jest. Ile osób opuściło salę. 
Kto najbardziej tutaj jest, jaka partia najbardziej siedzi? Mogą teraz zobaczyć                
jak pracuje się w Radzie Miasta. Zobaczcie. Zobaczcie, jak się pracuje. Gdzie             
jest demokracja? Zobaczcie, gdzie jest demokracja.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Ja nie bardzo rozumiem o co pani radnej w tej chwili chodzi, bo klub Koalicji 
Obywatelskiej w całości jest na sali w tej chwili. Bardzo proszę pan Prezydent Piotr 
Borawski.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Dziękuję bardzo. Widzę salę, bo na sali nie było trzech radnych Prawa                                   
i Sprawiedliwości, a wszyscy radni Koalicji Obywatelskiej, wszyscy radni Wszystko    
dla Gdańska, więc trochę mi… Jeżeli pani mówiła pod adresem własnego klubu            
to nie wiem, może w takim względzie. Natomiast chciałem pani radnej podziękować, 
bo rzeczywiście podczas chyba godzinnej dyskusji w końcu radny Prawa                             
i Sprawiedliwości wyraził konkretną propozycję zmiany w regulaminie. Nie wiem        
czy to była pani propozycja, czy całego klubu. Pani radna chce, żeby rowerzyści 
opuszczali pojazd za każdym razem, kiedy wsiądzie do niego rodzic z dzieckiem,   
bądź osoba niepełnosprawna. Pan dyrektor Siółkowski mówił o tym prezentując 
uchwałę jakie jest stanowisko zarówno reprezentantów Rzecznika Konsumentów       
do tej sprawy, jakie jest stanowisko do tej sprawy Rzecznika Osób Niepełnosprawnych 
i jakie jest stanowisko Rzecznika Rowerzystów do tej sprawy, więc też chciałbym,  
żeby pani wzięła pod uwagę to, że pomimo tego, że jest stanowisko pracowników 
GAiT-u co go tej sprawy, nie jest to jedyne stanowisko do tej uchwały. Natomiast 
szanuję, że przedstawiła pani swoją, jako jedyna miała pani odwagę przedstawić swój 
postulat. Natomiast pani radna co do pani postulatu dotyczących nietrzeźwych osób  
to teraz tak chciałbym, bo tak z jednej na drugą żeśmy przeskoczyli, ale logika 
rozumiem, że obowiązuje i w tym i w tym znaczeniu. Po pierwsze obowiązują              
nas przepisy ustawy, które mówią o tym, że w żadnym miejscu publicznym, a takim 
jest również autobus i tramwaj, nie można pić alkoholu, czy nie można generalnie 
zachowywać się w sposób, który urąga zasadom współżycia społecznego, natomiast 
jeżeli mamy wdrożyć tą zasadę, o którą pani postuluje w życie to chciałem                      
się zastanowić jakby to wyglądało w rzeczywistości, bo tutaj pani z troską mówi               
o prowadzących pojazd, o pasażerach komunikacji, którzy chcą dotrzeć na czas,          
to każda tego typu interwencja, to czyja to miałaby być interwencja? Na pewno zacznie 
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się od interwencji prowadzących osób pojazd, a jeżeli ta interwencja nie pomoże           
to musi być oczekiwanie całego pojazdu na przyjazd służb, które musiałby 
interweniować w tej sprawie. Tak by to przebiegło. Więc rozumiem, że troska jest pani 
co do kwestii poruszania się w wypadku rowerzystów, natomiast jakby miało                    
to wyglądać ta sama sytuacja w przypadku osób nietrzeźwych czy powodujących 
jakieś niebezpieczeństwo innego typu, awanturujących się, doprowadzających            
do bójek, czy jakiś innych względów. To oczywiście jest wszystko uregulowane, 
natomiast jeżeli pani postuluje o to, żeby jeszcze bardziej się tym zająć                               
to ta odpowiedzialność niestety w pierwszym względzie też przypadnie kierującym 
pojazdy, bo komu ma przypaść? Chyba, że pani postuluje, że w każdym pojeździe 
komunikacji mamy wstawić ochroniarza, Strażnika Miejskiego, jak ma to wyglądać?  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Głos w dyskusji pan Przewodniczący Kazimierz Koralewski.  
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI - przewodniczący klubu PiS 
Panie Prezydencie projekt uchwały otrzymaliśmy 17 stycznia. Nie wiem jak długo pan 
pracował ze współpracownikami nad wytworzeniem tego regulaminu, nie wiedzieliśmy 
o tym, że pan nad tym pracuje, ale otrzymaliśmy 17 stycznia. Stanowisko kierujących 
pojazdami otrzymaliśmy po 22 stycznia. Przepracowaliśmy ten regulamin we własnym 
gronie. Ustaliliśmy, że licząc na Komisji, która jest we wtorek, która była we wtorek 
przed sesją, że uda się na ten temat porozmawiać i znaleźć kompromis. Okazało       
się, że absolutnie nie było żadnej woli po stronie radnych Koalicji Obywatelskiej            
do dyskusji na ten temat, że nie było żadnej znajomości zmian w tym regulaminie.      
Po prostu akceptowali go a priori takim jaki jest ten projekt ten uchwały. W związku      
z tym, że poprawkę można złożyć na 48 przed to byliśmy już po terminie, żeby zgłosić 
konkretne zapisy do projektu uchwały. W związku z tym pozostaje tylko mi apel             
do pana Prezydenta, żeby w formie autopoprawki wniósł do regulaminu stosowne 
zmiany, ponieważ to pan Prezydent ma znajomość taboru autobusowego,                 
który obsługuje miasto. Przecież ja tego wszystkiego nie znam, nie muszę. Być może 
są w taborze takie pojazdy, które mają wyznaczone stanowisko dla rowerów                       
i w związku z tym mogą być do przewożenia wyznaczone takiego bagażu jak rower, 
prawda, być może są, być może nie ma, ale to w tym regulaminie pan powinien 
zawrzeć, a my postulujemy, żeby rowery były dozwolone do przewozu tylko                      
w wyjątkowych wypadkach, najlepiej za dodatkową opłatą, i żeby to było naprawdę 
wyjątkowa sytuacja zachowując pierwszeństwo dla wózka inwalidzkiego czy też 
dziecięcego.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Na Komisji była dyskusja na temat zarówno zmian w regulaminie,  
jak i tego stanowiska, które otrzymaliśmy od związków zawodowych, ale nikt                     
z członków Prawa i Sprawiedliwości nie złożył żadnego wniosku, który Komisja 
mogłaby przegłosować w taką bądź inną stronę. Prowadziliśmy dyskusję, 
rozważaliśmy różne warianty, natomiast nie padło to co np. padło dzisiaj na tej sali     
co radny Majewski powiedział, żeby zakazać przewozu rowerów w autobusach                 
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i tramwajach, tak jak było zakazane przewożenie MEVO, czy żeby nakazać 
rowerzystom wysiadanie tak jak to pani radna Imianowska dzisiaj podniosła.                 
Na Komisji żaden wniosek, żadna propozycja zmian w tym zaproponowanym 
regulaminie nie padał i nie była głosowana. W związku z tym Komisja większością 
zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały. Ostatni głos w dyskusji, i jeszcze                 
pan Prezydent, proszę bardzo.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Panie Przewodniczący ja bardzo się cieszę, że pan i pana klub zapoznaliście                 
się z treścią tej proponowanej uchwały, natomiast ten postulat, który pan wyraził          
na końcu dotyczący taboru, ilości, gdzie można, gdzie nie można troszeczkę przeczy 
temu co pan powiedział i też przeczy temu co mówił w słowie wstępu prezentując pan 
dyrektor Siółkowski. Ja przytoczę jeszcze raz. W myśl nowych przepisów rowery mogą 
być przewożone tylko w pojazdach, które wyposażone są w zabezpieczające pasy 
mocujące lub stojaki, wieszaki, tak, aby ograniczyć minimum ryzyko jakichkolwiek 
zagrożeń. Liczba przewożonych rowerów zależy od liczby pasów, wieszaków, 
stojaków w pojeździe i ma być określona na piktogramie przy wejściu do pojazdu       
tak, aby pasażer miał czytelną i łatwo dostępną informację. Pasażer jest zobowiązany 
do właściwego zabezpieczenia przewożonego roweru oraz sprawowania nadzoru    
nad nim podczas jazdy. Nie w każdym pojeździe można będzie przewozić rower.   
Taka ewentualność ma dotyczyć tylko tych autobusów i tramwajów, które zostaną 
wyposażone w specjalne pasy mocujące, stojaki lub wieszaki. Ze względów 
technicznych nie w każdym pojeździe da się umieścić takie zabezpieczenia.                 
Nie będzie ich miała część autobusów oraz np. tramwaje typu N8C oraz 114NA.           
W tych pojazdach będą mogły być przewożone jedynie wózki inwalidzkie oraz 
dziecięce. Ile rowerów w danym pojeździe można przewieść, o tym zdecyduje 
operator, przewoźnik. To on określi jak zagospodarowywać przestrzeń, którą będą 
dzielić osoby niepełnosprawne wraz z osobami z wózkami dziecięcymi oraz                      
z rowerzystami. To operator uwzględniając techniczne możliwości swojego taboru 
wskaże ile jednośladów jest w stanie przewieść tak, aby w pojeździe mimo obecności 
roweru pozostało również miejsce dla wózków. To wszystko jest w tych przepisach 
uchwały.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Ostatni głos w dyskusji pan przewodniczący Cezary Śpiewak-
Dowbór.    
 

Radny CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - przewodniczący klubu KO 
Bardzo dziękuję pani Przewodnicząca. Najpierw w kwestii proceduralnej, później         
co do meritum. Przepraszam, że tak personalnie, natomiast muszę się do tego 
odnieść, ponieważ padło ze strony Przewodniczącego klubu Prawo i Sprawiedliwość 
taka wypowiedź, że nie było dyskusji, czy ta dyskusja była niepełna na posiedzeniu 
Polityki Gospodarczej i Morskiej we wtorek. Panie Przewodniczący ja rozumiem,         
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że klub radnych od pana oczekuje zaostrzenia kursu i żeby nie był pan taki 
koncyliacyjny i rozsądny jak pan bywał w przeszłości, natomiast proszę się nie 
posuwać do kłamstwa, ponieważ ta dyskusja zwłaszcza jak na to ile przy 
poszczególnych punktach na posiedzeniach Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej 
trwają dyskusje była wyjątkowo długa i w toku tej dyskusji żaden z państwa radnych   
z radnych klubu Prawa i Sprawiedliwości nie przedstawił jakiejkolwiek propozycji 
poprawki, propozycji zmian. Myśmy dyskutowali o tym jakie to może rodzić skutki, 
następstwa, ta dyskusja się toczyła, ale państwo nie zaproponowali jakiejkolwiek 
poprawki. Jeśli państwo w toku tej dyskusji na koniec finalnie udało się uzyskać jakieś 
państwa stanowisko, że państwo w zasadzie chcieliby prawie całkowitego zakazu 
przewożenia rowerów, poza nielicznymi wyjątkami, absolutnie wyjątkowymi, jeszcze 
najlepiej za jakąś horrendalną opłata. Tylko zadajmy sobie pytanie czego od nas 
oczekują mieszkańcy? Tutaj co do meritum, my przy każdej uchwale jako klub radnych 
Koalicji Obywatelskiej staramy się stać po stronie mieszkańców i zastanawiamy się 
czego od nas oczekują nasi wyborcy. Do mnie osobiście docierało wiele sygnałów 
takich, kiedy ludzie skarżyli mi się, że z niezrozumiałych dla tych ludzi przyczyn           
nie zostali wpuszczeni do autobusu z rowerem mimo tego, że nie były to godziny 
szczytu, autobus nie był zapchany. Było tam miejsce, można było z tym rowerem 
stanąć. I ja w pełni rozumiem panów kierowców i panie kierowczynie, którzy mają 
różne wątpliwości co do tego, natomiast ta sytuacja, która jest dzisiaj, czyli w zasadzie 
to zakazu nie ma, ale jak kierowca powie, że nie, to znaczy, że nie w połączeniu               
z oczekiwaniami mieszkańców, którzy czasami chcieliby wsiąść z rowerem                     
do autobusu czy do tramwaju i ja to też rozumiem, ponieważ rower dzisiaj stał               
się powszechnym środkiem transportu. To nie jest jak 10-15 lat temu, że rowerem 
jeździliśmy sobie tylko rekreacyjnie. Ludzie jeżdżą do pracy rowerem, czasami ktoś 
może nie wiem, zaboleć kogoś noga, może dostać skurczu, może chcieć podjechać 
rowerem, może chcieć podjechać komunikacją miejską, żeby ten rower przewieść          
i mieszkańcy oczekują ucywilizowania tej sytuacji i tego, żebyśmy podjęli próbę 
wprowadzenia jakichkolwiek kryteriów i zwiększyli poziom bezpieczeństwa.                   
Ta sytuacja, która jest dzisiaj, czyli sytuacja, w której w zasadzie nie ma pojazdach 
środków technicznych zabezpieczających przewóz roweru, ja się wcale nie dziwię 
panom kierowcom, panowie i panie kierowczynie mówią, że nie chcą takiego roweru 
wpuścić do autobusu czy do tramwaju, tak. Natomiast ta uchwała będzie przyczynkiem 
do tego, aby w autobusach i tramwajach pojawiły się środki techniczne,                       
które zabezpieczą przewożone rowery w postaci wieszaków czy w postaci pasów             
i jest to zdecydowanie krok w dobrą stronę i wedle mojej najlepszej wiedzy i tych 
rozmów, które z mieszkańcami odbyłem, bo mieszkańcy oczekują właśnie tego,        
aby zwiększyć ten poziom bezpieczeństwa, a nie wykluczać czy prawie całkiem 
wykluczać jak tutaj padło ze strony Prawa i Sprawiedliwości w dyskusji przewóz 
rowerów w komunikacji miejskiej. Natomiast jeśli chodzi o takie troszeczkę mityczne, 
enigmatyczne kwestie odpowiedzialności kto za to odpowiada, no to drodzy państwo, 
jeśli chodzi o szkody wyrządzone w pojeździe to nie ma znaczenia, czy w przypadku 
danego czynu, czy np. pojawi się taka sytuacja, że kierujący jednym czy drugim 
pojazdem np. doprowadziłby do kolizji, w wyniku której pasażerowie by się przewrócili 
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to nie ma znaczenia czy ten pasażer, jeśli chodzi o odpowiedzialność oczywiście, 
mówię o odpowiedzialności wykroczeniowej i karnej jednego czy drugiego uczestnika 
ruchu, czy ten pasażer przewróci się na poręcz, czy przewróci się na drugiego 
pasażera, czy przewróci się na rower, czy przewróci się na dużą walizkę, bo rozumiem, 
że państwo radni nie chcą zabronić przewożenia walizek jeśli ktoś jedzie autobusem 
na lotnisko i ma 15 kg bagaż rejestrowany też na kółkach, też można komuś po nodze 
przejechać taką walizką jak ktoś będzie nieuważny, niekulturalny i tutaj jeśli chodzi       
o ten poziom odpowiedzialności to on nie zwiększa się, a wręcz w drugą stronę, 
zmniejsza się, ponieważ mamy zabezpieczenie rowerów środkami technicznymi.        
Co więcej, my dzisiaj tą uchwałą zakazujemy przewozu rowerów w takich 
okolicznościach, kiedy nie ma tych środków technicznych w postaci pasów                    
czy mocowań. Tak więc tylko tam, gdzie będą odpowiednie środki techniczne,          
które gwarantują bezpieczeństwo będzie dopuszczony przewóz rowerów. 
Przechodząc do kolejnej kwestii jeśli z kolei chodzi o odpowiedzialność cywilną          
ona tutaj jest oczywiście szersza, ale to nie jest odpowiedzialność kierowcy,               
tylko przewoźnika, w zasadzie nie przewoźnika, tylko jego ubezpieczyciela w zakresie 
obowiązkowego ubezpieczenia posiadaczy pojazdów mechanicznych, 
odpowiedzialność na zasadzie ryzyka szersza. Ona chroni wszystkich pasażerów. 
Natomiast tutaj nie ma ryzyka, że kierowca będzie za to odpowiadał jeśli chodzi               
o odpowiedzialność cywilną w tym zakresie, ponieważ działa tutaj obowiązkowe 
ubezpieczenie OC posiadaczy pojazdów mechanicznych. Jeśli chodzi o kwestie tego 
co jest dzisiaj to jeśli kierowca zdecyduje się wpuścić rowerzystę do pojazdu to znowu 
są sytuacje konfliktowe, ponieważ ile rowerów wpuści? Wpuści jeden to dobrze.         
Jak wpuści drugi to dobrze. A jak trzeciego wpuścić czy nie wpuścić? Już dwóch tam 
stoi. W momencie, w którym będą te środki techniczne, będzie wyznaczona liczba 
miejsc konkretnych do przewozu rowerów to ten problem znika, bo jest maksymalna 
liczba rowerów, jest piktogram, dwa rowery mogą być, czy może być jeden rower,            
i ktoś chce trzeci wejść to jest jasna odpowiedź to nie jest już uznaniowość kierowcy, 
że nie, bo nie, bo ja czuję poczucie zagrożenia, tylko jest jasna informacja można 
wprowadzić dwa, pan jest trzeci, przepraszam, proszę pojechać kolejnym pojazdem, 
który przyjedzie. Także przede wszystkim radni Prawa i Sprawiedliwości próbowali       
tą dyskusję budować w taki sposób, że w zasadzie to są trochę za, trochę przeciw, 
dobrze, że się wyklarowało stanowisko, że mieszkańcy słyszą, że państwo chcą 
prawie całkowicie zakazać przewozu rowerów poza bardzo nielicznymi wyjątkami.      
W moim przekonaniu mieszkańcy nie chcą takiego rozwiązania i dlatego jako klub 
radnych Koalicji Obywatelskiej poprzemy tą uchwałę przygotowaną przez panią 
Prezydent. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Szanowni państwo, wyczerpaliśmy listę mówców, którą jak 
pamiętacie została w pewnym momencie zamknięta. Przechodzimy do głosowania. 
Przypominam, ze jest to druk nr 506.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
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za - 21 
przeciw - 10 
wstrzymało się - 1 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/470/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

zmieniająca uchwałę w sprawie przepisów porządkowych 
związanych z przewozem osób i bagażu ręcznego pojazdami 

gminnego transportu zbiorowego na terenie obsługiwanym 
przez komunikację miejską organizowaną przez Miasto Gdańsk  

 
z dnia 30 stycznia 2020 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu. 
 
18) zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia zasad taryfowych,         

cen za przejazdy środkami gminnego transportu zbiorowego               
oraz wysokości opłat dodatkowych i opłat manipulacyjnych (druk 508); 

 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna, Komisja Strategii i Budżetu 
opinia również pozytywna. Dzisiaj rano dostali jeszcze państwo opinię NSZZ 
Solidarność oraz OPZZ. Bardzo proszę, będzie referował pan Prezydent, i jeszcze 
Autopoprawka do tego druku, i bardzo proszę pana Prezydenta o zreferowanie.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, chciałem zreferować druk nr 508 wraz                     
z Autopoprawką. Druk dotyczy oczywiście zmian cen taryfowych za przejazdy 
środkami gminnego transportu zbiorowego. Natomiast uważamy, że nie da się tego 
druku przedstawić w oderwaniu w ogóle od całości funkcjonowania i kosztów 
funkcjonowania komunikacji miejskiej, tak żeby państwo radni mieli ogląd tej sytuacji. 
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Wielu z państwa na tej sali jest więcej niż jedną kadencję, natomiast ci, którzy tak 
rzeczywiście są, a są radni, którzy wiele kadencji zasiadają w naszym lokalnym 
parlamencie, wiecie państwo doskonale, że przez wiele lat obowiązywała przy dyskusji 
nad komunikacją miejską taka niepisana zasada, ale troszeczkę właśnie taka zasada 
pewnego rodzaju, nie wiem, jak to nazwać, odpowiedzialności społecznej mówiąca      
o tym, że 50% kosztów funkcjonowania komunikacji publicznej pochodzi z budżetu       
z podatków mieszkańców Gdańska, natomiast 50% jest pobierane z biletów, osób, 
którzy z tej komunikacji rzeczywiście korzystają i płacą za korzystanie.  
 
Jeżeli mogę prosić o pierwszy slajd panie dyrektorze i tak rzeczywiście było przez wiele 
lat. Jak państwo zobaczą od 2009 roku ten współczynnik kosztów do wpływów                 
z biletów 2009 rok 62%, 57% 2010 i potem właśnie przez te wszystkie lata on tak 
obligował w okolicach 50% co także oznacza, że wpływy, które były bardzo podobne, 
czerwony słupek, były na podobnym poziomie oznaczały, że koszty były na równie 
podobnym poziomie jeżeli patrzymy od lat ten współczynnik kosztów komunikacji 
miejskiej on jest tak w przedziale ok 250 mln. Dla państwa informacji wszystkie te dane, 
które są na tej tablicy to są dane dotyczące tylko i wyłącznie kosztów pracy 
przewozowej. Tam nie ma żadnych innych kosztów. To jest tylko koszt tzw. słynnych 
wozokilometrów. Natomiast jak państwo wiecie większość rządząca Koalicja 
Obywatelska, Wszystko dla Gdańska, pani Prezydent Aleksandra Dulkiewicz, 
uznaliśmy, że w tej kadencji, że komunikacja miejska jest dla nas absolutnym 
priorytetem, co także powinno znaleźć odzwierciedlenie w kosztach                                     
jej funkcjonowania, w nakładach, które na komunikację miejską nakładamy.                  
Jak widzicie państwo rok 2019, rok 2020 jeżeli mówimy o już o tej obecnej kadencji     
te nakłady znacznie, znacznie wzrosły. W 2018 r. wydatki na przewozy wyniosły 
258 618 000 zł, w planie budżetu na ten rok mamy 366 mln, czyli ponad 110 mln zł 
przeznaczamy w ciągu tylko dwóch lat więcej na pracę przewozową w gdańskich 
autobusach i w gdańskich tramwajach. Koszty oczywiście jeżeli chodzi o wpływy           
to one są na dosyć podobnym poziomie, chociaż widzicie państwo, że jak policzymy 
cały rok 2019 one nieznacznie spadły, co jest skutkiem wprowadzonej ulgi bezpłatnych 
podróży dla dzieci i młodzieży. Po prostu te przychody w kwocie ok 10 mln spadły.  
Jaki był tego skutek? Odeszliśmy od zasady ok 50%, która przez lata obowiązywała    
i w tej chwili jesteśmy w sytuacji, w której tylko 1/3 kosztów funkcjonowania komunikacji 
miejskiej jest pokrywana z biletów.  
Jeżeli mogę następny slajd poprosić. Ale to są tylko liczby. To są tylko słupki. Na co w 
rzeczywistości się te liczby przełożyły? Przede wszystkim jak państwo wiecie w 2018 
roku najbardziej palącym, takim nagłym problemem był problem braku kierowców, 
zwłaszcza kierowców autobusów, bo motorniczych on obowiązywał w znacznie 
mniejszym zakresie, 80 wakatów. Po prostu za pensje, które przede wszystkim nasz 
gdański przewoźnik GAiT proponował nie było chętnych ku temu, żeby jeździć 
gdańskimi autobusami i w związku z tym był bardzo duży deficyt kierowców, 80 na 525 
zaplanowanych etatów, co skutkowało tym, że znaczna część kierowców musiała brać 
nadgodziny, ale co skutkowało także tym, że część kursów po prostu nie wyjeżdżała, 
co powodowało frustracje pasażerów gdańskiej komunikacji. Zwiększyliśmy znacząco 
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wynagrodzenie w ciągu dwóch lat z 4120,70 zł brutto o ponad 1100 zł na 5240 zł brutto. 
To jest przeciętne zarobki nowego kierowcy jeżeli chodzi o Gdańskie Autobusy                 
i Tramwaje. W tej chwili chciałem państwa poinformować, od zeszłego roku żadnego 
problemu z wakatami nie ma. Mamy tylu kierowców w gdańskiej komunikacji miejskiej 
ile jest potrzebnych. Wszystkie wakaty są zapełnione.  
Kupujemy także nowy tabor. Przez ostatnie dwa lata 94 fabrycznie nowe Mercedesy 
Citaro zarówno jeżeli chodzi o zakup, jak i dzierżawę, myślę, że do końca lutego 
znaczna część tej dostawy związanej z dzierżawą do nas dotrze. Jeżeli państwo wiecie 
także zamówiliśmy 30 nowych tramwajów PESA. Państwo znają kwestie dotyczące 
PESA, przejęcia jej właściwie w całości w tej chwili przez rządowy fundusz. Firma 
przeżywa kłopoty, natomiast przy ostatnich miesiącach, ostatnich tygodniach 
rzeczywiście zintensyfikowała prace. Dzisiaj w nocy dojechał do nas siódmy tramwaj 
PESA z nowej dostawy. Myślę, że tą pierwszą dostawę zamkniemy w przeciągu 
najbliższych tygodni, natomiast liczymy także na to, że do końca tego roku ta druga 
dostawa także do nas dotrze co będzie skutkowało tym, że nie będziemy mieli już 
problemu także w ruchu tramwajowym. Niewątpliwie te starsze modele takich 
problemów doświadczamy. No i właściwie pewna rewolucja, która nigdy nie nastąpiła 
jeśli chodzi o komunikację. To znaczy znaczny wzrost pracy przewozowej w 2020 r.   
w projekcie budżetu, który Wysoka Rada przyjęła zaproponowaliśmy aż milion 
wozokilometrów więcej, więc znaczący wpływ, znacząca ilość nowych wozokilometrów 
pracy przewozowej. Tak dla państwa tylko informacji te milion wozokilometrów,       
które zaproponowaliśmy w 2020 r. koszt ich wykonania będzie wyższy niż przychody, 
które planujemy w tym roku z podwyżki zrealizować. To znaczy ta podwyżka,           
która w tej chwili jest dzisiaj referowana, dzisiaj przeze mnie proponowana, nie pokryje 
nawet kosztów tego dodatkowego miliona wozokilometrów. To tak w kwestii informacji, 
żeby państwo mieli jak wygląda przedział kosztów. O wcześniejszych kosztach 
komunikacji mówiłem.  
Poproszę kolejny slajd. Dysponujemy bardzo nowym taborem i ponad 50% autobusów 
to są autobusy młodsze niż 4 lata, co też widać na drogach. Tak jak rzeczywiście 
zdarzają się w tej chwili awarie tramwajów to myślę, że muszą państwo bardzo mocno 
poszperać w informacjach prasowych, w różnego rodzaju doniesieniach, żeby znaleźć 
w tej chwili kiedy ostatnio doszło do jakiejś poważnej awarii w trakcie jazdy w taborze 
autobusowym. Po prostu jest nowy tabor i bardzo dbamy oto, żeby do takich awarii      
w trakcie użytkowania nie dochodziło.  
Poproszę kolejny slajd. Wydajemy pieniądze także na modernizacje tramwajów. 
Wydajemy także pieniądze bądź będziemy wydawać na ten tabor, który mamy,          
tak, żeby on był wyższej jakości, żeby jak najmniej awaryjny. Wydajemy także 
pieniądze, co widać na kolejnym slajdzie na to, żeby nasze pętle, nasze bazy 
tramwajowe i autobusowe także remontować, żeby były w jak najwyższym 
standardzie.  
Panie dyrektorze proszę kolejny slajd. Zajezdnia we Wrzeszczu tramwajowa. 
Zajezdnia w Nowym Porcie. To są nakłady, które w ostatnich latach wydaliśmy              
na to, żeby ten majątek gminny był lepszej jakości, lepiej funkcjonował w komunikacji 
publicznej.  
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Poproszę kolejny slajd. Teraz chciałem zaproponować państwu jak będzie wyglądała 
nowa taryfa, bo będzie tam na pewno wiele propozycji, które są dosyć rewolucyjne. 
Pierwsza taka zmiana to jest uproszczenie, likwidacja taryfy nocnej. Każdy bilet na linie 
dzienne będzie obowiązywał również na liniach nocnych. Odchodzimy od słynnych 
biletów nocnych, które były czasem uciążliwe, czasem problematyczne, więc każdy, 
kto zakupuje zwykły bilet czy to jednorazowy czy tak jak do tej pory mógł oczywiście 
zakupić bilet okresowy i na komunikację nocną, nie będzie musiał tego robić. 
Likwidujemy taryfę nocną. Wprowadzamy także wspólny bilet dla komunikacji miejskiej 
i kolei, o czym państwo już doskonale wiedzą. Była informacja. Za odpowiednią kwotę 
ten podstawowy bilet za 99 zł wraz z aktywną Kartą Mieszkańca dla mieszkańców 
naszego miasta będzie upoważniał także w granicach Gdańska do poruszania się 
pociągami SKM, PKM, a także przewozów regionalnych, tutaj duży ukłon w kierunku 
chociażby mieszkańców Oruni i Lipiec i Św. Wojciecha.  
Kolejny slajd. Ceny biletów jednorazowych wzrastają z obecnej na jeden przejazd   
3,20 zł na 3,80 zł, godzinnego z 3,80 zł na 4,40 zł, 24-godzinnego z 13 zł na 14 zł,         
i odpowiednio ulgowe. Tak jak już powiedziałem upoważniają one także                            
do funkcjonowania w komunikacji nocnej.  
Bilety okresowe, bilety miesięczne imienne, ceny jeżeli chodzi o poniedziałek-piątek, 
ceny jeżeli chodzi o poniedziałek-niedzielę i te podstawowe bilety wzrasta cena            
do 90 zł, 99 zł tak jak powiedziałem jeżeli mówimy o poniedziałku do niedzieli, 
natomiast dla posiadaczy, dla mieszkańców Gdańska, posiadaczy Karty Mieszkańca, 
a jest ich już ponad 230 000 wydanych kart aktywnych to także można z kolei korzystać 
kupując tego typu bilet.  
Bilet na okaziciela dosyć często wykorzystywany zwłaszcza w przedsiębiorcach, gdzie 
mamy taki dyspozycyjny bilet do jeżdżenia nie imienny, tylko na okaziciela. Jego cena 
także wzrasta ze 107 zł do 125 zł i w zależności od rodzajów biletów to państwo widzą 
jaki jest wzrost tej ceny.  
Bilety semestralne 4-miesięczne, 5-miesięczne w zależności od długości semestru.    
W tej chwili mówiąc szczerze te bilety są już bardzo rzadko kupowane w stosunku      
do tego, co było jeszcze kilka lat temu. Jak państwo wiedzą bezpłatna komunikacja 
dzieci i młodzieży powoduje, że są wykorzystywane właściwie w tej chwili tylko przez 
studentów.  
Chcieliśmy pokazać także porównanie. Jesteśmy dużym miastem. U nas funkcjonuje 
komunikacja autobusowa i tramwajowa, więc porównujemy się z innymi miastami 
dużymi, które tego typu komunikację mają. Jak wygląda przeciętna cena biletu. 
Jesteśmy w środku stawki. 4,40 zł to jest nasza propozycja. Najtańsza jest Łódź,     
która wprowadziła chyba wczoraj taką podwyżkę 3,80 zł. Najdroższy bilet jest                  
w Częstochowie za 5,40 zł. Co ciekawe bilet poznański za 5 zł obowiązuje tylko przez 
45 minut, także jak państwo widzą cena godzinnego biletu będzie mniej więcej                
w połowie stawki.  
24-godzinny 14 zł, także jak państwo widzą są miasta, gdzie jest tańszy bilet,                 
we Wrocławiu 11 zł, w Łodzi 12 zł, ale są także miasta takie jak Warszawa, Kraków 
czy Poznań, gdzie ten bilet kosztuje 15 zł, więc znowu jesteśmy mniej więcej w połowie 
stawki.  
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Bilety miesięczne. Tutaj przypominam nasz bilet obowiązuje i w komunikacji miejskiej 
i w kolejowej, więc uważam, że jest to bardzo dobra oferta jeżeli porównamy                   
do pozostałych miast we Wrocławiu 90 zł, w Poznaniu najdrożej 118,50 zł, więc jest 
naprawdę tak jak w pozostałych przykładach mniej więcej w środku stawki.  
Zmiany w regulaminie. O karnetach już mówiliśmy podczas poprzedniej informacji. 
Tylko dla przypomnienia. Nie będzie już sprzedaży biletów jednorazowych. 
Proponujemy karnet za kwotę, która jest kwotą okrągłą 12 zł, 6 zł ulgowy, po to także, 
żeby wyeliminować mówiąc szczerze chcemy jak najbardziej zminimalizować 
sprzedaż w pojazdach tak, żeby rzeczywiście wyjść naprzeciw tym postulatom 
związków zawodowych. Będzie karnet za 12 zł. Mamy nadzieję, że dzięki temu 
rzeczywiście prowadzący pojazdy będą mogli się skupić na prowadzeniu                             
i zminimalizuje to dzięki temu kwestie opóźnień. Tak jak powiedziałem także                    
w poprzednim punkcie system karnetowy będzie obowiązywał tylko do momentu 
wdrożenia biletu elektronicznego FALA, kiedy chcemy całkowicie zaprzestać 
sprzedaży przez prowadzących pojazdy. 
Zmiany w regulaminie te, o których przed chwilą była mowa. Już nie będziemy do tego 
wracać, dotyczące rowerów, ta dyskusja już za nami.  
Wysoka Rado mając na względzie rozwój komunikacji miejskiej w naszym mieście, 
nakłady miasta znaczące w tej kadencji w roku 2019, 2020 i na pewno w kolejnych 
latach na komunikację miejską koszty funkcjonowania tej komunikacji miejskiej, 
wnoszę oto, żeby Wysoka Rada przyjęła tą propozycję wraz z Autopoprawką, którą 
tylko w jednym zdaniu zreferuję. Autopoprawka mówi głównie o tym, że cena 
zaproponowana w dzisiejszej uchwale jest tzw. ceną maksymalną. Wiąże się to z tym, 
że niestety w tej chwili mamy do czynienia troszeczkę z takim dualizmem, ponieważ 
część wojewodów, a nawet w jednym z miast jakim jest Białystok prokurator uznaje, 
że nie jest kompetencją Rady Miasta wyznaczanie taryfy biletowej, że tą kompetencją 
jest kompetencja wójta, burmistrza, prezydenta miasta w drodze zarządzenia.           
Jest to dosyć dziwny system, ponieważ w ostatnim miesiącu w styczniu możemy 
powiedzieć tak, Białystok przyjął uchwałę, gdzie rzeczywiście jest ta cena maksymalna 
i przygotowuje się na wniosek wojewody do tego, żeby Prezydent Białegostoku wydał 
zarządzenie na podstawie przyjętej ceny maksymalnej dotyczącej taryfy, jednocześnie 
wojewoda pomorski pan Dariusz Drelich 10 stycznia jego służby opublikowały                  
w Dzienniku Województwa Pomorskiego uchwałę przyjętą przez samorząd 
Wejherowa. Jak państwo wiedzą jesteśmy w jednym Związku Metropolitalnym,          
więc ceny w Wejherowie, w Gdyni i w Gdańsku jako posiadający własne ZTM-y będą 
na podobnym poziomie, będzie podobna taryfa, w związku z tym Wejherowo już             
w grudniu przyjęło tożsamą podwyżkę i 10 stycznia pan wojewoda Drelich opublikował 
ją tak jak to wygląda. Zabezpieczając się troszeczkę przed skutkami prawnymi dajemy 
możliwość tego, że jeżeli rzeczywiście będzie ingerencja służb wojewody w tą sprawę, 
bo nie wiem w jaką stronę to się potoczy to uznajemy, że zaproponowane dzisiaj ceny 
są cenami maksymalnymi i pani Prezydent wtedy wyda zarządzenie na podstawie 
uchwalonych przez Radę Miasta cen maksymalnych. Dziękuję bardzo.  
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Przechodzimy do dyskusji. Pierwszy głos pan radny Andrzej Skiba.    
 

Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, panie Prezydencie, dziękuję za przedstawienie 
tematu. Jeżeli chodzi o ważne aspekty w uzasadnieniu do tego projektu uchwały 
wskazują państwo cytuję szacuje się, że wprowadzenie nowej taryfy spowoduje wzrost 
dochodów netto z tytułu sprzedaży biletów o kwotę ok 11 mln zł rocznie, koniec cytatu. 
Panie Prezydencie jeżeli chodzi o kwotę 11 mln chętnie wskażę pozycje w budżecie 
Gdańska, które moglibyśmy zmodyfikować tak, żeby w ramach wspierania transportu 
miejskiego w Gdańsku, a bez dokonywania podwyżek taką kwotę uzyskać,                 
więc uważam, że możemy potrzeby, o których pan mówi sfinansować w inny sposób. 
Natomiast nawiązując do pana słów z początku przemówienia mniej więcej padło takie 
zdanie, mniej więcej, że nie da się przedstawić zagadnienia bez zestawienia                     
z pewnymi realiami i właśnie o te szersze realia przy dyskusji o komunikacji miejskiej 
mi chodzi. Otóż odnoszę wrażenie, że w Gdańsku mamy pewien problem jeżeli idzie 
o wskazanie i podkreślam, konsekwentne wdrażanie pewnego modelu w jakim byśmy 
widzieli w Gdańsku komunikację, samochody, rowery, itd. Pan Prezydent raczył 
wspomnieć, że miasto Gdańsk wstawia na komunikację publiczną i rzeczywiście 
jednym z dowodów, jednym z przykładów na potwierdzenie tej tezy będzie kwestia 
bezpłatnych przejazdów dla młodzieży uczącej się prawda, dla młodzieży szkolnej.    
My jako, czy nasi poprzednicy koledzy, koleżanki z klubu Prawa i Sprawiedliwości 
także głosowaliśmy za tym rozwiązaniem. Natomiast pojawia się wtedy pytanie           
kto powinien w ostatecznym rozrachunku zapłacić za to, ze część osób będzie 
zwolniona. Jeżeli dobrze rozumiem w jakimś stopniu pan uważa, tak wnioskuję z tego 
projektu, że winni zapłacić wszyscy ci inni, którzy po prostu muszą płacić                          
za komunikację, moim zdaniem moglibyśmy te brakujące środki znaleźć poprzez 
dokonywanie innych zmian w wydatkach miejskich, a przez to przez uniknięcie 
podwyżki. Natomiast patrząc szerzej na model komunikacji miejskiej czy organizacji 
przemieszczania się po mieście w Gdańsku z jednej strony mówią państwo,                   
że chcieliby państwo co jest ciekawym postulatem i bym wcale go nie przekreślał, 
ograniczyć ruch samochodowy w centrum i ma temu służyć przykładowo chociażby 
wprowadzenie stref płatnego parkowania, podwyższanie opłat za parkowanie.            
Ok. Jest to jakiś kierunek, ale kompletnie w tym kontekście nie rozumiem dlaczego       
z drugiej strony chcą państwo w centrum budować parkingi kubaturowe, które będą    
w moim odczuciu raczej zachęcały tych kierowców do przyjazdu do Gdańska, chyba, 
że na tych parkingach będą tak wysokie ceny, że będą te parkingi ostatecznością,      
ale to jest jedna kwestia. Kwestia druga. Jeżeli faktycznie chcemy zachęcić ludzi          
do korzystania z tej komunikacji miejskiej to musimy przekonać tych, którzy                       
z tej komunikacji nie korzystają, że mają jakąś dobrą alternatywę. Wydaje mi się, 
przynajmniej wątpliwym pomysłem, żeby zachęcać innych do korzystania                          
z komunikacji miejskiej poprzez podwyżki cen biletów. Ale tutaj znowu moglibyśmy 
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spróbować na to spojrzeć w inny sposób. Mianowicie jeżeli byśmy przyjęli,                       
że w  mieście Gdańsku tak, stawiamy na komunikację miejską kosztem samochodów 
i np. tak, stawiamy na to, żeby przede wszystkim mieszkańcy Gdańska i ci, którzy 
przyjeżdżają do nas do pracy mogli komunikacją dobrze się poruszać to byłoby 
logicznym następstwem utrzymanie na obecnym poziomie, a być może docelowo 
obniżanie cen biletów okresowych, biletów miesięcznych przykładowo, w ten sposób 
byśmy z jednej strony zagwarantowali miastu, że będzie jakiś wpływ z biletów, bo ten, 
kto do pracy jedzie przekalkuluje sobie co mu się opłaca, czy miesięczny czy bilety 
jednorazowe, czy też może samochód, a z drugiej strony moglibyśmy proszę państwa 
dyskutować odnośnie tych biletów jednorazowych zwłaszcza jeżeli by z tego mieli 
korzystać turyści, których jak rozumiem byśmy chcieli zniechęcać do samochodów 
poprzez przykładowo wysokie stawki za parkowanie i przy tym wszystkim dochodzi 
trzeci element, który, nad czym bardzo ubolewam, także kuleje, czyli kwestia jeszcze 
innej alternatywy wobec samochodów czy wobec komunikacji miejskiej rozumianej 
jako autobusy, tramwaje, czy szerzej, bo to jest ujęcie po części samorządowe też, 
SKM-ki, jest jeszcze kwestia ruchu rowerowego. Z tym ruchem rowerowym chyba 
najlepszym świadectwem, świadectwem porażki przynajmniej obecnie tego typu 
myślenia jest niestety nad czym bardzo ubolewam klęska programu MEVO. Kończąc 
swoje wystąpienie chciałem zapytać czy aby na pewno w Gdańsku istnieje koncepcja 
spójna i na papierze i w realizacji, która pozwoli na wybronienie tezy, o której pan 
Prezydent tutaj powiedział, ze miasto Gdańsk stawia na komunikację publiczną. 
Chętnie bym posłuchał więcej co pan ma do powiedzenia w tym temacie. Chciałbym 
na koniec jeszcze przypomnieć, że w pismach, które wpłynęły, opinie od związków 
zawodowych również krytycznie się odnoszą do postulowanej podwyżki cen biletów     
i dla mnie jako radnego Miasta Gdańska, ale także pasażera komunikacji miejskiej 
oraz związkowca jest to bardzo istotny głos. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Poproszę pana Prezydenta o odpowiedź.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Szanowny panie radny, w moim doświadczeniu samorządowym 2010 r. koledzy 
zarówno w pana klubie jak i w moim klubie i w klubie Wszystko dla Gdańska mają 
większe doświadczenie. Jeszcze nie zdarzyło się nigdy w historii tej sali,                       
żeby jakakolwiek podwyżka była pozytywnie opiniowana przez związki zawodowe.    
To tak totalnie na wstępie. Po drugie powiedział pan o kwocie 11 mln zł w skali roku, 
8,5 mln jeżeli mówimy od 1 kwietnia, bo wtedy w życie ma wejść ta podwyżka                 
po uprawomocnieniu się, tylko, że chciałbym ją zestawić z kwotą 110 mln zł, którą 
dodaliśmy do funkcjonowania komunikacji miejskiej przez ostatnie dwa lata. Jak pan 
porówna 11 mln i 110 mln to jest to tylko 10% kwoty, którą budżet miasta Gdańska 
dodał do funkcjonowania. Ale idąc dalej, szanując pana doświadczenie jako 
codziennego użytkownika komunikacji miejskiej chciałem wysłuchać i po to także 
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zrobiliśmy badania użytkowników komunikacji miejskiej miasta Gdańska. Zresztą 
robimy je co roku i musze panu powiedzieć, że na przełomie listopada i grudnia 
rekordowa liczba mieszkańców pasażerów naszego miasta, dlaczego mówię 
pasażerów, bo o to też pytaliśmy i zdecydowana liczba ankietowanych jest niemalże 
codziennym użytkownikiem komunikacji. Mówimy o 11 000 osób, bo tyle osób 
odpowiedziało nam na nasze ankiety, odpowiadała na szereg różnego rodzaju pytań. 
I były tam dwa pytania o te kwestie, których pan dzisiaj w swoim wystąpieniu poruszył. 
Mianowicie jaki wpływ ma cena dla funkcjonujących obecnie i muszę panu powiedzieć, 
że cena ma znaczenie na siódmym miejscu. Jest znaczenie dla podróżującego            
na co dzień jest na siódmym miejscu. Dużo bardziej istotne znaczenie ma to jaka jest 
siatka połączeń, częstotliwość, jakość taboru, bezawaryjność, tego typu uwagi.          
Nie uzyskamy tego, żeby polepszyć jakość bez znaczącego zwiększenia środków         
o czym mówiłem w prezentacji. Bez dodania wozokilometrów, bez uruchomienia 
nowych linii wspominam, że w tej kadencji uruchomiliśmy 195, uruchomiliśmy            
120, wydłużamy trasy poszczególnych tras autobusowych, dodajemy kolejne 
przewozy zwłaszcza w godzinach szczytu na najbardziej zatłoczonych liniach.              
To dotyczy i tramwajów i autobusów. Po wybudowaniu Nowej Warszawskiej miejmy 
nadzieję, że przetarg jak najszybciej zostanie rozstrzygnięty, przystąpimy do budowy, 
która potrwa pewnie ok 15-20 miesięcy. Chcemy uruchomić nową linię tramwajową 
bez zwiększenia, kupujemy nowy tabor, uruchamiamy wspólny bilet na razie                    
w granicach administracyjnych miasta, a jak pan doskonale wie jest we mnie mnóstwo 
determinacji, żeby do końca tej kadencji obejmował on także cały wspólny bilet              
na terenie całej naszej aglomeracji. Nie da się zrealizować tych postulatów 
mieszkańców, pewnego wycinka 11 000, ale jest to jak pan sądzi dość duża próba, 
bez zwiększenia kosztów co od dwóch lat systematycznie robimy i co przez kolejne 
lata na pewno będziemy robić. Więc tak jak powiedziałem siódme miejsce                      
ma znaczenie cena. Ale zapytaliśmy także mieszkańców co skłoniło ich by do tego, 
żeby korzystać z komunikacji, albo do tego, żeby korzystać z niej częściej i pewnie    
nie będzie to dużym odkryciem, że odpowiedzi były doskonale powielone dokładnie 
tak samo, czyli na siódmym miejscu jest cena. Takie ma znaczenie, żeby zacząć 
korzystać z komunikacji. Dużo większe znaczenie ma częstotliwość, jakość taboru, 
sieć przejazdów, przesiadki, trasa przejazdu itd. to są najważniejsze rzeczy                   
dla komunikacji miejskiej. Więc udowodniłem w mojej prezentacji poprzez konkretne 
liczby, poprzez konkretne odniesienie się do tych postulatów mieszkańców,                    
że do dwóch lat systematycznie podnosimy jakość i rzeczywiście postawiliśmy             
na komunikację miejską w Gdańsku. Natomiast postuluję dzisiaj, bo to też jest pytanie 
do Wysokiej Rady, na jakim poziomie ma być to współfinansowanie przez pasażerów. 
Przez ostatnie 10 lat była mniej więcej w miarę logiczna zgoda, że ma to być                   
na poziomie 50 na 50%. Jest to ktoś powie sprawiedliwie społecznie. Ktoś nie korzysta 
się musi dokładać, ale ktoś kto korzysta dokłada się w połowie. Ale w tej chwili 
doszliśmy do sytuacji, kiedy to już tylko 2/3. Owszem, pewnie pojawią się jakieś 
populistyczne głosy, że powinniśmy przejść na całkowicie bezpłatną komunikację           
i dokładać się w 100%, tylko pytanie jest takie, czy wtedy mówimy o jakiejś bezpłatnej 
usłudze i mówimy o podwyższaniu jakości, czy mówimy o populistycznym postulacie 
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dotyczącym bezpłatnej komunikacji. Ja proponuję państwu poważną dyskusję              
co należy zrobić, żeby tą komunikację u nas w mieście polepszać. Jestem absolutnie 
przekonany, że wraz z moim zespołem od dwóch lat systematycznie to robimy co także 
mogę potwierdzić w konkretnych, trzech danych. W roku 2019 do roku 2018 przybyło 
nam 2 mln nowych pasażerów w komunikacji miejskiej. Jestem absolutnie przekonany, 
że w 2020, kiedy uruchomimy nowe linie tramwajowe i kiedy wprowadzimy wspólny 
bilet przybędzie nam kolejnych milionów pasażerów. Awaryjność, czyli tzw. wykonanie 
kontraktu przez GAiT zwiększyła się z 98,74% tyle zostało przez GAiT wykonanych 
przewozów w roku 2018, do 99,56 w roku ubiegłym, który zakończył się kilkanaście 
dni temu. Także wyższa jakość komunikacji miejskiej, oczywiście mamy wiele               
do zrobienia, mam tego absolutną świadomość, ale wyższa jakość komunikacji 
miejskiej przez 2 lata jest tego absolutnie, jesteśmy tego absolutnie faktem. Na samo 
zakończenie do pana kieruję to słowo, bo pan lubi często powtarzać, że o komunikacji 
miejskiej dowiaduje się pan z pewnego profilu na Facebook-u. Niech pan też zwróci 
uwagę na częstotliwość publikowania różnego rodzaju postów na tym profilu przez 
ostatnie dwa lata, a jaka jest częstotliwość w ostatnich miesiącach. Naprawdę 
awaryjność w naszym mieście się zmniejszyła.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Kolejny głos w dyskusji radny Przemysław Malak.      
 

Radny PRZEMYSŁAW MALAK  
Szanowni państwo, pytanie czy planowane jest renegocjowanie umowy z Mennicą 
Polską w zakresie wprowadzenia ewentualnych sankcji za plagę awarii ostatnich 
biletomatów. W wielu nowych biletomatach nie można doładować kart miejskich, 
pobierane są opłaty bez doładowania, biletomaty odrzucają transakcje, wypluwają 
banknoty. Ciekawi mnie też co mają oznaczać te dźwięki, które te biletomaty bardzo 
głośno wydają z siebie. Bo gdy nie zadziałają biletomaty to trzeba będzie kupić bilet   
u kierowcy jeżeli jesteśmy już w takim … też można, ale osoby starsze mogą mieć        
z tym problem, jeszcze taka informacja, pani Teresa Blacharska stwierdziła,                   
że pojedzie do Gruzji. Tam… Chciałem wyjąć kartę, żeby ją pokazać, tam,                   
żeby w Gruzji pojechać marszrutką, metrem czy autobusem wystarczy mieć taką kartę, 
którą można kupić za równowartość 3 zł, doładować ją wcześniej w punkcie, wchodząc 
do autobusu przybijamy to, płacimy równowartość 75 groszy, czy za metro czy za 
marszrutkę i mamy ten bilet i możemy półtorej godziny nim jechać. Chodzi mi o 
mechanizm i o to, że kierowca sobie jedzie, my przybijamy kartę.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Tak, bardzo proszę o odpowiedź.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Bardzo dziękuję panie radny za te pytania. W kilku słowach się odniosę. Na samym 
wstępnie, żeby tylko nie  było wątpliwości, że dotychczasowa umowa z Mennicą 
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polegała na tym, że miasto w te środki trwałe czyli te biletomaty nie dołożyło                   
ani złotówki. To w całości jest majątek zainwestowany Mennicy Polskiej. Natomiast ich 
zysk był taką zwyczajową marżą, która obowiązuje przy sprzedaży biletów.             
Także z pewnego względu jednak jest to pewnego rodzaju przysługa w kierunku 
miasta, że nie musiało angażować własnych budżetowych środków na zakup tego typu 
urządzeń. Natomiast wychodząc naprzeciw postulatów pasażerów, pana także,         
jest przygotowywana nowa umowa i myślę, że od marca także te kary w tej umowie 
się pojawią. Natomiast rozwiązanie, o którym pan mówił dotyczące karty to właśnie 
będzie jedno z rozwiązań, także bardziej nowoczesne dotyczące aplikacji w telefonie, 
które chcielibyśmy właśnie wprowadzić wraz z system FALA. Rozumiem, natomiast    
ja komunikacją miejską, moja odpowiedzialność jest od roku, także pracujemy bardzo 
intensywnie wraz z zespołem, żeby jak najszybciej do tego poziomu także dążyć.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Kolejny głos w dyskusji pan radny Karol Rabenda.  
 

Radny KAROL RABENDA         
Dziękuję pani przewodnicząca. Panie Prezydencie ja mam pytanie w jakim stopniu      
ta podwyżka zasypie tą dziurę, ten wzrost kosztów, który w ostatnich latach był i czy 
ona w jakimś stopniu jest na trwałe, czy będą potrzebne następne podwyżki i czy 
prognozujecie jak będą wyglądały ewentualne przyszłe wzrosty i oczywiście czy macie 
jakiś pomysł, żeby im przeciwdziałać? Oczywiście wzrost kosztów.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Panie Prezydencie pytanie, odpowiedź? Czy zbieramy kilka? To może od razu proszę.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Panie radny, było pokazane. Nie zasypie w żaden sposób. W tym roku planujemy 
zwiększyć koszty funkcjonowania komunikacji miejskiej o 45 mln zł. Uzyskamy                
z dodatkowej podwyżki 8,5 mln zł, więc pokryje w 20%. Natomiast nie zejdziemy z tej 
drogi, ten współczynnik na pewno będzie spadał, bo ja jestem przekonany, że przez 
kolejne lata będziemy dokładać do komunikacji więcej chociażby z tytułu tego,               
że mamy coraz nowszy tabor i pewnie z zakupów nie zrezygnujemy, więc koszty 
amortyzacji także będą musiały być uwzględnione w stawce za wozokilometr zarówno 
autobusowej jak i tramwajowej, więc te koszty na pewno będą stale rosły. Na pewno 
nie będzie to na zasadzie takiej, że z ewentualnych podwyżek biletów będziemy 
pokrywać 100% tych kosztów. Raczej podejrzewam, że będzie to taki model, w którym 
jesteśmy, ze raczej będziemy pokrywać 20% wzrostu z biletów, a 80% z budżetu. 
Natomiast z tej drogi nie zejdziemy, bo komunikacja miejska tak jak założyłem               
na wstępie jest naszym priorytetem i jestem przekonany, że w ciągu najbliższych          
lat pewnie te koszty przekroczą 500 mln jak nie więcej.  
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Kolejny głos w dyskusji pan radny Wojciech Błaszkowski. Wyszedł? 
W takim razie pan radny Przemysław Majewski.    
 

Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, panie Prezydencie, ja chciałbym się zapytać       
o kwestię tego biletu, który wiąże w sobie zarówno poruszanie się komunikacją miejską 
jak i Szybką Koleją Miejską i chciałbym się zapytać, bo mieszkańcy mieli okazję 
przeczytać oświadczenia prezydentów Sopotu i Gdyni, którzy wyrazili zdziwienie,        
że taki pilotażowy program jednolitego biletu na SKM-kę i na komunikację miejską        
w Gdańsku odbył się z ich pominięciem i chciałbym się dowiedzieć, czy było to celowe 
działanie, czy w jakiś sposób mają państwo zamiar powrócić do negocjacji                          
z pozostałymi miastami Trójmiasta? Bo nie ma co ukrywać, negocjacje toczą się 
rzekomo już od `98 roku. Mieszkańcy całego Trójmiasta wyczekują tego biletu                  
z niecierpliwością, a zdaje się, że propozycja tutaj przedstawiona tylko dla gdańszczan 
wzbudziła pewne zaniepokojenie i sprzeciw wśród prezydentów Sopotu i Gdyni.         
Czy to było celowe działanie zamierzone, czy macie państwo jakieś zamiary powrócić 
do negocjacji. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Poproszę o odpowiedź.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Jesteśmy w ciągłych negocjacjach. W tym tygodniu odbyło się spotkanie prezydentów 
i Marszałka. Na przyszły tydzień także planujemy tego typu spotkanie. Dyskutujemy, 
żeby jak najszybciej wprowadzić tego typu lub podobne rozwiązanie w całej metropolii. 
To prawda, poszliśmy że tak powiem krok może do przodu, natomiast wynika                   
to z naszej determinacji do tego, żeby wspólny bilet jak najszybciej wprowadzić,           
co zapowiedziałem na samym początku kadencji, co zapowiedziała także pani 
Prezydent Dulkiewicz. Jesteśmy zdeterminowani, żeby jak najszybciej do tego dojść    
i musze się tu odnieść panie radny też mając w pamięci wczorajsze spotkanie,               
że znacznie ułatwiłaby nam ten ruch kwestia uchwalenia dla naszego obszaru 
metropolitalnego ustawy metropolitalnej, która dałaby naszemu obszarowi 
metropolitalnemu,  czterdziestu kilku samorządom, prawie 200 mln zł właśnie                 
na funkcjonowanie komunikacji miejskiej, a żeby wprowadzić ją w całym obszarze 
metropolitalnym potrzebujemy ok 80 mln zł rocznie, więc z górką te środki ustawa 
metropolitalna by przyniosła i mam dla pana bardzo dobrą wiadomość, mianowicie 
goszczący wczoraj marszałek Senatu pan prof. Grodzki wraz z wszystkimi senatorami 
Pomorza postanowili zgłosić do Laski Marszałkowskiej Izby Wyższej projekt ustawy 
metropolitalnej dla naszego obszaru metropolitalnego, 5% środków z PIT-u będziemy 
przeznaczać m. in. na komunikację publiczną, więc z przedstawicielami pana 
ugrupowania Prawa i Sprawiedliwości pewnie decyzja czy takie prawo wejdzie w życie. 
Bardzo liczę na to, że zyskamy uznanie Prawa i Sprawiedliwości. Mieszkańcy naszych 
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samorządów, mieszkańcy Gdańska, Gdyni, Sopotu, wszystkich gmin ościennych 
bardzo czekają na to rozwiązanie, nie będziemy wtedy musieli szukać kwestii 
podwyżek biletów. Ja mogę panu zadeklarować dzisiaj z tej mównicy patrząc panu 
prosto w oczy, że ja przygotuję rezygnację z tej podwyżki, tylko od razu wtedy, kiedy 
pana koleżanki, koledzy w sejmie przegłosują ustawę metropolitalną. Ja zrezygnuję    
z tego pod warunkiem, że ta ustawa zostanie przygotowana. Taka jest moja propozycja 
w stronę kolegów z Prawa i Sprawiedliwości.    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie widzę więcej głosów w dyskusji. Przechodzimy do głosowania. 
Jest to druk 508 wraz z Autopoprawką.     
 

Przewodnicząca poddała uchwałę wraz z autopoprawką pod głosowanie.    
                                                 

za - 21 
przeciw - 11 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/471/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia zasad taryfowych, 
cen za przejazdy środkami gminnego transportu zbiorowego 
oraz wysokości opłat dodatkowych i opłat manipulacyjnych 

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu. 
 

19) w sprawie uchwalenia miejskiego programu promocji zatrudnienia 
oraz aktywizacji lokalnego rynku pracy na lata 2020-2021 (druk 468); 

                  

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna, Komisja Rodziny i Polityki 
Społecznej pozytywna, referować będzie pan dyrektor Gdańskiego Urzędu Pracy 
Roland Budnik bardzo proszę.  
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Pan Roland Budnik – Dyrektor Gdańskiego Urzędu Pracy  
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, stopa bezrobocia na historycznie niskim 
poziomie, przypomnę w Gdańsku 2,3%. Konsekwencje zmian demograficznych 
polegające na z jednej strony wejściu na rynek pracy niżu demograficznego i przy 
jednoczesnym znaczącym zejściu z tego rynku pracy wyżu demograficznego.          
Stałe niedobory praktycznie we wszystkich sektorach naszej gospodarki, a także 
rosnąca rola cudzoziemców powodują, że przygotowany przez nas program 
aktywizacji lokalnego rynku pracy na najbliższe 2 lata za główny cel będzie miał 
wspieranie czyli zwiększanie zatrudnienia w naszym mieście. Chcielibyśmy,             
żeby w ciągu najbliższych dwóch lat z naszego wsparcia skorzystało ok 9000 osób 
bezrobotnych, ale nie tylko osobami bezrobotnymi chcielibyśmy się zajmować. 
Będziemy kierować nasze działania wspierające do kobiet, które po urodzeniu dziecka 
nie wróciły na rynek pracy, a także będziemy kierować nasze działania również              
w stronę seniorów, żeby część seniorów ta, która jest w stanie podjąć pracę                      
w niepełnym wymiarze czasu pracy, żeby zechciała się aktywizować. Planujemy 
dopuszczenie do lokalnego rynku pracy w formie oświadczeń o zamiarze zatrudnienia 
cudzoziemca dopuścić w ciągu dwóch lat 110 000 cudzoziemców. Te wszystkie nasze 
działania mają spowodować, że prace podejmie w ciągu najbliższych dwóch lat             
co najmniej 10 000 osób. Cały program będzie kosztował ok 42 000 000 zł, z tym,        
że nie są to pieniądze budżetu miasta, tylko wszystkie środki pozyskamy poza 
budżetem miasta ze środków Unii Europejskiej, ze środków Funduszu Pracy,                 
ze środków Krajowego Funduszu Szkoleniowego, a także z Funduszu Rehabilitacji 
Osób Niepełnosprawnych. Żeby nie przedłużać uprzejmie proszę o pozytywną opinie 
dla tego programu i uchwalenie go. Natomiast jestem do państwa dyspozycji gdyby 
były jakieś pytania.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo panie dyrektorze. Pani Przewodnicząca Teresa Wasilewska bardzo 
proszę.   
 

Radna TERESA WASILEWSKA - Wiceprzewodnicząca RMG 
Panie dyrektorze, ja chciałam zapytać w kwestii zatrudnienia głównie pracowników       
z Ukrainy. Czy pan może mi powiedzieć co jest przyczyną, praprzyczyną tak długiego 
procesu załatwiania dokumentów pobytu zezwolenia, czy i na jakim szczeblu                  
te starania głównie pracowników z Ukrainy napotykają na trudności.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Poproszę o odpowiedź.    
 

Pan Roland Budnik – Dyrektor Gdańskiego Urzędu Pracy  
Może odpowiadając na to pytanie uporządkowałbym sytuację. Otóż Gdański Urząd 
Pracy wydaje zaświadczenia, które uprawniają pracodawców do zatrudnienia 
cudzoziemca przez okres sześciu miesięcy bez pozwolenia na pracę. I tego rodzaju 
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zaświadczenia pracodawca w naszym Urzędzie otrzymuje w ciągu kilku dni. 
Natomiast, żeby pracownik, cudzoziemiec mógł podjąć pracę na okres dłuższy            
niż 6 miesięcy musi uzyskać pozwolenie od Wojewody. Tym zajmuje się stosowny 
Wydział ds. Cudzoziemców. I tam mamy do czynienia z dwoma kategoriami 
pozwolenia na pracę i jednolite pozwolenie na pracę i pobyt. Jeżeli chodzi o Pomorski 
Urząd Wojewódzki, to co mnie jest wiadomo, okres oczekiwania na pozwolenie             
na pracę niestety po pewnej poprawie obecnie znowuż się pogorszył i wynosi ponad 
180 dni. Jeżeli chodzi o jednolite pozwolenie na pobyt i pracę czas oczekiwania            
na wydanie takiego pozwolenia przekracza 360 dni. To jest proszę państwa nie będę 
ukrywał spory hamulec w dopływie do naszej gospodarki kadry cudzoziemskiej.           
Ja zaznaczę, że my zasobów własnych krajowych nie mamy. To znaczy te, które są to 
są wśród osób biernych zawodowo jedynie seniorzy, do których się zwracamy                   
i dla których robimy wydaje mi się najwięcej w Polsce, to są kobiety, które po urodzenia 
dziecka nie wróciły do pracy i to są ewentualnie Polacy, którzy powracają z emigracji, 
z zagranicy. Ich liczba wzrasta, ale nie są to tak duże liczby, które zaspokoiłyby 
potrzeby gdańskiego rynku pracy. Ja oceniam, że dzisiaj w Gdańsku potrzeba, mamy 
około 40 000 wakatów z uwzględnieniem wszystkich pracujących łącznie                           
z cudzoziemcami. Mamy jeszcze takie potrzeby, żeby miasto mogło się dalej rozwijać. 
Dlatego wydaje mi się, że bardzo by nam pomogło wszystkim nam to gdyby                     
te procedury w Urzędzie Wojewódzkim toczyły się szybciej. Powiem jednocześnie,       
że my jako miasto Gdańsk i Gdański Urząd Pracy bardzo wspieramy pracowników 
Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego kierując tam do pracy co roku ok 6-10 osób         
do pracy w ramach robót publicznych i finansując z Funduszu Pracy znaczącą część 
wynagrodzenia tych osób. W tym roku również w najbliższym czasie skierujemy             
4 osoby w lutym i 4 osoby w marcu w ramach programu specjalnego i w ramach robót 
publicznych, żeby pomogły Wydziałowi ds. Cudzoziemców wyjść z tych zaległości, 
które mają. Ale to nie jest proszę państwa nasza kompetencja i moim zdaniem można 
by to było przyspieszyć dwoma warunkami, pierwszy warunek zwiększenie 
zatrudnienia pracowników w Wydziale ds. Cudzoziemców, którzy mają naprawdę 
bardzo ciężką pracę za niewielkie pieniądze i drugie wprowadzenie pewnych 
nowoczesnych form organizacyjnych, organizacyjno-proceduralnych, które mogłyby   
to wszystko przyspieszyć. Dla przykładu zamiast wysyłać pismo za zwrotnym 
potwierdzeniem odbioru korzystać z tego, z czego korzysta większość ludzkości,           
a więc faxy, w więc maile, sms-y, itd. po to, żeby pomóc przyspieszyć ludziom. Poza 
tym nie oszukujmy się proszę państwa, w Polsce i w Gdańsku przez najbliższe              
co najmniej 10 lat będzie nam brakowało pracowników. My wiemy w jakich branżach 
tych pracowników potrzeba i tworzenie bardzo uciążliwych procedur związanych            
z wjazdem specjalistów w tych dziedzinach moim zdaniem nie ma sensu. Krótkie 
pozwolenia na trzy, nawet do pięciu lat niczego złego Polsce nie zrobią, a gospodarce 
bardzo by pomogły. Przepraszam za tą przydługa odpowiedź. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Jeszcze raz pani Przewodnicząca Wasilewska.  
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Radna TERESA WASILEWSKA - Wiceprzewodnicząca RMG 
Szanowna pani Przewodnicząca, drodzy koleżanki i koledzy, więc właściwie co można 
powiedzieć? Mamy jawny przykład niewydolności pewnego poziomu w naszym 
samorządzie czyli Urzędu Wojewódzkiego, więc ponieważ pan radny Skiba czy też 
inni radni bardzo tutaj postulowali, radzili, nawet recepty podobno mieli, które nie padły 
na tematy inne, więc ja proponuję, żeby zwrócili się do władz Urzędu Wojewódzkiego 
z prośbą, aby te procedury, które naprawdę wielu przedsiębiorcom mogą ulżyć,               
a poprzez to tym, którzy tą pracę tutaj przyjeżdżają niektórzy Ukraińcy przebywają tutaj 
legalnie, albo prawie nielegalnie, szukają w tym Urzędzie w warunkach urągających   
w ogóle jakimkolwiek zasadom humanitarnym nawet. Ja tam byłam w lato w Urzędzie 
Wojewódzkim. Proszę państwa tam było 50 stopni, matki z dziećmi, pracownicy,             
z których się pot lał, czyli po prostu Armagedon, więc panie wojewodo bardzo prosimy, 
ale też prosimy naszych tutaj kolegów radnych o wsparcie, o poparcie,                               
o zawnioskowanie, o wizytę u pana Wojewody, panie Wojewodo bardzo prosimy,      
aby ten temat, który jest do załatwienia pan radny skiba mówi to można załatwić 
prawda przy problemie tramwajów, ale to też można załatwić, a nawet trzeba                  
to załatwić. Pan radny Skiba jest jego dobre serce jest, że tak powiem                               
już przysłowiowe, więc mam nadzieję, że starczy również w tym sercu dobrym miejsca 
do załatwienia tej sprawy. Jeżeli nawet nie w całości to przynajmniej o połowę                
jak się skróci ten czas to będzie dla nas wystarczająco pocieszające. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan Przewodniczący Kazimierz Koralewski.   
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI - przewodniczący klubu PiS 
Pani Przewodnicząca jest zwolenniczką widzę szerszego strumienia imigrantów, żeby 
zawitali tutaj do naszego miasta i nie tylko. Natomiast rzeczywiście Urzędy 
Wojewódzkie czyli te urzędy, które proceduralnie załatwiają pozwolenia dławią            
się ilością cudzoziemców, którzy składają dokumenty, te procedury przez to się 
wydłużają. Liczba tych wniosków wzrosła lawinowo i cóż mogę tylko stwierdzić             
na dzisiaj, że pani przewodnicząca apeluje, żeby szerzej otworzyć drzwi dla 
pracowników, dla imigrantów, bo gospodarka tego potrzebuje, natomiast mnie pani 
przewodnicząca martwi opinia uczniów naszych średnich szkół dzisiaj, kiedy mam 
okazję brać udział w różnego rodzaju warsztatach, bo współpracuję, moja firma               
z uczniami, ze szkołami, pytam, gdzie zamierzają po uzyskaniu dyplomu technika 
pracować. Rozmawiam najczęściej ostatnio z informatykami, mówią, że tu za mało się 
zarabia, najlepiej wyjechać mi się wydaje i tak mówi, ten postulat płacowy w 80% 
młodzieży występuje. Stąd rozumiem, że rynek pracy musi odpowiedzieć z ofertą do 
tej młodzieży, żeby ta młodzież chciała tutaj zostać. A więc na pewno musi 
odpowiedzieć na ich aspiracje płacowe. Stąd rozumiem, że jest to problem społeczny, 
a decyzję o tym, czy i dla cudzoziemców będą szerzej czy mniej otwarte to na pewno 
zapadają na szczeblu centralnym, a na pewno nie jest to w gestii poszczególnych 
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Urzędów Wojewódzkich, a więc można tylko zauważyć, że liczba wydawanych 
pozwoleń lawinowo na przestrzeni ostatnich lat w Polsce wzrastała. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Kolejny głos w dyskusji pan radny Przemysław Ryś.  
 

Radny Przemysław Ryś                                     
Dziękuję. Panie dyrektorze ja mam pytanie, bo tak z pana doświadczenia czy my 
czerpiemy jakieś wzorce od naszego zachodniego sąsiada w jaki sposób zachęcać 
właśnie obcokrajowców do pracy w naszym kraju czy w mieście? Bo jak wiemy            
np. Niemcy otworzyli teraz szeroko drzwi dla Ukraińców i konkurują z nami. Konkurują 
z nami chociażby wynagrodzeniami, prawda. Czy my w jakiś sposób potrafimy 
przynajmniej próbować z nimi konkurować o tych pracowników z zagranicy, szkolić ich 
w języku polskim, zachęcać do przyjazdu do naszych miast, tam, gdzie potrzebni są 
przede wszystkim. Dziękuję. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Poproszę o odpowiedź.  
 

Pan Roland Budnik – Dyrektor Gdańskiego Urzędu Pracy  
Tak, to prawda. Mamy konkurencję. Mamy konkurencję wewnętrzną, bo Gdańsk 
konkuruje z takimi miastami jak Warszawa, Poznań, Kraków, Łódź właśnie                         
o cudzoziemców, ale też mamy konkurencję poza naszymi granicami. Już od dawna 
Czesi, Słowacy stworzyli dużo korzystniejsze warunki dla przyjazdu np. obywateli 
Ukrainy do swojego kraju niż my, ale to są zbyt małe rynki, żeby mogły z Polską 
konkurować. Natomiast rzeczywiście dużą konkurencją są Niemcy, którzy otworzyli się 
w tym roku na obywateli Ukrainy i tam obywatel Ukrainy może już w tym roku przez     
6 miesięcy przebywać i poszukiwać pracy na przykład. Niw wspominając o tym,            
że w momencie, kiedy uzyskał pozwolenie to jest objęty programem szkoleniowym 
zarówno językowym jak i zawodowym. Powiem z przykrością Polska jako kraj nie ma 
polityki migracyjnej, a Urzędy Pracy do tej pory nie zostały wyposażone w żadne 
instrumenty, które pomogłyby pracodawcom w szybszym zaadaptowaniu 
pracowników cudzoziemców w naszym kraju, czy w naszym mieście. Nie mamy 
niestety takich instrumentów, a bardzo żałuję, bo wydaje mi się, żeby zachęcać ich do 
skorzystania z tego, żeby przyjeżdżali do nas do Polski, do Gdańska. Mamy bardzo 
wiele ku temu powodów i gospodarka mogłaby się lepiej rozwijać.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Jeszcze raz pani Teresa Wasilewska.  
 

Radna TERESA WASILEWSKA - Wiceprzewodnicząca RMG 
Panie Przewodniczący Koralewski przepraszam bardzo, ale albo inteligencji                  
mi wystarczy na pana wypowiedź, albo jakiś powstał bałagan. Pan tyle wątków 
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poruszył, ze właściwie nie bardzo rozumiem tą odpowiedź co ma młodzież, która 
kończy szkołę i chce być informatykiem, co ma sprawa uchodźców, bo to nie są 
uchodźcy, którzy przyjeżdżają na nasz garnuszek, tylko my czekamy, o tych drzwiach 
otwartych, o których mówiłam to było przysłowiowe otwarcie drzwi dla pracowników      
i kto wchodzi przez te drzwi, kto szuka pracy przez te drzwi niestety najczęściej 
wchodzą Ukraińcy i Bogu dziękować, bo wiele firm po prostu by padło, więc ja bardzo 
proszę, proszę mi wytłumaczyć, ja nie wiem, może odpowie pan dyrektor,                   
który zrozumiał wypowiedź pana Przewodniczącego w czym jest rzecz. Czy to jest 
jakieś zagrożenie dla nas, dla szkoły, dla naszej, nie wiem, ojczyzny? To są ludzie, 
którzy nam ratują za przeproszeniem nasz byt jako przedsiębiorców. Wiele 
przedsiębiorstw by upadło. W budownictwie to już by była tragedia, gastronomia, 
handel, wielu, czekamy i oni to najciekawsze i co bardzo chwalebne coraz lepiej są 
przygotowani do pracy, więc są konkurencyjni, więc takiej konkurencji się boimy, że 
ktoś jest lepszy od nas? Wręcz przeciwnie, my musimy po prostu podnosić swoje 
kwalifikacje i nie bać się. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan Przewodniczący Kazimierz Koralewski.  
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI - przewodniczący klubu PiS 
Pani Przewodnicząca, ja dodam, że bardzo się cieszę z tej inicjatywy Gdańskiego 
Urzędu Pracy przekazania pracowników czy dofinansowania płac dla pracowników, 
którzy pracują w Wydziale ds. Cudzoziemców Urzędu Wojewódzkiego, bo to jest 
ogromna pomoc i jest to już pomoc świadczona nie pierwszy rok, więc to jest bardzo 
dobra droga, im więcej tej pomocy tym bardziej pani postulat się spełni. Myślę, że tyle 
powinienem dodać, nic więcej. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pani radna Katarzyna Czerniewska.  
 

Radna Katarzyna Czerniewska                                                       
Dziękuję. Ja chciałam tylko powiedzieć, że jest mi po prostu przykro, że w dyskusji nad 
Gdańskim Programem Promocji Zatrudnienia pan Przewodniczący Koralewski 
powraca do starej, obrzydliwej, odczłowieczającej i niehumanitarnej narracji PiS-u          
o tym, że imigrant równa się zło. Jest to w mojej ocenie obrzydliwe. Rozmawiamy, pan 
dyrektor powiedział, że mówimy o liczbie 40 000 wakatów, a pan powraca                        
do przestarzałej teorii PiS-u straszącej Polaków napływem imigrantów.                            
No to naprawdę nie wiem do czego my dążymy. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Pani Przewodnicząca Wasilewska ostatni raz proszę.  
 

Radna TERESA WASILEWSKA - Wiceprzewodnicząca RMG 
Przepraszam, ja przepraszam, ja tylko chciałam zwrócić się do pana dyrektora                
o jeszcze jakby uszczegółowienie tematu, bo ta pomoc, że tak powiem dla Urzędu 
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Wojewódzkiego ze strony naszego Urzędu istnieje już jak gdyby troszeczkę dłużej. 
Czy ten efekt tej pomocy jest chociaż cokolwiek widoczny tak na co dzień czy to jest 
wszystko za mało?  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Poproszę o odpowiedź panie dyrektorze.  
 

Pan Roland Budnik – Dyrektor Gdańskiego Urzędu Pracy  
W ubiegłym roku, na początku ubiegłego roku zanotowaliśmy przyspieszenie                     
i skrócenie tych spraw i rzeczywiście jakiś efekt to odniosło. Natomiast niestety w tej 
chwili muszę powiedzieć z przykrością, że znowuż mamy do czynienia z wydłużeniem 
tych procedur. Nie będę oceniał dlaczego. Być może zwolnienia lekarskie 
pracowników, którzy tam pracują w bardzo trudnych warunkach powodują jeszcze 
większe obciążenie. Być może są inne powody. Nie mnie to oceniać. Natomiast 
obiektywnie stwierdzam, że nastąpiło pomimo tej poprawy, która miała miejsce              
w ubiegłym roku w tej chwili od 6 miesięcy obserwujemy pogorszenie się sytuacji, 
dlatego też powiedziałem, że w lutym i w marcu skierujemy dodatkowo w sumie 8 osób 
do pomocy.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie ma więcej głosów w dyskusji. Przechodzimy do głosowania druk 
468.   
 

Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 31 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/472/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie uchwalenia miejskiego programu promocji 
zatrudnienia oraz aktywizacji lokalnego rynku pracy na lata 

2020-2021  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu. 
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Jeszcze pan Prezydent Borawski chciałby zabrać głos.  
 

Pan PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska        
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu           
Tylko może trochę w kwestii rozładowania atmosfery, ale pan dyrektor Budnik czekał 
wiele godzin, żeby zabrać głos w swoim punkcie, a ja mam wielką przyjemność 
współpracy w ramach moich obowiązków właśnie z Gdańskim Urzędem Pracy więc 
chciałem tylko państwu radnym powiedzieć, że nasz Gdański Urząd Pracy jest w opinii 
właściwie wszystkich służb zatrudnienia także tych w ministerstwie naszym centralnym 
jest najlepszym Urzędem Pracy w całym kraju. Jest to na pewno zasługa wszystkich 
pracowników, którzy tam pracują i występuję dzisiaj także po to, żeby nisko pokłonić 
głowę zarówno przed panem dyrektorem jak i wszystkim pracownikom obecnym i tym, 
którzy już nie pracują w Gdańskim Urzędzie Pracy, tworzyli go przez wiele lat, z uwagi 
na to, że w ostatni poniedziałek było święto pracowników publicznych służb 
zatrudnienia, święto właśnie tych pracowników, serdecznie dziękuję im za pracę, 
dziękuję także za to, że w marcu nasz Gdański Urząd Pracy przeniesie się do nowej 
siedziby na Lastadię, gdzie znacznie poziom obsługi naszych klientów się podwyższy, 
więc także myślę, że państwo radni czujcie się zaproszeni ku temu, żeby zobaczyć jak 
w tej nowej siedzibie Gdański Urząd Pracy podejmuje klientów, podejmuje 
interesantów, bo jednostka prowadzona przez pana dyrektora naprawdę jest na 
najwyższym poziomie w naszym kraju. Dziękuję bardzo. Zarówno pracownicy jak i pan 
dyrektor, kadra zarządzająca nie narzeka jeżeli chodzi o to, także niech się pan 
przewodniczący o to nie martwi. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Przechodzimy do kolejnego punktu.     
 

20) w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt       
w schronisku dla osób bezdomnych oraz w schronisku dla osób 
bezdomnych z usługami opiekuńczymi (druk 499); 
       

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja wiodąca Komisja Rodziny i Polityki Społecznej opinia pozytywna, Komisja 
Strategii i Budżetu opinia pozytywna. Referować będzie Zastępca Dyrektora 
Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie pani Agnieszka Chomiuk.  
 

Pani Agnieszka Chomiuk – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka 
Pomocy Rodzinie w Gdańsku 
Szanowna pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, druk nr 499 dotyczący 
szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w schronisku dla osób 
bezdomnych oraz w schronisku dla osób bezdomnych z usługami opiekuńczymi. 
Zgodnie z przepisami ustawy o pomocy społecznej do zadań własnych gminy                  
o charakterze obowiązkowym należy udzielanie schronienia. Ustawa z dnia 19 lipca 
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2019 r. o zmianie ustawy o pomocy społecznej wprowadziła zmianę w art. 97 dodając 
ustęp 1a, zgodnie z którym osoby bezdomne posiadające dochód, który nie przekracza 
kryterium dochodowego wnoszą opłatę za pobyt w schronisku dla osób bezdomnych 
nie więcej niż 30% oraz nie więcej niż 50% w przypadku schroniska z usługami 
opiekuńczymi. Mając na względzie powyższe dyrektywy i zmiany ustawy osoby 
bezdomne korzystające z pomocy w formie schronienia posiadające dochód 
zobowiązane zostaną do ponoszenia odpłatności, której wysokość będzie ustalona 
procentowo od ich dochodu. Przyjmując zasady odpłatności za udzieloną pomoc          
w formie schronienia wzięto pod uwagę szczególnie trudną sytuację osób 
doświadczających bezdomności oraz dodatkowe wydatki, które muszą ponosić często 
na leki, na zakup środków opatrunkowych czy zakup środków czystości i z uwagi         
na to odpłatność liczona w procentach od dochodu osoby samotnie gospodarującej 
lub dochodu na osobę w rodzinie, osoby skierowanej do schroniska dla osób 
bezdomnych została ustalona na poziomie 20% i analogicznie odpłatność liczona         
w procentach od dochodu osoby samotnie gospodarującej lub dochodu na osobę         
w rodzinie osoby skierowanej do schroniska dla osób bezdomnych z usługami 
opiekuńczymi również na poziomie 20%. Wobec powyższego uchwała jest 
uzasadniona. Prezydent prosi o uchwalenie.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie widzę głosów w dyskusji. Przechodzimy do głosowania.   
 

Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 29 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/473/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za 
pobyt w schronisku dla osób bezdomnych oraz w schronisku 

dla osób bezdomnych z usługami opiekuńczymi 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu. 



122 
 

21) w sprawie przyjęcia do realizacji rocznego planu potrzeb w zakresie 
wykonywania prac społecznie użytecznych na 2020 rok w mieście 
Gdańsku (druk 497); 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Rodziny i Polityki Społecznej opinia pozytywna. Referować będzie Zastępca 
Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego pan Grzegorz Kryger. 
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo, zgodnie z zapisami Rozporządzenia 
Ministra Pracy i Polityki Społecznej z roku 2017 gmina ma obowiązek do 31 stycznia 
ogłosić roczny plan potrzeb w zakresie wykonywania prac społecznie użytecznych. 
Taki plan potrzeb na rok 2020 stanowi załącznik do tejże uchwały. Uwzględnia w panie 
5040 godzin co stanowi 14 stanowisk pracy. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie widzę głosów w dyskusji. 
 

Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 31 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/474/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie przyjęcia do realizacji rocznego planu potrzeb          
w zakresie wykonywania prac społecznie użytecznych            

na 2020 rok w mieście Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu. 
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22) w sprawie ustalenia na rok szkolny 2020/2021 planu sieci publicznych 
szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska oraz 
określenia granic obwodów publicznych szkół podstawowych 
prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska oraz inne organy               
(druk nr 471+autopoprawka); przeniesiony do pkt 4, ppkt 47a 
 
23) w sprawie ustalenia na rok szkolny 2020/2021 planu sieci publicznych 
przedszkoli i oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych 
prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska (druk 472);       
przeniesiony do pkt 4, ppkt 47b 
 
24) zmieniająca uchwałę w sprawie dostosowania sieci szkół 
podstawowych i gimnazjów do nowego ustroju szkolnego (druk 486); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Bardzo proszę panie dyrektorze o zreferowanie.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo, pozwolicie państwo, że druki z numerów   
od 24 do 32 czyli do druku 494 postaram się omówić blokowo. Każda z tych uchwał 
mimo tego, że jej tytuł jest inny stanowi akt założycielski wymienionych w tych 
uchwałach placówek. Wszelkie zmiany w tychże aktach założycielskich dotyczą tylko 
i wyłącznie zmian obwodów w tych placówkach. I tak proszę państwa jeżeli chodzi        
o Szkołę Podstawową Nr 6 do obwodu tej placówki dopisano ulice Michała 
Borowskiego, Aleksandra Dulina, Wacława Kłoczkowskiego oraz część ulicy Jerzego 
Świlskiego. W przypadku Szkoły Podstawowej Nr 8 wykreślono zapis dodatkowej 
lokalizacji przy ul. Dragana 22. W przypadku SP 12 wykreślono ulicę Michała 
Borowskiego, Aleksandra Dulina, Wacława Kłoczkowskiego oraz część ulicy 
Świlskiego. W przypadku Szkoły Podstawowej Nr 86 wykreślono ulicę Kazimierza 
Porębskiego część tej ulicy. W przypadku SP 11 wykreślono ulicę Rozłogi, którą 
wpisano do obwodu Szkoły Podstawowej 72. Dopisano nowe ulice do obwodów Szkoły 
Podstawowej Nr 40, 83, 85 oraz zmieniono nazwę Skweru ks. Henryka Jankowskiego 
w przypadku Szkoły Podstawowej Nr 50. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie widzę głosów w dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
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za - 31 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/475/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

zmieniająca uchwałę w sprawie dostosowania sieci szkół 
podstawowych i gimnazjów do nowego ustroju szkolnego  

 
z dnia 30 stycznia 2020 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu. 
 

25) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1233/17      
z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia 
dotychczasowej sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 11                      
im. Na Bursztynowym Szlaku w Gdańsku w ośmioletnią Szkołę 
Podstawową nr 11 im. Na Bursztynowym Szlaku w Gdańsku (druk 474);  
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Pan dyrektor zreferował. Nie widzę głosów w 
dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 30 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/476/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska                    
Nr XLIV/1233/17 z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej 
stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej sześcioletniej 

Szkoły Podstawowej nr 11 im. Na Bursztynowym Szlaku          
w Gdańsku w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 11               

im. Na Bursztynowym Szlaku w Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu. 
 
26) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1234/17      
z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia 
dotychczasowej sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 12 w Gdańsku        
w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 12 w Gdańsku (druk 475);   
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Pan dyrektor Kryger zreferował projekt uchwały. 
Nie widzę głosów w dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 31 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/477/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
 

 w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska                   
Nr XLIV/1234/17 z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej 
stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej sześcioletniej 
Szkoły Podstawowej nr 12 w Gdańsku w ośmioletnią Szkołę 

Podstawową nr 12 w Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu. 
 

27) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1245/17       
z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia 
dotychczasowej sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 40 im. kpt. Leonida 
Teligi w Gdańsku w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 40 im. kpt. Leonida 
Teligi w Gdańsku (druk 476); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Pan dyrektor Kryger zreferował projekt uchwały. 
Nie ma głosów w dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 31 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/478/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska                    
Nr XLIV/1245/17 z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej 
stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej sześcioletniej 

Szkoły Podstawowej nr 40 im. kpt. Leonida Teligi w Gdańsku   
w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 40 im. kpt. Leonida Teligi 

w Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu. 
 

28) w sprawie zmiany uchwały Nr XLIV/1252/17 z dnia 26 października 
2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej 
sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 50 im. Emilii Plater w Gdańsku          
w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 50 im. Emilii Plater w Gdańsku  
(druk 477); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Pan dyrektor zreferował projekt uchwały. Nie ma 
głosów w dyskusji.   
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 30 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/479/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska                    
Nr XLIV/1252/17 z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej 
stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej sześcioletniej 

Szkoły Podstawowej nr 50 im. Emilii Plater w Gdańsku              
w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 50 im. Emilii Plater          

w Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 25 do niniejszego protokołu. 
 

29) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1267/17      
z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia 
dotychczasowej sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 83 w Gdańsku        
w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 83 w Gdańsku (druk 478); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta 
Gdańska 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Projekt uchwały został zreferowany przez pana 
dyrektora. Nie widzę głosów w dyskusji.  

 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 29 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/480/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska                    
Nr XLIV/1267/17 z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej 
stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej sześcioletniej 
Szkoły Podstawowej nr 83 w Gdańsku w ośmioletnią Szkołę 

Podstawową nr 83 w Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 26 do niniejszego protokołu. 
 
30) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1269/17       
z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia 
dotychczasowej sześcioletniej Szkoły Podstawowej nr 86                              
im. prof. Jerzego Sampa w Gdańsku w ośmioletnią Szkołę Podstawową 
nr 86 im. prof. Jerzego Sampa w Gdańsku (druk 498); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Projekt uchwały został zreferowany przez pana 
dyrektora. Nie ma głosów w dyskusji.  

 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 31 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/481/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska                    
Nr XLIV/1233/17 z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej 
stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej sześcioletniej 

Szkoły Podstawowej nr 86 im. prof. Jerzego Sampa w Gdańsku 
w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 86 im. prof. Jerzego 

Sampa w Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 27 do niniejszego protokołu. 
 
31) w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska Nr XLIV/1288/17      
z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej stwierdzenia przekształcenia 
Zespołu Kształcenia Podstawowego i Gimnazjalnego nr 2 w Gdańsku,      
w skład którego wchodzi jedynie Szkoła Podstawowa nr 85 im. Zrzeszenia 
Kaszubsko-Pomorskiego i Gimnazjum nr 48 im. Lecha Bądkowskiego       
w ośmioletnią Szkołę Podstawową nr 85 im. Zrzeszenia Kaszubsko-
Pomorskiego w Gdańsku (druk 489); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Uchwała została zreferowana przez pana 
dyrektora. Nie widzę głosów w dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/482/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zmiany uchwały Rady Miasta Gdańska                    
Nr XLIV/1233/17 z dnia 26 października 2017 r. dotyczącej 

stwierdzenia przekształcenia Zespołu Kształcenia 
Podstawowego i Gimnazjalnego nr 2 w Gdańsku, w skład 

którego wchodzi jedynie Szkoła Podstawowa nr 85                 
im. Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego i Gimnazjum nr 48   
im. Lecha Bądkowskiego w ośmioletnią Szkołę Podstawową    
nr 85 im. Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego w Gdańsku  

 
z dnia 30 stycznia 2020 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 28 do niniejszego protokołu. 
 
32) zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia Szkoły Podstawowej nr 6 
w Gdańsku (druk 494); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Opinia Komisji Edukacji pozytywna. To też zostało zreferowane przez pana dyrektora. 
Nie ma głosów w dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 31 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/483/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia Szkoły 
Podstawowej nr 6 w Gdańsku 

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 29 do niniejszego protokołu. 
 
33) w sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Specjalnej 
Przysposabiającej do Pracy nr 2 im. św. Matki Teresy z Kalkuty                     
w Gdańsku, ul. Wita Stwosza 23 poprzez zmianę jej siedziby (druk 481); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Bardzo proszę o zreferowanie.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo kolejne dwie uchwały dotyczą placówek 
wchodzących w skład Zespołu Szkół Specjalnych nr 2, którego zgodnie z aktami 
założycielskimi główną siedzibą jest ul. Wita Stwosza i już od 1 września tego roku 
szkolnego placówka ta większość zajęć prowadzi w nowej siedzibie przy ul. Zgody 2 
6. Jest to budynek danego Gimnazjum nr 20. Jako, że każda zmiana tego typu w akcie 
założycielskim musi przejść procedurę podobną jak w przypadku likwidacji placówki,  
a więc najpierw musi zostać podjęta uchwała zamiarowa tak również w tym przypadku 
czynimy. A więc uchwała, która w tej chwili jest państwu radnym przedstawiana jest 
uchwałą w sprawie zamiaru przekształcenia tejże szkoły poprzez wskazanie nowej 
siedziby już nie Wita Stwosza, a ulicy Zgody 2. Wyjaśnię tylko, że aby móc przenieść 
Zespół musimy przenieść najpierw poszczególne placówki wchodzące w skład tego 
Zespołu, stąd jedna uchwała dotyczy Szkoły Specjalnej Przysposabiającej do Pracy, 
a druga branżowej szkoły Specjalnej Pierwszego Stopnia nr 20. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Głos w dyskusji pan przewodniczący Piotr Gierszewski.  
 

Radny PIOTR GIERSZEWSKI – Wiceprzewodniczący RMG   
Króciutko, pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, panie dyrektorze właściwie, prośba  
o, nie chcę mówić, wyjątkową sumienność, bo sumienni jesteście, natomiast troskę 
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jeśli chodzi o zagospodarowanie tego obiektu niestety ilość obiektów jest ograniczona. 
Potrzeby zagospodarowania i chętnych na korzystanie z obiektów szczególnie             
po oświatowych jest coraz więcej. Chociażby miesiąc temu radni na tej sali podjęli 
decyzję o utworzeniu nowego, dużego ośrodka profilaktycznego w mieście Gdańsku, 
profilaktyki zdrowia i okazuje się, że no już dzisiaj musieliśmy wniosek podpisywać 
skądinąd słuszny, za co dziękuję Przewodniczącej, żeby jednak ten ośrodek był             
w jednym miejscu. Do czego zmierzam? Zauważam jak gdyby nie do końca chyba 
zrozumienie tej sieci, tych budynków i tej sieci placówek, które powstają w mieście 
Gdańsku i częste zmiany siedzib. To nie służy dobrze. Dwa lata temu utworzyliśmy 
Gdańskie Centrum Usług Wspólnych i do dzisiejszego dnia borykamy się z siedzibą 
też dla dużej, potężnej jednostki budżetowej. Ja jestem jak najbardziej za, za tym 
projektem uchwały, natomiast bardzo serdecznie proszę o większą troskę jeśli chodzi 
o, ja nie chcę mówić rozdawnictwo, bo to źle brzmi, bo każda instytucja, która wchodzi 
w budynki jest ważną instytucję dla miasta Gdańska, natomiast można powiedzieć 
stwarzamy potem sami sobie problem, gdzie skierujemy daną jednostkę                          
do korzystania z obiektu, a potem szukamy po jakimś czasie dla niej kolejnej zmiany. 
Nie mówiąc już o tym, że tereny wokół tych placówek są specyficzne. Mówię tu                
o boiskach wielofunkcyjnych, o salach gimnastycznych, a często te jednostki,          
które wchodzą w te budynki nie mają nic wspólnego z oświatą. I pytanie co dalej z tymi 
boiskami, co dalej z tymi salami gimnastycznymi. Niestety takich przykładów jest 
sporo. Na razie interweniujemy ustnie i jesteśmy w rozmowach takich indywidualnych 
z WRS-em, natomiast co róż dowiadujemy się o pewnych kłopotach                                       
z zagospodarowaniem tych terenów też i obiektów sportowych, także bardzo 
serdecznie proszę, bo to jest kolejny piękny obiekt, który będzie wymagał na pewno 
remontu, albo przekształcenia jeśli chodzi o następne jednostki, ale żeby to była taka 
bardziej rzetelna i celowa polityka. Dziękuję i przepraszam za długość wypowiedzi.    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Andrzej Stelmasiewicz.  
 

Radny ANDRZEJ STELMASIEWICZ - przewodniczący Komisji 
Kultury i Promocji 
Ja wypowiem się w tonie trochę innym niż mój przedmówca. Otóż ja chciałbym 
pogratulować, podziękować i w ogóle brak mi słów, żeby wyrazić radość, że właśnie 
ta szkoła zmieniła swoje miejsce ze starej kamienicy przy ul. Wita Stwosza w Oliwie, 
która się kompletnie nie nadawała na szkołę, a na szkołę specjalną to już w ogóle 
piętnaście wykrzykników i dostali ten budynek przy ul. Zgody 2 i są szczęśliwi i sami 
próbują doprowadzić ten budynek do ładu tak jak mogą. Wielkie gratulacje, że miasto 
podjęło taką właśnie decyzję. To moim zdaniem jest bardzo trafna i słuszna i taka 
humanistyczna decyzja. Bardzo dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Barbara Imianowska.    



134 
 

Radna BARBARA IMIANOWSKA  
Ja chciałam dodać, iż jest to mój rejon Przymorze i bardzo zainteresowana byłam 
działalnością tej szkoły. Spotkałam się z panem dyrektorem. Jest to osoba wyjątkowa. 
Oczywiście nie znam wszystkich dyrektorów. Chciałam tutaj jego bardzo pochwalić. 
Ta szkoła coraz bardziej się rozwija. Jest coraz więcej tam uczniów, wspaniali 
nauczyciele i warunki, które tam się właśnie znajdują są jak najbardziej dla nich                 
i gratuluję serdecznie tej zmiany i wierzę, że to będzie ośrodek wyjątkowy na Gdańsk. 
Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan radny Jan Perucki.       
 

Radny JAN PERUCKI – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii                
i Budżetu               
Przede wszystkim podziękowania dla Wydziału Rozwoju Społecznego, dla pana 
dyrektora Pawła Drobnika również placówki, całej społeczności szkolnej. Rzeczywiście 
te warunki, te nowe warunki przy ul. Zgody 2 otwierają furtkę możliwości rozwoju 
placówki, bo jak sam dyrektor placówki bardzo często powtarza jego główną misją     
dla tych dzieciaków, dla tej młodzieży jest to, żeby wprowadzić ich po zakończeniu 
szkoły na rynek pracy, żeby nie było tak jak niestety to bywa dosyć często wciąż,          
że po zakończeniu roku szkolnego, po zwłaszcza ukończeniu 25 roku życia nagle      
nie wiadomo co ci ludzie mają robić. To jest jego misja pana dyrektora, całej kadry, 
całej szkoły. Bardzo się też cieszę, że jeden z takich moich wniosków, zresztą też 
pisałem w tym temacie interpelacje, został przez państwa pozytywnie rozpatrzony           
i trzymam kciuki dalej za rozwijanie się tej placówki.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan Piotr Gierszewski.    
 

Radny PIOTR GIERSZEWSKI – Wiceprzewodniczący RMG   
Króciutko, małym ad vocem, ale może dlatego, że najdalej od siebie siedzimy kolego 
radny. O dwóch różnych rzeczach mówimy. Nie doszedł mój głos, a na wstępie mojej 
wypowiedzi powiedziałem, że to jest dobra zmiana i dobry kierunek jeżeli chodzi             
o wyprowadzenie tejże szkoły z tego budynku. Natomiast całość wypowiedzi dotyczyła 
jednego, zagospodarowania panie radny potem tego budynku właściwego, co nie ma 
nic wspólnego z tym, że decyzja o przeprowadzeniu do szkoły w zdecydowanie lepsze 
warunki jest dobra, a nawet powiem bardzo dobra. To wszystko.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Katarzyna Czerniewska.  
 

Radna KATARZYNA CZERNIEWSKA 
Króciutkie pytanie, czy coś wiadomo co będzie się działo z tym opuszczanym 
budynkiem jakie są dalsze plany na niego?  
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Poproszę o odpowiedź.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Nie, jeszcze nie ma żadnych ostatecznych decyzji, natomiast odnosząc się do tego 
pytania i do wcześniejszych stwierdzeń wskazać, że wszystkie budynki, które pełniły 
funkcje oświatowe, m. in. budynki po dawnych gimnazjach nadal pełnią funkcje bądź 
te edukacyjne, bądź to społeczne, więc również będzie tak w tym przypadku.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie ma więcej głosów w dyskusji. Przechodzimy do głosowania. Jest 
to druk 481. 
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 33 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
 

 

Uchwałę Nr XIX/484/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Specjalnej 
Przysposabiającej do Pracy nr 2 im. św. Matki Teresy z Kalkuty 

w Gdańsku, ul. Wita Stwosza 23 poprzez zmianę jej siedziby  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 30 do niniejszego protokołu. 
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34) w sprawie zamiaru przekształcenia Branżowej Szkoły Specjalnej            
I Stopnia nr 20 im. św. Matki Teresy z Kalkuty w Gdańsku,                               
ul. Wita Stwosza 23 poprzez zmianę jej siedziby (druk 482); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Pan dyrektor zreferował projekt uchwały.  

 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 33 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/485/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zamiaru przekształcenia Branżowej Szkoły 
Specjalnej I Stopnia nr 20 im. św. Matki Teresy z Kalkuty           

w Gdańsku, ul. Wita Stwosza 23 poprzez zmianę jej siedziby 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 31 do niniejszego protokołu. 
 
35) w sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Podstawowej dla Dorosłych 
w Gdańsku poprzez zmianę adresu siedziby z ul. Kołobrzeskiej 75               
w Gdańsku na al. Gen. Józefa Hallera 16/18 w Gdańsku (druk 483); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Poproszę pana dyrektora o zreferowanie.  
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Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo, również w przypadku tej uchwały tryb jest 
identyczny. Chodzi tylko i wyłącznie o dostosowanie zapisu aktu założycielskiego       
do rzeczywistości i zajęcia w Szkole Podstawowej dla Dorosłych kilkoro słuchaczy        
w tym roku mają już w Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego nr 1 przy    
ul. Hallera. Natomiast główną siedzibą nadal wpisane w akcie założycielskim jest         
ul. Kołobrzeska 75, stąd w trybie dzisiaj już przeze mnie omawianym należy wskazać 
nową siedzibę jako al. Gen. Józefa Hallera 16/18. Dziękuję.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie ma głosów w dyskusji. Przechodzimy do głosowania.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 33 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/486/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Podstawowej dla 
Dorosłych w Gdańsku poprzez zmianę adresu siedziby z ul. 

Kołobrzeskiej 75 w Gdańsku na al. Gen. Józefa Hallera 16/18 w 
Gdańsku 

 
z dnia 30 stycznia 2020 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 32 do niniejszego protokołu. 
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36) w sprawie zamiaru przekształcenia Bursy Gdańskiej imienia Ireny 
Sendlerowej poprzez zmianę adresu siedziby z ul. Podwale Staromiejskie 
51/52 w Gdańsku na ul. Piramowicza 1/2 w Gdańsku (druk 484); 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Poproszę panie dyrektorze o zreferowanie.   
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo, również w tym przypadku nie będę po raz 
kolejny przytaczał całej procedury. Chodzi znowuż o urealnienie tego zapisu w akcie 
założycielskim placówki. Całość działań administracyjnych tej jednostki jaką jest Bursa 
Gdańska dzisiaj znajduje się na ul. Piramowicza, stąd wniosek o zmianę zapisu 
dotyczącego siedziby z Podwala Staromiejskiego na ul. Piramowicza w Gdańsku. 
Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie widzę głosów w dyskusji. Przechodzimy do głosowania.  
 

Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 33 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/487/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zamiaru przekształcenia Bursy Gdańskiej imienia 
Ireny Sendlerowej poprzez zmianę adresu siedziby z ul. Podwale 

Staromiejskie 51/52 w Gdańsku na ul. Piramowicza 1/2 w 
Gdańsku 

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 33 do niniejszego protokołu. 
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37) w sprawie zamiaru likwidacji XI Liceum Ogólnokształcącego – Szkoły 
Mistrzostwa Sportowego wchodzącego w skład Zespołu Szkół 
Mistrzostwa Sportowego w Gdańsku (druk 490);  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Opinia Komisji Edukacji pozytywna. Bardzo proszę panie dyrektorze z zreferowanie.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo, kolejne dwa druki również należy 
rozpatrywać łącznie. Mówimy tutaj o dwóch placówkach, które wchodzą w skład 
Zespołu Szkół Mistrzostwa Sportowego z siedzibą przy ul. Subisława. Pamiętacie 
państwo radni, że w roku 2017 ze względu na braki w przepisach oświatowych nie było 
możliwości innej jak tylko utworzenie pod jednym adresem dwóch zespołów osobo 
Zespołu Szkół Sportowych i Ogólnokształcących i Zespołu Szkół Mistrzostwa 
Sportowego. W tej chwili przepisy umożliwiają już tworzenie oddziałów Mistrzostwa 
Sportowego w szkołach sportowych, stąd też taka intencja w oby tych uchwałach, a 
więc w trybie likwidacji rzeczywiście obie te placówki zostaną zlikwidowane, natomiast 
całkowicie zostaną odtworzone w istniejącym w tym miejscu Zespole. Oczywiście 
całość społeczności szkolnej opiniuje ten projekt pozytywnie. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie ma głosów w dyskusji.  
 

Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 33 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/488/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zamiaru likwidacji XI Liceum Ogólnokształcącego – 
Szkoły Mistrzostwa Sportowego wchodzącego w skład Zespołu 

Szkół Mistrzostwa Sportowego w Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
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Uchwała stanowi załącznik nr 34 do niniejszego protokołu. 
 

38) w sprawie zamiaru likwidacji Szkoły Podstawowej Mistrzostwa 
Sportowego nr 93 wchodzącej w skład Zespołu Szkół Mistrzostwa 
Sportowego w Gdańsku (druk 491);  
   

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Pan dyrektor Kryger zreferował projekt uchwały. 
Nie ma głosów w dyskusji.  
 

Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/489/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie zamiaru likwidacji Szkoły Podstawowej Mistrzostwa 
Sportowego nr 93 wchodzącej w skład Zespołu Szkół 

Mistrzostwa Sportowego w Gdańsku 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 35 do niniejszego protokołu. 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Przechodzimy teraz do serii druków w sprawie utworzenia Zespołu                         
Szkolno-Przedszkolnego i też proponuję zreferować je łącznie, a potem będziemy 
każdy osobno ewentualnie dyskutować i oczywiście głosować. Bardzo proszę panie 
dyrektorze.  
 

39) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno – Przedszkolnego (druk 479); 
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Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo kolejnych sześć druków dotyczy procesu 
utworzenia Zespołów Szkolno-Przedszkolnych. Za chwilkę wymienię szczegółowo 
jakie placówki będą wchodzić w skład nowych zespołów. Mówimy tutaj o przepisach 
prawa oświatowego, które umożliwiają łączenie szkół podstawowych i przedszkoli 
znajdujących się w tym samym rejonie, w tym samym obwodzie w Zespoły Szkolno-
Przedszkolne. Jest to z jednej strony uzasadnione ekonomicznie jak również 
umożliwia lepszą regulację w przypadku rekrutacji do tych placówek, umożliwia 
zwyczajnie pozyskanie dodatkowych miejsc dla dzieci najmłodszych w przedszkolach. 
Za każdym razem, gdy mówimy o nowym Zespole Szkolno-Przedszkolnym mówimy 
też o nadaniu pierwszego statutu, który stanowi załącznik do tejże uchwały. I tak 
proszę państwa w druku 479 mówimy o powstaniu Zespołu Szkolno-Przedszkolnego 
nr 3, w skład którego będą wchodzić placówki z dzielnicy stogi, czyli Szkoła 
Podstawowa nr 72 i Przedszkole nr 16. W przypadku druku 480 mówimy o Zespole 
Szkolno-Przedszkolnym nr 4, czyli Szkoła Podstawowa nr 11 i Przedszkole nr 58. 
Kolejny druk to druk 485 Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 7, w skład którego wejdą     
od 1 września tego roku Szkoła Podstawowa nr 55 i Przedszkole nr 23. Obie placówki 
w dzielnicy Nowy Port. Druk 488 mówimy tutaj o Zespole Szkolno-Przedszkolnym nr 
8. Te uchwały należy rozpatrywać łącznie z kolejnym drukiem, który mówi o powstaniu 
nowego przedszkola w dzielnicy Chełm przy ul. Dragana, więc będzie to Szkoła 
Podstawowa nr 8 i Przedszkole nr 3 w Gdańsku. Druk 496 to również łącznie z kolejną 
uchwałą czyli powstające Przedszkole nr 6  Szkoła Podstawowa nr 6 w dzielnicy 
Gdańsk Południe. Druk 493 Zespół Szkolno-Przedszkolny przy ul. Startowej                    
w budynku jednym czyli Szkoły Podstawowej nr 92 mieści się oczywiście Szkoła 
Podstawowa nr 92 i tworzone w kolejnej uchwale Przedszkole nr 13. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję panie dyrektorze. Pojawiają się pytania o kolejność głosowania. To znaczy 
czy w sytuacji … bardzo proszę pan Przewodniczący Gierszewski.   
 

Radny PIOTR GIERSZEWSKI – Wiceprzewodniczący RMG   
Może wytłumaczę. Teraz też zerknąłem panie dyrektorze, czy nie wyłączyć z tego 
bloku, o którym pan mówił 44 pkt, czyli druk 493, a dlaczego? Ponieważ w druku 493 
jest wpisane już Przedszkole po przekształceniu, natomiast druk o jego 
przekształceniu jest w następnej kolejce czyli 492, czyli może lepiej najpierw 
przekształćmy te Przedszkole w te właściwe, a potem włączmy je do zespołu. To jest 
tylko takie jedyne pytanie czy tutaj nie zamienić kolejności w głosowaniu, mówię             
o pkt 44 i 45 dzisiejszego porządku.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Ale jeśli dobrze zrozumiałam to co pan dyrektor referował to to samo dotyczy                  
ul. Dragana i Dullina tak samo.  
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Radny PIOTR GIERSZEWSKI – Wiceprzewodniczący RMG   
Nie, bo tam są publiczne już przedszkola.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Poprosimy pana dyrektora o odpowiedź w takim razie.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Kolejne trzy uchwały szanowni państwo mówią o utworzeniu nowych przedszkoli,          
a więc są identyczne w swojej treści nowe przedszkola publiczne samorządowe. Jeżeli 
państwo pozwolą ja zreferuję kolejne trzy uchwały mówiące o utworzeniu tych 
przedszkoli i wtedy ewentualnie w kolejności głosowania. Druk 492 w sprawie 
utworzenia Publicznego Przedszkola przy ul. Startowej 9 mowa jest o utworzeniu 
nowego Przedszkola o nr 13. Jego siedzibą będzie właśnie ul. Startowa. Do tej pory 
do 31 sierpnia 2020 r. w miejscu tym funkcjonuje Przedszkole publiczne                          
nie samorządowe, w związku z zakończeniem trwającej umowy najmu zasadnym jest 
utworzenie w tym miejscu przedszkola samorządowego, a tym samym włączenia        
go też w zespół ze Szkołą Podstawową nr 92. Jeżeli chodzi o druk 495 mówimy tutaj 
o budynku przy ul. Dullina, który w tej chwili jest w administrowaniu Szkoły 
Podstawowej nr 86. Projekt zakłada utworzenie w tym miejscu samodzielnego 
przedszkola, a następnie włączenie go oczywiście z Zespół ze Szkołą Podstawową    
nr 6. Kolejny druk to druk 487 mówiący o utworzeniu nowego przedszkola przy              
ul. Dragana na Chełmie, Przedszkole nr 3, które wspomnianą już przeze mnie uchwałą 
ma być połączone w Zespół Szkolno-Przedszkolny ze Szkołą Podstawową nr 8. 
Dziękuję.         
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Czyli zostawiamy taką kolejność jak jest. Głos w dyskusji pani radna 
Joanna Cabaj.   
 

Radna JOANNA CABAJ 
Chciałam się przychylić do głosu pana radnego Gierszewskiego, ponieważ wczoraj 
prowadziliśmy dosyć burzliwą dyskusję na temat Przedszkola 13 i postanowiliśmy 
chyba wspólnie z Komisją Edukacji, żeby ten druk nie był procedowany. Czy mógłby 
się pan odnieść do decyzji?  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
To znaczy Komisja nie mogła zdecydować, że druk nie będzie procedowany.  
 

Radna JOANNA CABAJ 
Prowadziliśmy pani Przewodnicząca wczoraj bardzo taką burzliwą… 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
O którym numerze mówimy?  
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Radna JOANNA CABAJ 
O druku 493.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
I 492. Komisja Edukacji … 
 

Radna JOANNA CABAJ 
Ja bym chciała prosić tylko o informację od pana dyrektora dobrze, jeżeli chodzi o tą 
naszą dyskusję wczorajszą. Jakiś komentarz chociażby.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dobrze. Komisja odstąpiła od opiniowania tych dwóch druków, więc nie ma opinii 
Komisji. Bardzo proszę panie dyrektorze o odniesienie się.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Tak jak powiedziała pani Przewodnicząca, państwo radni podjęli wczoraj decyzję o 
odstąpieniu od głosowania, natomiast nie została podjęta decyzja o zdjęciu tego druku 
z sesji. W tej chwili jest procedowany. Do wszystkich uwag wydaje mi się, że już 
wczoraj się odniosłem. Jeżeli są jeszcze jakieś pytania, jakieś wątpliwości to chętnie 
na nie odpowiem oczywiście.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję, pan przewodniczący Komisji Edukacji Andrzej Kowalczys.  
 

Radny ANDRZEJ KOWALCZYS – Przewodniczący Komisji Edukacji 
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo, Komisja Edukacji odstąpiła od opiniowania, 
a nie zdjęcie z obrad.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan Przewodniczący Piotr Gierszewski.  
 

Radny PIOTR GIERSZEWSKI – Wiceprzewodniczący RMG   
O pewnych wątpliwościach to ja przy druku 493 powiem po prostu, bo teraz nie wiem, 
mówimy o tych 10, 12 na raz to ja bym chętnie zabrał głos, a jeżeli nie to jak dojedziemy 
do tego punktu 493 to ewentualnie dwa zdania komentarza.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dobrze, to tak zróbmy. Pan dyrektor blokowo omówił. Oczywiście w każdym punkcie 
będzie można zadać pytanie. Jesteśmy w tej chwili w ppkt 39 i jest to druk 479 w 
sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego. Komisja Edukacji wydała opinię 
pozytywną. Nie widzę głosów w dyskusji.  
 

Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
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za - 33 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/490/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 36 do niniejszego protokołu. 
 

40) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno – Przedszkolnego (druk 480); 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Druk został zreferowany. Nie widzę głosów w 
dyskusji.  
 

Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/491/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego  

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 37 do niniejszego protokołu. 
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41) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego (druk 485);    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Nie ma głosów w dyskusji. 
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 33 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/492/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 38 do niniejszego protokołu. 
 

42) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno – Przedszkolnego (druk 488); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Nie widzę głosów w dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 33 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/493/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 39 do niniejszego protokołu. 
 

43) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno – Przedszkolnego (druk 496); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Nie ma głosów w dyskusji.  

 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/494/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 40 do niniejszego protokołu. 
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44) w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Gdańsku 
przy ul. Startowej 9 (druk 493);   
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji odstąpiła od opiniowania tego druku. Głos w dyskusji pan radny Piotr 
Gierszewski.  
 

Radny PIOTR GIERSZEWSKI – Wiceprzewodniczący RMG   
Dziękuję. Dosłownie kilkadziesiąt sekund. Domyślam się, że pani radnej Cabaj 
chodziło o wniosek, który został wczoraj postawiony jednogłośnie przyjęty i podjęty 
przez Komisję Edukacji dotyczącą możliwości procedowania tego projektu uchwały na 
przyszłej sesji. Nie będę wnikał w szczegóły. Jeżeli będzie potrzeba to zapewne pan 
dyrektor pozostałym radnym wytłumaczy jakie plusy i minusy ewentualnie byłyby tej 
decyzji, którą wczoraj prosili radni miasta Gdańska. Natomiast sytuacja dość dziwna, 
którą zastaliśmy, mianowicie to już teraz oczywiście mówię za siebie, że zabrakło 
ewidentnie przynajmniej tak wynikało z przebiegu wczorajszej Komisji, zabrakło 
takiego normalnego dialogu między zainteresowanym najemcą budynku                              
i prowadzącym przedszkole, zresztą bardzo dobre przedszkole, a Urzędem Miasta 
Gdańska. Jako rajcy nie mogliśmy tego sporu wczoraj w żaden sposób, nawet nie 
próbowaliśmy i to chyba chwała nam wszystkim, bo to nie jest taki spór, który warto 
byłoby akurat podczas Komisji wchodzić i decydować kto miał rację, lub kto nie miał 
tej racji. Mam nadzieję, że pan dyrektor dzisiaj nam troszeczkę więcej informacji 
przekaże, ale informacja, która padła z ust pani dyrektor, rodziców, nauczyciela, była 
jednoznaczna, faktycznie w sierpniu tego roku kończy się najem tym samym 
czteroletnia karencja funkcjonowania tego przedszkola prowadzone przez osobę 
fizyczną z automatu wygasa. Każdy, każdy najemca widząc, nie wiem, dobrze 
prosperujące, przepraszam, chciałem powiedzieć przedsiębiorstwo, mam przed 
oczyma przedszkole, ale placówkę, chce, albo inaczej, pragnie, żeby dalej ona 
funkcjonowała. Jeśli chodzi o ideę, żeby było jasne, jestem akurat za tą ideą,             
którą przyjął Urząd Miasta, ale chodzi o kwestie zwykło ludzką. Pani wystąpiła 
dokładnie w lipcu, tak nam pokazała dokument, że prosiła o kontakt i informację          
czy ma szansę na przedłużenie najmu tego budynku, żeby dalej kontynuować bardzo 
dobrze rozpoczętą pracę tegoż przedszkola. Z odpowiedzi i z dokumentacji 
przynajmniej nam wczoraj przedstawionej wynikało, że ponad 4 miesiące nie miała 
żadnej odpowiedzi. I powiem tak, stojąc na prawie wiemy, że o tym decyduje akurat 
Prezydent mówiąc o tym, czy przedłuża czy nie. Ale z punktu widzenia zwykłego 
takiego ludzkiego, elementarnego, 4 miesiące nie ma odpowiedzi nawet jeżeli ona 
będzie negatywna dla mnie jako petenta to czteromiesięczny brak odpowiedzi jest 
karygodne. Ja nie znam, bo wczoraj ani Urząd nie mógł przedstawić nam innej wersji, 
mieliśmy tylko ten dokument, który przedstawiony został przez panią dyrektor i jak 
gdyby jeszcze raz powtarzam, idea słuszna, natomiast wykonanie nie do końca                
i prosiłbym o wyjaśnienie tej sprawy, albo uwaga tak jak wczoraj to jest w protokole 
Komisji, jeżeli pani dyrektor była informowana w jakiś sposób przez pracowników 
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Urzędu, żeby to zweryfikować, że ma szansę na przedłużenie dalszej umowy, to żeby 
to zweryfikować, albo przeprowadzić męską rozmowę z urzędnikami, którzy w błąd 
wprowadzali organ prowadzący to przedszkole i to wszystko. I aż tyle. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Barbara Imianowska. 
 

Radna BARBARA IMIANOWSKA  
Ja tylko chciałam pytanie takie jedno zadać, czy urzędnik, który wydał decyzję               
po prawie pięciu miesiącach poniósł jakieś konsekwencje w tej sprawie. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Proszę panie dyrektorze o komentarz.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pytanie pani radnej łączy się też z pytaniem, które zadał pan radny Gierszewski,      
więc postaram się łącznie na nie odpowiedzieć. Już wczoraj podczas posiedzenia 
Komisji pani przyznała, że pomiędzy złożonym pismem do Urzędu, a spotkaniem, 
które miało miejsce w połowie listopada była w kontakcie z urzędnikami miejskimi,      
jak również prowadzona była korespondencja mailowa z panią. Jeżeli chodzi o termin 
wydania decyzji to pani otrzymała, to nie jest decyzja administracyjna, swoją drogą,   
to były odpowiedzi na pisma, które pani otrzymała w terminie. Również spotkania,  
które się odbyły były zgodnie z terminami po jej wniosku o spotkanie, a więc tutaj nie 
ma przekroczenia terminów. Wczoraj również starałem się na Komisji bardzo długo 
wyjaśniać, że pani była poinformowana o wszelkich postępach prac w tej sprawie,      
jak również zaproponowano wszelkie możliwe formy pomocy zarówno dla niej,            
dla wszystkich pracowników, jak i dzieci i rodziców dzieci do tej pory uczęszczających 
do tego przedszkola. Natomiast zwracam uwagę tylko na jedną rzecz, uchwała,              
o której mówimy nie mówi o likwidacji podmiotu nie samorządowego prowadzonego 
przez osobę prywatną, mówi o tworzeniu publicznego samorządowego przedszkola. 
Jakie będą ostatecznie decyzje organu prowadzącego to przedszkole   
niesamorządowe tego w tej chwili nie wiemy, ponieważ od grudnia, kiedy pani 
otrzymała ostateczną decyzję o tym, że umowa nie będzie przedłużana nie wykonała 
żadnego ruchu chociażby poszukiwania nowej siedziby czy informowania rodziców      
o jej ostatecznych decyzjach.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan Przewodniczący Cezary Śpiewak-Dowbór.  
 

Radny CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - przewodniczący klubu KO 
Bardzo dziękuję. Panie dyrektorze moje pytanie zmierza do ustalenia tego w jakiej 
sytuacji będą dzieci, które do tej placówki dzisiaj uczęszczają i w konsekwencji też ich 
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rodzice, czy będą mogły skorzystać z tej placówki o ile przegłosujemy za chwilkę           
tą uchwałę i jak wygląda właśnie sytuacja samych mieszkańców, czyli dzieci, ale też 
jak wygląda kwestia kadry tego przedszkola, bo ja rozumiem, że podmiot prowadzący 
to jest jedno i to jest w pewnym sensie ryzyko biznesowe, podpisuje umowę na jakiś 
okres to musze sobie zdawać sprawę z konsekwencji tego, ale z punktu widzenia 
ludzkiego pracownicy tego przedszkola czy tutaj miasto Gdańsk ma dla nich jakąś 
ofertę? Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Proszę o odpowiedź.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Tak jak wspomniałem w grudniu były przekazywane te informacje. Jeżeli chodzi             
o dzieci uczęszczające do przedszkola będzie możliwość kontynuacji w przedszkolu 
samorządowym. Jeżeli chodzi o pracowników tutaj oczywiście będzie decydowała ich 
wola, natomiast podczas spotkań, o których mówiłem, czyli w listopadzie i w grudniu 
w spotkaniach uczestniczyła nie tylko pani, która prowadzi to przedszkole nie 
samorządowe, ale też dyrektor obecnej szkoły 92, które ustalały, że jeżeli tylko będzie 
taka wola pracowników każdy znajdzie zatrudnienie w nowo tworzonym przedszkolu.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pani radna Joanna Cabaj.   
 

Radna JOANNA CABAJ 
Dziękuję. Panie dyrektorze, bo jakoś sprawa nam się rozmydla. Wczoraj była pani 
dyrektor tego przedszkola, pani Małgorzata Goyke i powiedziała jasno, pismo wysłała 
do was w lipcu. W międzyczasie odpowiedź odnośnie braku możliwości przedłużenia 
umowy w listopadzie. W międzyczasie otrzymywała po telefonicznych interwencjach 
otrzymywała informacje od pracowników Urzędu od pani Przybyłowskiej, że umowa 
będzie przedłużana, więc pytanie króciutkie, czy pani, przepraszam, dodam jeszcze, 
że pokazała dokumenty potwierdzające, że pismo zostało złożone i przyjęte                      
w Urzędzie. Również posiadała bilingi rozmów telefonicznych, więc moje pytanie,     
czy pani dyrektor okłamywała nas wczoraj? Czy mówiła prawdę? Czy pan                         
to sprawdził?  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Proszę bardzo.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pani radna, odpowiadając na pani pytanie już wczoraj na Komisji mówiłem, że w mojej 
ocenie jest to nieprawda. Natomiast nie mam kompetencji organów śledczych,            



150 
 

czy ścigania, żeby móc to zweryfikować. Mam informację od pracownika, który był        
w kontakcie z panią, która była wczoraj na Komisji, nie potwierdza tych informacji.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Kolejny głos w dyskusji pani radna Barbara Imianowska.    
 

Radna BARBARA IMIANOWSKA  
Ja nie czuję satysfakcji odpowiedzi na to pytanie, które zadałam. Czy taki jest czas 
oczekiwania na odpowiedź z Urzędu Miejskiego 5 miesięcy? Czy wydawało mi się,    
że do 14 dni. Pani czekała 5 miesięcy. Jak to jest?  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Zanim pan dyrektor odpowie, jeszcze pani Przewodnicząca Beata Dunajewska.  
 

Radna BEATA DUNAJEWSKA - przewodnicząca klubu WdG 
Dziękuję bardzo. Ja bym wolała pani, zwracam się do pani radnej Cabaj, żebyśmy     
nie wymieniali nazwisk ostatecznie RODO i nie wiem, czy pani tutaj brała to pod 
uwagę. To jest pierwsza kwestia. Panie dyrektorze ja może w tej całej dyskusji 
chciałabym jeszcze poruszyć jedną kwestię. Chodzi mi o tę termomodernizację.        
Czy pieniądze, które otrzymaliśmy z Unii Europejskiej mogłyby być wykorzystane        
na to przedszkole publiczne, ale prowadzone przez podmiot niepubliczny?                   
Czy moglibyśmy wykonać tę termomodernizację biorąc pod uwagę kwestie dyscypliny 
finansowej?  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Proszę pana dyrektora o odpowiedź. 
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Odnosząc się do kwestii terminów wydaje mi się, że już dosyć szczegółowo opisałem 
kiedy i jakie spotkania, kiedy był kontakt z panią i tutaj ciężko mi się jeszcze do tego 
odnieść, do tego zarzutu o braku terminowości. Natomiast co do trwających remontów 
tutaj mogę tylko dodać, że nie tylko kwestia termomodernizacji, ale też innych 
remontów bieżących związanych z bieżącymi nakazami Sanepidu, Straży Pożarnej 
musi być zrealizowana w tej placówce. Miasto Gdańsk niezasadne jest ekonomicznie 
bardzo delikatnie mówiąc inwestowanie w obiekt nie należący do samorządu, czy nie 
będący we władaniu samorządu.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Na tym zakończyliśmy dyskusję. Przechodzimy do głosowania.      
Jest to druk 493.     
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Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 23 
przeciw - 2 
wstrzymało się - 7 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/495/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie utworzenia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego           
w Gdańsku przy ul. Startowej 9  

 
z dnia 30 stycznia 2020 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 41 do niniejszego protokołu. 
 
45) w sprawie utworzenia publicznego Przedszkola przy ul. Startowej 9    
w Gdańsku (druk 492); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji odstąpiła od opiniowania. Druk został zreferowany przez pana 
dyrektora. Nie widzę głosów w dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 22 
przeciw - 1 
wstrzymało się - 9 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/496/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie utworzenia publicznego Przedszkola przy                
ul. Startowej 9 w Gdańsku   

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 42 do niniejszego protokołu. 
 

46) w sprawie utworzenia publicznego Przedszkola przy ul. Aleksandra 
Dullina`a 8 w Gdańsku (druk 495); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Druk został zreferowany. Nie widzę głosów             
w dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 1 

 

Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/497/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie utworzenia publicznego Przedszkola przy ul. 
Aleksandra Dulina`a 8 w Gdańsku 

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 43 do niniejszego protokołu. 
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47) w sprawie powołania publicznego Przedszkola przy ul. Dragana 22      
w Gdańsku (druk 487); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Projekt uchwały został zreferowany przez pana 
dyrektora. Nie ma głosów w dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 33 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/498/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie powołania publicznego Przedszkola                       
przy ul. Dragana 22 w Gdańsku 

 
z dnia 30 stycznia 2020 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 44 do niniejszego protokołu. 
 

47a) w sprawie ustalenia na rok szkolny 2020/2021 planu sieci 
publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta 
Gdańska oraz określenia granic obwodów publicznych szkół 
podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska oraz inne 
organy (druk 471 + autopoprawka); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Edukacji opinia pozytywna. Bardzo proszę panie dyrektorze o zreferowanie.  
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Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo, zgodnie z przepisami prawa oświatowego 
gmina określa plan sieci publicznych szkół podstawowych na kolejny rok szkolny.  
Tego dotyczy również autopoprawka, która jest zwykłym błędem pisarskim. Chodzi 
oczywiście w załączniku o poprawienie roku szkolnego na właściwy, czyli 2020/2021. 
Druk, a w szczególności załącznik zawiera wszystkie zmiany obwodów dzisiaj przeze 
mnie już wymienione. W przypadku zmian aktów założycielskich poszczególnych 
placówek. Kolejne zmiany, na które należy zwrócić uwagę to dwie zmiany dotyczące 
organu prowadzącego w przypadku szkół nie samorządowych, czyli Szkoły 
Podstawowej Olimpijczyk i Szkoły Podstawowej nr 29 oraz w przypadku Morskiej 
Szkoły Podstawowej dopisano patrona. Pragnę tylko nadmienić, że uchwała została 
pozytywnie zaopiniowana przez Kuratora Oświaty. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie widzę głosów w dyskusji.    
 
Przewodnicząca poddała uchwałę wraz z autopoprawką pod głosowanie.    
 

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/499/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie ustalenia na rok szkolny 2020/2021 planu sieci 
publicznych szkół podstawowych prowadzonych                 

przez Gminę Miasta Gdańska oraz określenia granic obwodów 
publicznych szkół podstawowych prowadzonych                 
przez Gminę Miasta Gdańska oraz inne organy 

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 45 do niniejszego protokołu. 
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47b) w sprawie ustalenia na rok szkolny 2020/2021 planu sieci 
publicznych przedszkoli i oddziałów przedszkolnych w szkołach 
podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska (druk 472);   
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Opinia Komisji Edukacji jest pozytywna. Poproszę panie dyrektorze o zreferowanie.  

 
Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego   
Pani Przewodnicząca, szanowni państwo, tutaj bardzo podobne uzasadnienie. Zmiany 
wprowadzone w obowiązującej w tej chwili sieci publicznych przedszkoli,                     
sieci przedszkolnych to oczywiście pojawienie się tych trzech nowych, wymienianych 
dzisiaj przedszkoli, czyli Przedszkole nr 3, nr 6 i nr 13. Również ten projekt został 
pozytywnie zaopiniowany przez Kuratora Oświaty. Dziękuję.     
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie ma głosów w dyskusji.   
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/500/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie ustalenia na rok szkolny 2020/2021 planu sieci 
publicznych przedszkoli i oddziałów przedszkolnych w szkołach 

podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 46 do niniejszego protokołu. 
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47c) zmieniająca Uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
Nagrody Teatralnej Miasta Gdańska (druk 469); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Kultury i Promocji opinia pozytywna. Będzie referować pani dyrektor Celina 
Zboromirska.  

 
Pani CELINA ZBOROMIRSKA-BIEŃCZAK – Zastępca Dyrektora Biura 
Prezydenta ds. Kultury 
Szanowna pai Przewodnicząca, szanowni państwo radni uchwała zmieniająca 
uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia Nagrody Teatralnej Miasta 
Gdańska. Zmiany dotyczą regulaminu. Mają charakter porządkujący dotychczasowe 
zapisy, w szczególności doprecyzowania miejsca składania wniosków oraz 
wprowadzenie oświadczenia o zgodzie na przetwarzanie danych osobowych. 
Prezydent wnioskuje o uchwalenie.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie widzę głosów w dyskusji.  
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 32 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/501/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

zmieniająca Uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie 
ustanowienia Nagrody Teatralnej Miasta Gdańska 

 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 47 do niniejszego protokołu. 
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47d) w sprawie przyjęcia na terenie Miasta Gdańska Gdańskiego 
Programu Edukacji Kulturowej (druk 510+autopoprawka);  
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Komisja Kultury i Promocji opinia pozytywna, Komisja Edukacji również opinia 
pozytywna. Bardzo proszę o zreferowanie.  
 

Pani CELINA ZBOROMIRSKA-BIEŃCZAK – Zastępca Dyrektora Biura 
Prezydenta ds. Kultury 
Szanowni państwo radni, pani Przewodnicząca, projekt uchwały wprowadzenia 
Gdańskiego Programu Edukacji Kulturowej na terenie Miasta Gdańska.               
Program powstawał ponad 2 lata. Policzyliśmy to, ponad 200 osób było 
zaangażowanych w jego procedowanie. Wszelkie zapisy, których się opieraliśmy 
pochodzą oczywiście z programów operacyjnych zarówno Kultura i Czas Wolny          
jak i Edukacja. Program stanowi dokument otwarty i jest niejako pomostem łączącym 
edukację i kulturę i ma tak naprawdę sprawić, żeby ten dostęp był łatwiejszy,          
przede wszystkim zależy nam na tym, aby sprzyjał on rozwojowi przyszłego odbiorcy 
działań kulturalnych, a jak wiemy tylko poprzez działania edukacyjne prowadzone       
na różnych etapach życia, dlatego program obejmuje bardzo szeroką grupę tylko 
dzięki temu jest to możliwe, więc GPEK, tak w skrócie nazywa się program, w zasadzie 
wspiera, ale przede wszystkim przygotowuje do odbioru działań kulturalnych.        
Myślę, że państwo ten dokument znają. Dodam tylko, że wprowadzamy również 
autopoprawkę ze względu na uwagi, które zgłosiła Gdańska Rada Działalności 
Pożytku Publicznego i w tym momencie uszczegółowiliśmy tutaj zakres i podział zadań 
wśród realizatorów programu i udało nam się także już pewne kwestie stylistyczne 
również w tym bardzo obszernym dokumencie wyrównać. Prezydent wnosi                       
o uchwalenie.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie ma głosów w dyskusji. Kto z państwa… pani radna chciałaby 
jeszcze zabrać głos? Głosowanie jest w trakcie, pani radna Joanna Cabaj głos                 
w dyskusji.   
 

Radna JOANNA CABAJ 
Bardzo dziękuję pani Przewodnicząca, że zdążyłam. Proszę państwa jest to dokument 
bardzo obszerny i niestety musimy to przyznać, że tak jak tutaj pani, która referowała 
uznała, że ten program, tworzenie tego programu trwało 2 lata, proszę zobaczyć 
jeszcze dzisiaj ponad 18 poprawek, które do nas wpłynęły dopiero w połowie obrad 
dzisiejszej sesji. Z czym mamy do czynienia w tym programie? Proszę państwa,           
po pierwsze znowu władze Miasta Gdańska uzurpują sobie prawo do tego, żeby 
wdrażać, przygotowywać i wdrażać programy edukacyjne tym razem już                          
od przedszkola. Zdrowe Love mamy od szkoły ponadpodstawowej. Teraz chcemy 
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wprowadzać programy edukacyjne już od przedszkola dla dzieci. Po drugie cały 
dokument dotyczy kultury. Żadnego odniesienia do wartości cywilizacyjnych, na jakich 
nasza kultura jest zbudowana. Natomiast praktycznie na każdej, na większości stron 
tego dokumentu mamy zapisy o różnorodności, orientacji seksualnych, tak jakby          
to te wartości stanowiły wartość nadrzędną w tym dokumencie. Ponadto dokument ten 
stwierdza iż w Gdańsku mamy do czynienia z nadpodażą wydarzeń kulturalnych i tutaj 
pytanie no to po co nam coś jeszcze, jakiś twór, który będzie, ma za zadanie 
stwarzanie czegoś nowego, proponowanie czegoś nowego tym bardziej, że tak jak 
dokument stwierdza na stronie 49, że mamy bardzo małą ilość osób zainteresowanych 
uczestnictwem w tych imprezach kulturalnych. Żeby było zabawniej no to jedną               
z przyczyn podaje się, za jedną z przyczyn braku zainteresowania mieszkańców tym 
programem wydarzeniami kulturalnymi stwierdza się zacytuję może, nie ma teraz tego 
cytatu, ale brak zaufania mieszkańców do władz samorządowych. I oczywiście kolejna 
sprawa to tak jak już pani powiedziała, zobaczcie państwo mamy już zaplanowane ileś 
wydarzeń kulturowych na ten rok i okazuje się, że już kolejne 200 000 zł z budżetu 
Miasta Gdańska na ten rok przeznaczono i w dokumencie jest zapis, że te nakłady 
muszą wzrastać z roku na rok. To wszystko z mojej strony. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Elżbieta Strzelczyk.       
 

Radna ELŻBIETA STRZELCZYK – Zastępca Przewodniczącego 
Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej 
Dziękuję pani Przewodnicząca. Koledzy radni, ja chciałam tutaj akurat zacytować w tej 
chwili fragment tego dokumentu, o którym mówiła koleżanka Joanna Cabaj.                   
To jest strona 18: „istnieje niskie zaangażowanie społeczne i polityczne gdańszczan 
wynikające z niskiego poziomu zaufania szczególnie do władzy samorządowej”.       
Tak jest w tym dokumencie napisane. Także na to chciałam zwrócić uwagę. Natomiast 
proszę państwa poza tym myślę, że wszyscy radni i władze Gdańska jesteśmy 
zainteresowani tym, żeby gdańszczanie w jak największym stopniu uczestniczyli           
w kulturze, szeroko rozumianej kulturze. Natomiast ten dokument nie sprzyja temu, 
żeby gdańszczanie powiększali swój udział w kulturze tylko chce nam kreować 
tożsamość kulturową. To nie jest to samo. Tożsamość kulturowa to jest to w czym 
jesteśmy wychowani i wydaje mi się, że to już jest za daleko idące ingerowanie               
w wychowanie gdańszczan. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan Przewodniczący Kazimierz Koralewski.  
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI - przewodniczący klubu PiS 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, myślę, że temu programowi warto się dobrze 
przyjrzeć. Na pewno będziemy się jemu przyglądać w takim zakresie, w jakim będą 
środki budżetowe przeznaczane na realizację i na merytoryczne jakieś treści,           
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które te programy będą realizować, bo zadziwiło mnie troszeczkę brzmienie pewnego 
akapitu w tym programie. Cytuję „dobrze skonstruowane działania edukacyjne                  
i animacyjne mogą być doskonałym narzędziem do mierzenia się z zadaniami 
współczesności np. starzeniem się społeczeństwa, wzrostem liczby zaburzeń 
psychicznych u dzieci i młodzieży, gwałtownymi zmianami związanymi z ociepleniem 
klimatycznym czy napływem migrantek i migrantów”. A więc naprawdę tutaj poważne 
wyzwanie, żeby wykształcić takich animatorów, edukatorów, czy jak tutaj padały 
sformułowania, żeby zmierzyć się z takimi problemami jak zaburzenia psychiczne,     
czy wpływ różnych innych okoliczności na zdrowie mieszkańców, bo przecież nie jest 
to jakiś projekt profilaktyczny, a raczej kulturowy, czy edukacji kulturowej. W związku 
z tym naprawdę będziemy się temu przyglądać, ponieważ te sformułowania są tak 
bardzo ogólne, że potem można wszystko w konkretnych projektach zmieścić. 
Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pan Piotr Gierszewski.  
 

Radny PIOTR GIERSZEWSKI – Wiceprzewodniczący RMG   
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, wczoraj zabierałem też kilka razy głos, 
rozmawialiśmy bardzo merytorycznie, było pewne zrozumienie jeśli chodzi o pewną 
ideę, aczkolwiek nieco do treści. Takie słowo mi wpadło na wczorajszej Komisji, 
dokument przeintelektualizowany. Nie wiem, czy takie istnieje, natomiast zapewne coś 
w tym jest. Sześćdziesiąt parę stron dość trudnego tekstu, w którym jest i tekst 
techniczny i tekst stricte pedagogiczno-psychologiczny, bo tam jest i cytowany i Okoń 
i jeszcze Suchodolski, ci, którzy zajmowali się metodologią i powiem tak, dzisiaj bym 
się poddał, że tak powiem, jeśli chodzi o kwestię głosowania, natomiast stawiam 
wniosek formalny o cofniecie tego projektu do prac Komisji tylko z jednego powodu, 
że mnóstwo poprawek wpłynęło o godz. 11:44. Gdybym się nie zorientował 
przeglądając cały czas na bieżąco pocztę, to bym nawet nie wiedział jakie tam               
są poprawki i nie wiem czy wszyscy państwo radni o tych autopoprawkach różnego 
rodzaju się dowiedzieliście, bo tego tam jest dość sporo i słuchajcie dla takiej zwykłej, 
ludzkiej uczciwości to nie jest projekt uchwały, który musi jutro wejść w życie, bez 
którego miasto Gdańsk nie będzie miało usług kulturowo-kulturalnych,                                 
z przeproszeniem za te słowa, natomiast już robienie takiej, przepraszam, szopki,       
że w trakcie obrad wrzuca się mnóstwo różnego rodzaju poprawek, darujmy sobie       
to, spokojnie przeanalizujemy te poprawki. Ja chętnie z panią porozmawiam,                 
bo na Komisji był dialog sympatyczny, natomiast nie róbmy jakiegoś precedensu,        
że w trakcie obrad bez powiadomienia bach, strzelamy następną uchwałę, bo to tak 
troszeczkę urząd rajcy jako uchwałodawcy by ośmieszyło. To tak tylko na marginesie. 
Mój wniosek formalny podtrzymuję i prośba państwa o uwzględnienie tego wniosku       
i to tyle. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Czy pani dyrektor mogłaby odpowiedzieć co by się wydarzyło, gdybyśmy dzisiaj tego 
nie przegłosowali, nie przyjęli tego programu?  
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Pani CELINA ZBOROMIRSKA-BIEŃCZAK – Zastępca Dyrektora Biura 
Prezydenta ds. Kultury 
Chciałam tylko powiedzieć, że te autopoprawki wynikają z tego, że do ostatniej chwili 
pracowaliśmy z Gdańską Radą Działalności Pożytku Publicznego. Rzeczywiście tryb 
był niezwykły, bo dość szybki i pilny. Odpowiadam na pytanie o autopoprawkach.     
Dwa lata pracowaliśmy, żeby go stworzyć. To znaczy to, o czym państwo radni mówili 
w różnych zastrzeżeniach dotyczy głównie diagnozy, która też nie jest oczywiście tylko 
naszą opinią bądź zbiorem faktów, ale ona rzeczywiście jest poparta 
wielomiesięcznymi analizami. Natomiast te poprawki to nie są poprawki, które żeśmy 
zbierali, nie pisaliśmy samego dokumentu dwa lata, ten dokument był pisany                 
na ostatnim etapie pracy nad GPEK-iem. Natomiast tam pojawiły się po prostu kwestie 
formalne dotyczące realizatorów, których nie wychwyciliśmy wcześniej. Zostały one 
wszystkie zawarte. Nie chcemy wskazywać konkretnych podmiotów, które będą 
chciały realizować, natomiast oczywiście w kompetencji miasta to pozostaje.               
Jak państwo prześledzą to, to to widać. Zależy nam na tym. Jest już koniec stycznia. 
Mamy w planie wdrożeniowym na najbliższy rok, a taki plan mamy opracowany            
na najbliższych kilka lat, ogłoszenie konkursu grantowego, na który chcemy,             
żeby wpływały oferty dotyczące właśnie tylko stricte edukacji kulturowej. Planowaliśmy 
go na ogłoszenie na koniec lutego, stąd też ogromna prośba o uchwalenie tego 
programu, który jest dokumentem otwartym. Ja sama widzę, że on się zmienia dlatego, 
że nie jest to temat jakby jednoznaczny, ale też taki, który możemy sobie zamknąć        
i powiedzieć, że jesteśmy już. On się będzie zmieniał zawsze, bo tak jak edukacja. 
Niestety.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Mamy wniosek o odesłanie do Komisji. Jeszcze głos w dyskusji pan 
Przewodniczący Cezary Śpiewak-Dowbór.  
 

Radny CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR przewodniczący klubu KO 
Odnosząc się do tego wniosku formalnego, który został przez pana Przewodniczącego 
zgłoszony, żeśmy przed momentem z panią Przewodniczącą Dunajewską na ten 
temat rozmawiali i zarówno klub radnych Koalicji Obywatelskiej jak i klub radnych 
Wszystko dla Gdańska poprą wniosek o odesłanie do Komisji, ponieważ uważamy,    
że tryb, który w trakcie sesji o godz. 11:44 są przesyłane poprawki i to nie literówka, 
tylko merytoryczne poprawki to jest tryb, który nie powinien mieć miejsca na tej sali        
i nie zgodzimy się na taki precedens, aby radni zostali w takiej sytuacji postawieni, 
także poprzemy wniosek o odesłanie do Komisji jednomyślnie i jestem przekonany,  
że na kolejnej sesji przyjmiemy tę uchwałę.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
W takim razie poddaję pod głosowanie wniosek, żeby była jasność, tamto głosowanie, 
które było w trakcie zostało anulowane. W tej chwili mamy wniosek o odesłanie             
do Komisji.   
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Przewodnicząca poddała wniosek pod głosowanie.    

                                                    
za - 26 
przeciw - 3 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu podjęła wniosek o 
odesłanie projektu uchwały druk nr 
510 do Komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 48 do niniejszego protokołu. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Druk został odesłany do Komisji, w związku z tym nie ma sensu dłużej nad nim 
dyskutować. Przechodzimy do kolejnego punktu.  
 

48) w sprawie rozpatrzenia petycji w sprawie zmiany sposobu naliczania 
opłat za wywóz odpadów (druk 515); 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
W imieniu Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji pan Przewodniczący Andrzej Skiba.  
 

Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Dziękuję bardzo, pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, przed nami pięć projektów 
uchwał jeżeli chodzi o dorobek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji. Pierwszy z tych 
projektów w sprawie rozpatrzenia petycji w sprawie zmiany sposobu naliczania opłat 
za wywóz odpadów. Następnie jest podstawa prawna. Uchwala się co następuje Rada 
Miasta Gdańska nie uwzględnia petycji. Tutaj są dane osoby wnoszącej podane             
w sprawie zmiany sposobu naliczania opłat za wywóz odpadów. Państwo radni 
uzyskali pełen tekst uzasadnienia drogą elektroniczną, podobnie jak i projekt uchwały. 
Ja tylko najważniejsze fragmenty odczytam jeżeli chodzi o uzasadnienie.               
Petycją z dnia 2 grudnia 2019 r., tutaj jest imię i nazwisko, wystąpiła do Rady Miasta 
Gdańska o zmianę sposobu naliczania opłat za wywóz odpadów w mieście Gdańsku. 
W petycji zakwestionowano aktualnie obowiązującą metodę naliczania tych opłat          
w zależności od wielkości mieszkania. W petycji zaproponowano przyjęcie metody 
uzależniającej wysokość opłaty od zużycia wody kwestia naliczania opłat za wywóz 
odpadów zakładającej zależność opłat od powierzchni lokalu mieszkalnego została 
uprzednio uregulowana uchwałą Rady Miasta Gdańska, tutaj jest jej numer z dnia        
28 lutego 2013 r. i po kolejnej analizie i dyskusji uchwałą, tu jest jej numer Rady Miasta 
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Gdańska z dnia 28 listopada 2019 r. w sprawie wyboru metody ustalania opłaty             
za gospodarowanie odpadami komunalnymi i ustalenia stawki tej opłaty                          
dla nieruchomości, na których zamieszkują mieszkańcy oraz ustalenia sposobu 
obliczania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi dla nieruchomości, które 
w części stanowią nieruchomość, którą zamieszkują mieszkańcy, a w części 
nieruchomość, na której nie zamieszkują mieszkańcy, a powstają odpady komunalne. 
Najmocniej przepraszam panią, która tłumaczy na język migowy za zawiłość formy, 
ale taki mamy projekt uzasadnienia. W każdym razie dalej jest obszerne uzasadnienie 
jeżeli ktoś będzie zainteresowany z pewnością będzie mógł uzyskać mając powyższe 
na uwadze te argumenty przedstawione to jest zaczerpnięte ze słów, które jedna             
z osób obecnych na Komisji referowała odnośnie sposobów ustalania opłaty.          
Mając powyższe na uwadze Rada Miasta Gdańska nie uwzględnia petycji w niesionej 
przez i tutaj jest imię i nazwisko. Jeśli mają państwo jakieś pytania to jestem                     
do dyspozycji.    
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo panie Przewodniczący. Pytań nie widzę.    
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 19 
przeciw - 10 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/502/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie rozpatrzenia petycji w sprawie zmiany sposobu 
naliczania opłat za wywóz odpadów 

 
z dnia 30 stycznia 2020 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 49 do niniejszego protokołu. 
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49) w sprawie rozpatrzenia skargi dotyczącej działania Przewodniczącego 
Rady Miasta Gdańska oraz radnych jednostki pomocniczej Miasta 
Gdańska (druk 516); 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Referuje pan Przewodniczący Andrzej Skiba.  
 

Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Dziękuję bardzo, pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, drugi projekt z mojej Komisji, 
uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi dotyczącej działania Przewodniczącego Rady 
Miasta Gdańska oraz radnych jednostki pomocniczej Miasta Gdańska. Następnie 
podana jest podstawa prawna. Uchwala się co następuje. Najważniejszy § 1 uznaje 
się za bezprzedmiotową, to jest bardzo istotne, skargę wniesioną przez, tutaj są dane 
osoby, na Przewodniczącego Rady Miasta Gdańska oraz radnych dzielnicy Wrzeszcz 
Górny. Państwo radni uzyskali uzasadnienie podobnie jak i cały projekt uchwały drogą 
elektroniczną. Ufam, że państwo się zapoznali. Ja tylko fragment odczytam, który odda 
istotę rzeczy. Uzasadnienie: w dniu 18 kwietnia 2019 r., tutaj jest osoba, skierowała  
do Rady Miasta Gdańska pismo zatytułowane jako cytuję: „skarga, wniosek na brak 
odpowiedzi na pismo z dnia 15 listopada 2018 r. dotyczące protokołu z 24 sesji z dnia 
25 września 2018 r. Rady Dzielnicy Wrzeszcz Górny (kadencji 2015-2019) oraz 
okoliczności z nim związanych”. Następnie jest przedstawiony zdaniem osoby 
skarżącej czy osoby wnoszącej to pismo obraz sytuacji i dalsza część uzasadnienia 
rozpatrując skargę wniesioną przez i tutaj są dane tej osoby na Przewodniczącego 
Rady Miasta Gdańska i radnych Dzielnicy Wrzeszcz Górny uznać należy, że jest ona 
bezprzedmiotowa ze względów podmiotowych. Przepis artykułu 227 Kodeksu 
postępowania administracyjnego nie przewiduje, aby przedmiotem skargi mógł być 
zarzut naruszenia praworządności lub interesu skarżących przez radnego jednostki 
samorządu terytorialnego lub radnych jednostek pomocniczych. Wskazać również 
należy, że przepisy Kodeksu postępowania administracyjnego nie przewidują 
możliwości wniesienia skargi na organy jednostek pomocniczych. W konsekwencji 
przepisy artykułu 229 oraz 230 Kodeksu postępowania administracyjnego nie 
wskazują organu właściwego do rozpoznania skargi wniesionej na radnych jednostek 
pomocniczych niezależnie od pełnionych przez nich funkcji w tych podmiotach. Dodam 
od siebie, że po prostu nie ma tutaj, to jest może wyzwanie dla ustawodawcy, 
podmiotu, który mógłby dokonywać jakiejkolwiek kontroli w tym zakresie. W związku  
z tym wnoszę tak jak odczytałem.   
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie widzę głosów w dyskusji.     
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
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za - 30 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 0 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/503/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie rozpatrzenia skargi dotyczącej działania 
Przewodniczącego Rady Miasta Gdańska oraz radnych jednostki 

pomocniczej Miasta Gdańska  
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 50 do niniejszego protokołu. 
 

50) w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektor Zespołu Szkół Architektury 
Krajobrazu i Handlowo-Usługowych w Gdańsku (druk 517); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Referuje pan Przewodniczący Andrzej Skiba.  

 
Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Dziękuję bardzo pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, trzeci projekt uchwały. Uchwała 
w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektor Zespołu Szkół Architektury Krajobrazu            
i Handlowo-Usługowych w Gdańsku. Następnie podana jest podstawa prawna oraz 
uchwala się co następuje i w paragrafie 1 pozostawia się, uwaga, bez rozpoznania 
skargę wniesioną na dyrektor Zespołu Szkół Architektury Krajobrazu i Handlowo-
Usługowych w Gdańsku. Państwo radni uzyskali pełną treść projektu uchwały oraz 
uzasadnienie drogą elektroniczną. Uzasadnienie jest krótkie, więc odczytam,              
tym bardziej, że jest bardzo konkretne. Uzasadnienie pismem z dnia 13 grudnia 2019 
r. Ministerstwo Edukacji Narodowej z powołaniem się na przepis art. 239 pkt 3 Kodeksu 
Postępowania Administracyjnego przekazało Radzie Miasta Gdańska do rozpoznania 
skargę skierowaną przez i tutaj mogę odczytać, ponieważ to jest sedno całej sprawy, 
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przez cytuję „grono pedagogiczne i warsztatowe” na Dyrektor Zespołu Szkół 
Architektury Krajobrazu i Handlowo-Usługowych w Gdańsku. Powyższa skarga          
nie zawiera imion i nazwisk oraz adresów osób, które wniosły powyższe pismo. Jak 
wyżej wskazano w przedmiotowym piśmie skarżących określono jako „grono 
pedagogiczne i warsztatowe”. Stosowanie do przepisu § 8 ustęp 1 Rozporządzenia 
Rady Ministrów w sprawie organizacji, przyjmowania i rozpatrywania skarg i wniosków, 
skargi nie zawierające imienia i nazwiska oraz adresu wnoszącego pozostawia się bez 
rozpoznania. Mając na uwadze powyższy stan faktyczny i prawny Rada Miasta 
Gdańska pozostawia przedmiotową skargę bez rozpatrzenia. To jest koniec 
uzasadnienia. Tylko dodam, bo na Komisji poświęciliśmy tej sprawie chwilę, że jeżeli 
ktoś chce wnosić skargę i używa w piśmie, co mogą państwo zobaczyć, dość mocnych 
zwrotów, powinien mieć tyle odwagi i trzeba to powiedzieć wprost z tego miejsca,    
żeby się podpisać z imienia i nazwiska, a nie kogokolwiek publicznie szkalować.   
Jeżeli mają państwo jakieś pytania to proszę oczywiście.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo za zreferowanie. Nie ma pytań.      
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 30 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 1 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/504/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektor Zespołu Szkół 
Architektury Krajobrazu i Handlowo-Usługowych w Gdańsku 

 
z dnia 30 stycznia 2020 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 51 do niniejszego protokołu. 
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51) w sprawie rozpatrzenia skargi na Prezydenta Miasta Gdańska        
(druk 518);  
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Referuje pan Przewodniczący Andrzej Skiba.  
 

Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, kolejny projekt uchwały, 
przedostatni już. Projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na Prezydenta Miasta 
Gdańska. Następnie podana jest podstawa prawna, uchwala się co następuje, 
paragraf 1 uznaje się za bezzasadną skargę złożoną przez, tutaj są dane 
zaprezentowane, na nienależyte wykonywanie zadań przez Prezydenta Miasta 
Gdańska. Państwo radni uzyskali całość projektu uchwały oraz uzasadnienie drogą 
elektroniczną. Ja odczytam tylko najważniejsze fragmenty z racji takiego obowiązku. 
Wojewoda Pomorski pismem z dnia 20 września 2019 r. przekazał z powołaniem się 
na przepis art. 229 pkt 3 Kodeksu Postępowania Administracyjnego skierowane          
do niego pismo, tutaj są dane osoby, która skierowała, z dnia 10 września 2019 r. 
zatytułowane jako „skarga/wniosek o interwencję”. Wojewoda Pomorski uznał,             
że pismo to stanowi skargę na Prezydenta Miasta Gdańska. W skardze osoba,        
która wnosiła zarzuciła Prezydentowi Miasta Gdańska nie respektowanie wyroku 
Europejskiego Sądu Arbitrażowego w Ciechanowie, na mocy którego zasądzono        
na jej rzecz od Gminy Miasta Gdańska odszkodowanie i zadośćuczynienie związane 
z zawartą uprzednio pomiędzy stronami umową najmu lokalu komunalnego. Następnie 
jest rozwinięcie tego uzasadnienia. Ja przejdę dalej. Z wyjaśnień uzyskanych                
od Zastępcy Prezydenta Miasta Gdańska Piotra Borawskiego działającego                       
z upoważnienia Prezydenta Miasta Gdańska wynika, że powyższy wyrok został 
wydany bez wiedzy i udziału Gminy Miasta Gdańska. Dalej jest część uzasadnienia. 
Ja już tylko końcówkę odczytam. Mając na uwadze ustalony stan faktyczny i prawny 
uznać należy, że skarga jest bezzasadna. Zgodnie z art. 1161 § 1 Kodeksu 
Postępowania Cywilnego poddanie sporu pod rozstrzygniecie Sądu polubownego 
wymaga umowy stron. Zgodnie z art. 1162 Kodeksu Postępowania Cywilnego zapis 
na Sąd polubowny powinien być sporządzony na piśmie. Zapisu takiego nie zawierała 
umowa najmu, jak również w terminie późniejszym umowa taka nie została zawarta 
pomiędzy Gminą Miasta Gdańska, a tutaj są dane ukryte osoby, która to wnosiła.    
Brak jest zatem zapisu na Sąd polubowny przed Europejskim Sądem Arbitrażowym    
w Ciechanowie. W związku z powyższym wyrok Europejskiego Sądu Arbitrażowego   
w Ciechanowie nie wiąże Gminy Miasta Gdańska, a zatem Prezydent Miasta Gdańska 
nie jest zobowiązana do jego wykonania.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo panie Przewodniczący. Nie ma głosów w dyskusji.  
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Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 

za - 22 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 9 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 

 

Uchwałę Nr XIX/505/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie rozpatrzenia skargi na Prezydenta Miasta Gdańska 
 

z dnia 30 stycznia 2020 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 52 do niniejszego protokołu. 
   

52) w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Gdańskiego Zarządu Dróg 
i Zieleni (druk 519); 
 
Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Ostatni projekt uchwały. Proszę bardzo.  

 
Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, ostatni już projekt uchwały z Komisji Skarg, 
Wniosków i Petycji. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Gdańskiego 
Zarządu Dróg i Zieleni. Następnie podana jest podstawa prawna oraz uchwala się        
co następuje i w paragrafie 1 po rozpatrzeniu skargi, tutaj są dane zaprezentowane,   
z dnia 27 sierpnia 2019 r. na działanie dyrektora Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni 
uznaje się skargę za bezzasadną. Państwo radni uzyskali projekt uchwały oraz 
uzasadnienie obszerne drogą elektroniczną. Ja ponownie odczytam tylko pewne 
fragmenty kluczowe dla tej sprawy. Osoba pismem z dnia 27 sierpnia 2019 r. wniosła 
skargę na działanie Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni w związku z brakiem 
odpowiedzi na złożone przez tę osobę w dniu 6 czerwca 2019 r. odwołanie od odmowy 
przyznania odszkodowania za uszkodzoną oponę na będącym w złym stanie 
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technicznym parkingu przy ul. Rogaczewskiego oraz ze względu na stawiane przez 
Gdański Zarząd Dróg i Zieleni żądania niezgodne, zdaniem tej osoby, z obowiązującą 
procedurą zgłoszeniową. Ponieważ skarga dotyczy działalności komunalnej jednostki 
organizacyjnej i zasad stosowanych przy rozpoznawaniu zgłoszeń szkód 
komunikacyjnych pod względem podmiotowym zakwalifikować ją należy jako skargę 
na kierownika tej jednostki, tj. w przedmiotowej sprawie jako skargę na dyrektora 
Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni. Zgodnie z wyjaśnieniami uzyskanymi przez 
Komisję ds. Skarg, Wniosków i Petycji od Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni w toku 
prowadzonego przez nią postępowania dowodowego natychmiast po uzyskaniu 
informacji o braku odpowiedzi na odwołanie poszkodowanego podjęto niezwłoczne 
działania dotyczące udzielenia odpowiedzi, a następnie poinformowania                            
o uwzględnionej szkodzie co nastąpiło w dniu 10 września 2019 r. Opóźnienie                  
w rozpatrzeniu odwołania było skutkiem błędu leżącego po stronie podmiotu 
zewnętrznego, tj. firmy ubezpieczeniowej, nie jestem pewien, czy mogę podawać,   
więc nie podam nazwy, albowiem odwołanie nie zostało prawidłowo oznaczone             
w systemie. Następnie jest dalsza część uzasadnienia i ode mnie jeszcze odczytam, 
należy również podkreślić fakt, iż roszczenia zostały uznane i stanowisko dotyczące 
zwrotu kosztów za uszkodzoną oponę zostało przesłane do tej osoby,                           
która wnioskowała w dniu 10 września 2019 r. Wskazać ponadto należy, że Gdański 
Zarząd Dróg i Zieleni wezwał firmę, znów nie wymieniam nazwy, by nie mieć 
problemów, do złożenia szczegółowych wyjaśnień oraz poprosiło wdrożenie rozwiązań 
mających na celu usprawnienie systemu inwentaryzacyjnego zgłoszeń i udzielania 
odpowiedzi. Mając na uwadze powyższe ustalenia związane z postępowaniem 
prowadzonym przez Gdański Zarząd Dróg i Zieleni po zgłoszeniu szkody, jak również 
naprawę szkodę oraz podjęte działania naprawcze należy uznać skargę                           
za bezzasadną. Dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Nie ma głosów w dyskusji. 
 
Przewodnicząca poddała uchwałę pod głosowanie.    
 
 

za - 20 
przeciw - 0 
wstrzymało się - 9 

 
Rada Miasta Gdańska  
w głosowaniu przyjęła 
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Uchwałę Nr XIX/506/20 
 

Rady Miasta Gdańska  
  

w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Gdańskiego  
Zarządu Dróg i Zieleni 

 
z dnia 30 stycznia 2020 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 53 do niniejszego protokołu. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Bardzo dziękuję państwu. To była ostatnia uchwała.       

PUNKT  5 

WNIOSKI, OŚWIADCZENIA OSOBISTE 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Bardzo proszę, pan radny Andrzej Skiba.  

 
Radny ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, 
Wniosków i Petycji 
Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, na koniec chciałbym z tego 
miejsca, bo myślę, że jest to miejsce właściwe, serdecznie zaapelować do państwa 
oraz do mieszkańców Gdańska do zgłaszania uwag jeżeli chodzi o wyłożony projekt 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego, który dotyczy Brzeźna, 
dotyczy rejonu Al. Hallera i ul. Jantarowej. Sprawa budzi duże emocje.                          
Czas na złożenie opinii, uwag, sugestii, propozycji jest do 14 lutego. Myślę, że cenną 
rzeczą będzie jeżeli i państwo radni również przed sesją, ale przede wszystkim 
mieszkańcy Gdańska przedstawią swoje opinie, swoje zdanie odnośnie kontrowersji 
związanych z procedowanym planem. Dziękuję bardzo.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję. Pan Przewodniczący Kazimierz Koralewski.    
 

Radny KAZMIERZ KORALEWSKI - przewodniczący klubu PiS 
Pragnę przypomnieć Komisja Rewizyjna w sali 003 się w tej chwili spotka. Zapraszam 
członków Komisji Rewizyjnej do sali 003. Dziękuję.  
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo. Pani radna Joanna Cabaj.  
 

Radna JOANNA CABAJ 
Ja mam pytanie, jest tylko jedna pani przedstawicielka Urzędu Miejskiego, mam 
pytanie, kto sponsorował wczorajszą wizytę pana Marszałka Grodzkiego w Gdańsku    
i jaką kwotą?  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Kto sponsorował wizytę Marszałka Senatu w Gdańsku?  
 

Radna JOANNA CABAJ 
Tak.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Myślę, że powinna pani z pytaniem wystąpić do Kancelarii Senatu.  
 

Radna JOANNA CABAJ 
Dobrze, dziękuję.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Pan radny Romuald Plewa.  
 

Radny ROMUALD PLEWA 
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, w związku z procedowaniem naszego druku 
510, a przygotowywano go przeszło dwa lata miałbym prośbę, żeby pani 
Przewodnicząca nie dopuszczała, żeby w ostatnich dwóch dniach można było 
wprowadzać poprawki, albo w dniu sesji tak jak się to stało, żebyśmy nie zajmowali się 
drukami, które są tak modyfikowane. To naprawdę godzi w Radę Miasta Gdańska           
i w powagę naszej instytucji. Dziękuję. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Panie radny ja nie mam wpływu na to jak powstają autopoprawki. Wnioskodawca 
nawet w momencie, w którym wychodzi na mównicę i prezentuje swoją uchwałę może 
złożyć do niej w tym momencie autopoprawkę ustną, więc ja na to nie mam wpływu, 
ale państwo mają decydując o tym np., że taki druk, który ma za dużo autopoprawek 
czy są one zbyt obszerne zostanie po prostu odesłany do Komisji do ponownego 
rozpatrzenia, co właśnie dzisiaj miało miejsce.  
 

Radny ROMUALD PLEWA 
Bardzo dobrze, że tak się stało, ale mi chodzi, żeby majestat Rady Miasta Gdańska     
i powaga tej instytucji był zachowany, a nie żeby pracownik, który dostaje polecenie 
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próbował, nie wiem jak to ładnie, grzecznie sformułować, przepchnąć taką uchwałę, 
którą przygotowuje się dwa lata. Pewna powaga Rady Miasta Gdańska nie powinna 
pozwalać na takie działania. Dziękuję. 
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Dziękuję bardzo panie radny. Pani Sekretarz.  
 

Pani DANUTA JANCZAREK – Sekretarz Miasta Gdańska 
Rzeczywiście to nie jest wina pani Przewodniczącej, bo wnioskodawca ma takie 
prawo, natomiast ja przepraszam w imieniu urzędników i przekażę państwa uwagi          
i będziemy się starać, żeby nie doszło do tego typu sytuacji.  
 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Oczywiście czym innym jest jakaś omyłka pisarska, którą się poprawia, a czym innym 
dość obszerny dokument, który przychodzi. Bardzo państwu dziękuję.  

PUNKT  6 

ZAKOŃCZENIE OBRAD 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca RMG 
Zamknęła obrady sesji.  

 
Obrady zakończono o godzinie 16:45 

 
Przewodnicząca 

Rady Miasta Gdańska 

 
 

Agnieszka Owczarczak 
 

 

   
 
Protokół sporządziła 
na podstawie zapisu w formie cyfrowej 
 
 
starszy inspektor BRMG  
Joanna Świeczkowska 


